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Z.OBČNEGA ZBORA SVETA ZVEZE SINDIKATOV OBČINE KAMNIK 

Osnova — delegacijsko sporazumevanje 
Preteklo štiriletno mandatno 

»bdobje sveta Zveze sindikatov 
občini Kamnik predstavlja 

teno najrazgibanejših obdobij v 
delu osnovnih organizacij sin
dikata in Zveze sindikatov, saj 
smo s sprejetjem nove zvezne in 
republiške ustave, občinskega 
statuta in statutov delovnih 
organizacij približali delovnemu 
človeku ne samo delovna sred-
sua pač pa tudi, kar je najvaž
nejše, približali smo mu rezul
tate dela, o katerih odloča sam 
fcrez posrednikov, je bilo ugo
tovljeno na občnem zboru 
ObSS, k i je bil v četrtek, 13. 
julija. 

Sodeč po uvodnem referatu 
|o bodočih nalogah osnovnih 
organizacij sindikata in občin
skega sveta Zveze sindikatov, ki ' 
ga je podal predsednik: ObSS 
(tov. Malešj so podčrtane pred
vsem naslednje naloge: 

— krepitev samoupravnega 
položaja delavca v združenem 
delu 
' — družbeni standard in so
cialna varnost delavcev 

— ukrepi za stabilen razvoj 
gospodarstva 

- nadaljnje izgrajevanje 
organiziranosti sindikatov v 
občini. „Naloga, pri kateri so 
bih sindikati že doslej močno 
angažirani, je samoupravno 
sporazumevanje in družbeno 
dogovarjanje, še zlasti samo
upravno sporazumevanje o de
litvi dohodka in osebnih do
hodkov. Doseženi so bili vidni 
rezultati, vendar smo še daleč 
od bistva. Ustava terja spre
membo odnosov tudi na po
dročju sporazumevanja. Tu gre 
za to, da se sporazumevajo de
lavci, ne pa nekdo v njihovem 
imenu in na njihov račun," je 
bilo poudarjeno v referatu. 

Delegati so v razpravi pouda
rili, da bo potrebno vse to, kar 
smo zapisali v ustavo, statute in 
akte TOZD in OZD, uresničiti v 
praksi, pri čemer bodo sindikati 
in ostale družbenopolitične 
organizacije morale odigrati 
odločilno vlogo. Izobraževanje 
delegatov, ki smo jih izvolili na 
nedavnih volitvah, in ki jih 
bomo še volili v interesne 
skupnosti, je nadaljnja naloga, 
pri kateri se bo moral uveljaviti 
sindikat. Delegati so opozorili 

na nadaljnje sporazumevanje v 
TOZD in OZD, predvsem pa na 
sporazumevanje o splošni in 
družbeni potrošnji. Akcije spo
razumevanja razvoja morajo biti 
v bodoče bolje pripravljene. 
Obrat družbene prehrane, 
pomanjkanje delovne sile, de
lavski dom, dvorana za druž
bene prireditve, delovna disci
plina, obveščanje, regijsko 
povezovanje, družbeno vredno
tenje dela v samoupravnih spre
membah (pogoji na težkih de
lovnih mestih), organiziranost 
sindikata itd. so bili predmet 
diskusije delegatov na občnem 
zboru. Izražena je bila težnja po 
iskrenem sodelovanju med orga
nizacijami in organi sindikata, 
saj je to pogoj za uspešno delo
vanje in izvršitev vseh nalog, ki 
stoje pred sindikati. 

Delegati so govorili tudi o 
odgovornosti delegatov glede 
same prisotnosti na sejah in 
obravnavanju problemov na 
le-teh. Nadaljevati je potrebno z 
delom aktiva predsednikov 10 
OOS tudi v novih oblikah orga
niziranosti sindikata. Občni 
zbor je obravnaval regijsko 

povezovanje. Delegati so ugo
tovili, da naj bo medobčinski 
svet ljubljanske regije posve
tovalni organ in usklajevalec 
akcij med ObSS ljubljanske 
regije. Za financiranje tega orga
na so zadolženi občinski sveti 
in republiški svet, nikakor pa ne 
osnovne organizacije sindikata. 
O pomenu in nalogah medob
činskega sveta je spregovoril 
podpredsednik tega sveta tov. 
Tone Šercer iz Kočevja. 

Na občnem zboru so bile 
sprejete teze bodočih nalog 
sindikalnega sveta in OOS. 
Program dela je potrebno stalno 
dopolnjevati, pri čemer priča
kujejo še več pobud s strani 
članstva, kot doslej, so zaklju
čili delegati na občnem zboru. 

Na občnem zboru so dele
gati izvolili 13-člansko predsed
stvo novega občinskega sindi
kalnega sveta, ki ga sestavlja 35 
delegatov, nadzorni odbor in 
5-člansko kadrovsko komisijo. 
Za predsednika kamniških sin
dikatov v prihodnjem mandat
nem obdobju je bil izvoljen 
Janez Maleš, dosedanji predsed
nik sindikalnega sveta. S. Š. 

Vodje delegacij so se sestali 
Občinska konferenca SZDL in občinski sindikalni svet sta 

povabila na pogovor vodje vseh delegacij in konferenc delegacij 
iz krajevnih in delovnih skupnosti. 

Namen pogovora je bil obravnavati naloge, pravice in pristoj
nosti, ki jih imajo delegacije v novem delegatskem in skupščin
skem sistemu. 

Vabilu so se odzvali skoraj vsi vodje, ki so jih delegacije 
izvolile na svojih prvih sejah. 

Najprej je predsednik občinske skupščine Franc Svetelj 
obrazložil sestav in organizacijo novega skupščinskega sistema 
in vlogo delegacij, kot je opredeljena v novi ustavi in občinskem 
statutu. 

Udeleženci pogovora so zlasti podčrtali pomen vsestran
skega, pravočasnega in učinkovitega obveščanja in seznanjanja 
delegacij z vprašanji, ki jih obravnavajo samoupravni organi v 
temeljnih organizacijah združenega dela in v krajevnih skup
nostih. Zato so predlagali, da bi ob vseh pomembnejših vpraša
njih sklicali skupne seje delavskih svetov oziroma svetov kra
jevnih skupnosti ter delegacij. 

Glede na veliko število delegatov, vseh je v naši občini 966, 
je praktično nemogoče zagotoviti, da bi za sejo občinske skup
ščine ali posameznega zbora dobil svoje gradivo vsak delegat. 
Zato so se dogovorili, da bodo gradivo prejemali vodje delegacij 

oz. konferenc delegacij, teh je 122, in delegati družbeno
političnega zbora. 

Naloga vodje delegacije pa je, da takoj, ko prejme gradivo, 
skliče sestanek delegacije, kjer se bodo delegati dogovorili o 
stališčih delegacije v zvezi s posameznimi predlogi in rešitvami, 
nakazanih v gradivu. Še bolje pa bo, če bo vodja delegacije pred 
sestankom izročil gradivo ali del gradiva posameznim članom 
delegacije, ki naj bi ga preučili in na sestanku delegacije posre
dovali svoje ugotovitve in mnenja. 

Glede nadomestil delegatom, ki se udeležujejo sej občinske 
skupščine, so vodje delegacij soglašali s predlogom, naj bi de
lovne skupnosti uredile to v svojih notranjih aktih, podobno kot 
imajo urejeno za člane delavskih svetov, oziroma kot so imele 
doslej urejeno za odbornike zbora delovnih skupnosti občinske 
skupščine. Sredstva za nadomestila izpadlega dohodka za dele
gate krajevnih skupnosti in za delegate iz samostojnih dejavnosti 
pa naj bi zagotovila občinska skupščina v svojem proračunu. 

Beseda je tekla tudi o izobraževanju delegatov, ki je nujno 
potrebno za učinkovito delo delegacij. Družbenopolitične 
organizacije v sodelovanju z delavsko univerzo že načrtujejo 
r r . ™ " 1 ^ za vse delegate, ki naj bi se začeli jeseni. 
Predlagajo, da bi v večjih delovnih skupnostih, kjer je več dele-
S p n P r a v i h s amostojne seminarje, pri manjših pa bi združili 
več delegacij sorodnih dejavnosti. . 

s. 
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GLASILO SZDL OBČINE KAMNIK 

GOST IZ OMANA 
V KAMNIKU 

Med desetim kongresom Z K J je kamniško občino obiskal 
član fronte za osvoboditev Omana in Arabskega zaliva Sa-
leum Said Selen Said Mobarah. Visoki gost se je udeležil 
kongresa v Beogradu in je s skupino gostov obiskal Slovenijo. 
V Kamniku se je zadržal le en dan in se skupaj s predstavniki 
družbenopolitičnih organizacij in občinske skupščine ude
ležil slovesnega mitinga v Svilanitu, ki je bil posvečen kon
gresu jugoslovanskih komunistov. Visoki gost je zbranim 
delavcem spregovoril o boju arabskega ljudstva za svobodo. 
Poudaril je, da se njegovo gibanje nenehno bori za odpravo 
vseh oblilc kolonializma v Arabskem zalivu, ki ga vedno bolj 
ogroža Iran. Voditelj iz Omana seje zanimal za naš narodno
osvobodilni boj, saj arabski narodi prav iz njegove zgodovine 
črpajo način in taktiko bojevanja. O našem boju proti oku
patorju sta ga seznanila Alojz Konda in Stane Zabavnik. 
Gost si je ogledal tudi tovarno Stol in se popeljal z žičnico 
na Veliko planino. ^ 

SEJA OBČINSKE KONFERENCE SZDL 

UGODNA 
OCENA 

VOLITEV 
Občani in delovni ljudje so povsem podprli novi delegatski sistem, ne 

samo v razpravah o ustavi in občinskem statutu, pač pa posebno z visoko 
udeležbo na volitvah delegacij in z izvolitvijo takih delegatov, ki bodo 
najbolj predstavljali interese delovnega človeka v skupščinah. 

To je bila ena izmed osrednjih ugotovitev občinske konference SZDL, ki 
je 10. junija ocenjevala volitve kot našo največjo letošnjo politično akcijo. 

Podatek, da se je volitev delegacij krajevnih skupnosti in družbenopoli
tičnega zbora udeležilo 92,5 % volilcev in volitev delegacij v zbor združenega 
dela 88,7 % volilcev, dovojj zgovorno priča o široki družbenopolitični akciji 
in o enotni podpori, ki so jo delovni ljudje in občani dali socialistični 
samoupravni usmeritvi našega družbenega razvoja. 

Udeleženci seje so zlasti naglasih pomen medsebojnega sodelovanja vseh 
družbenopolitičnih organizacij v okviru Socialistične zveze kot nosilke 
volilnih opravil, ki je tokrat prišlo v polni meri do izraza, tako v temeljnih 
samoupravnih skupnostih kot v občinskem merilu. 

Ko so člani občinske konference SZDL na osnovi obširnega poročila o 
poteku volitev, ki ga je predložil izvršni dobor, ocenjevali volitve, seveda niso 
mogli mimo nekaterih slabosti in pomanjkljivosti, ki jih bo treba v prihodnje 
odpraviti. 

Največje težave so prav gotovo povzročili izredno kratki roki za 
posamezna volilna opravila, kar je bila posledica pozno sprejete volilne 
zakonodaje. 

Zaradi tega delovni ljudje in občani marsikdaj niso bili pravočasno in 
dovolj podrobno seznanjeni z vsemi novostmi v novem volilnem in dele
gatskem sistemu. V nekaterih delovnih organizacijah so posvetih premalo 
pozornosti, kje bodo volili. To posebno velja za tiste delavce, ki so bih 
odsotni zaradi dopustov in podobno. 

Precej težav so, posebno v krajevnih skupnostih, povzročali nepopolni 
volilni seznami, zlasti v skupini kmetov. Volišč za kmete prihodnjič ne bi 
smeh združevati, pač pa naj bi kmetje imeli možnost voliti na vseh običajnih 
voliščih v krajevnih skupnostih. 

Treba je reči, da so volilni odbori kljub težavam in zapletenosti volilnih 
opravil svojo nalogo dobro opravili. Samo v krajevnih skupnostih je v teh 
odborih sodelovalo prek 500 občanov. 

Občinska konferenca SZDL je izrekla vse priznanje tudi številnim aktiv
nim družbenim delavcem v krajevnih skupnostih in delovnih organizacijah 
kot v občinskem političnem aktivu, ki so veliko štorih, da je ta pomembna 
politična akcija uspešno potekala in se z dobrimi rezultati zaključila. 

Seveda pa z oceno volitev naloga ni opravljena. SZDL in druge družbeno
politične organizacije čakajo sedaj naloge na področju izobraževanja in 
usposabljanja delegatov. Izoblikovati bo treba enostaven, vendar učinkovit 
sistem obveščanja delegatov in njihovega medsebojnega povezovanja v kon
ference delegacij, skupine delegatov za republiško skupščino itd. Delegatski 
sistem in odnosi se morajo vrasti v naše vsakdanje življenje in delo. 



9. J UM.) - PRAZNIK KS 
KAMNIŠKA BISTRICA 

Krajevna skupnost Kam
niška Bistrica je proslavila 
svoj krajevni praznik. 

Na predvečer so občani 
ob kulturni prireditvi napol
nili dvorano prosvetnega 
doma na Vegradu in počasti
l i 32-letnico zgodovinskega 
dogodka, ko je kamniška 
četa na Stahovici napadla 
nekajkrat močnejšega sov
ražnika. 

Slavnostno kulturno 
prireditev je odprl predsed
nik sveta KS Martin Poga-
čar. Pozdravil je vse prisot
ne, med njimi predsednika 
občinske skupščine Kamnik 
Franca Svetelja in mu česti
tal k nedavni izvolitvi, sekre
tarja občinskega komiteja 

Z K Antona Fišerja in pred
stavnike družbenopolitičnih 
organizacij iz Kamnika in 
kraja samega ter vse prežive
le borce. 

S posebnim pozivom 
mladim, da ne bi težki časi 
okupacije in narodnoosvo
bodilnega boja utonili v 
pozabo, je obudil spomine 
na prvi oboroženi spopad na 
sovražnikovo postojanko na 
Stahovici, ko je izgubil živ
ljenje partizan Jurij Libnik. 
Po osvoboditvi so mu v nje
gov spomin na Vegradu, kjer 
je padel, postavili spomenik. 

Slovesen poudarek praz
novanja krajevnega praznika 
je dal še kulturni spored, k i 
so ga skrbno, kot zmeraj, 

pripravili učenci osnovne 
šole Stranje s svojimi uči
telji. Zbrane borbene in 
narodne pesmi je ubrano 
zapel šolski mladinski pevski 
zbor. Za nastop jih je pri
pravil glasbeni učitelj tov. 
Frelih. Nastopili so še dobro 
pripravljeni šolski recitatorji 
in mladinska igralska skupi
na z igrico Hrustač, pod 
vodstvom predmetne učite
ljice Anice Urbanije. 

Po končani slovesnosti so 
borci, znanci, domačini in 
gostje tja do mraka posedali 
v prijetnem razgovoru na 
zgodovinskem in lepem 
Vegradu. 

-doko 

DELOVNE AKCIJE 
Letošnje leto je leto delov

nih akcij, bi lahko zapisal. Naj 
jih naštejemo nekaj, pri katerih 
bo sodelovala tudi naša mla
dina. Malo iz Kamnika je vas 
Brezje, k i edina v občini še 
danes nima vodovoda. Vaščani 
so se odločili, da si bodo s 
pomočjo KS napeljali vodovod. 
Na OK ZMS Kamnik smo se 
domenili, da jim bomo prisko
čili na pomoč. Mladinske aktive 
smo seznanili z akcijo in povsod 

so navdušeno sprejeli naš poziv. 
Upamo, da bo v akciji sodelo
valo prek 200 mladih. Dobra 
volja in delavnost mladih sta 
gotovo pripomogli, da bodo 
vaščani že letos imeli vodovod. 
Z delom bomo pričeli 21. juni
ja. V naslednji številki bomo kaj 
več poročali o akciji. 

Letos se bo akcije Kozjansko 
74 udeležilo tudi 12 mladih iz 
kamniške občine. Naša enota 

bo odšla na delo 29. junija in 
bo na Kozjanskem skupaj z 
drugimi brigadirji 20 dni. Že
limo jim čim več uspeha. 

Na delovni akciji v Slavonski 
Požegi bodo mladi iz vseh 8 
pobratenih mest v Jugoslaviji. 
Iz vsake občine bo sodelovalo 
po 52 brigadirjev pri izgradnji 
doma narodne obrambe. Briga
dirji so odšli na delo 20. junija 
in bodo delali 14 dni. 

F. Pestotnik 

Uspešno delo društva 
upokojencev v Komendi 

Komenski upokojenci so se pred dnevi zbrali na občnem zboru v svojih prenovljenih prostorih v 
zgradbi stare šole. 

Pregledali so dosedanje delo svojega društva, ki šteje prek 200 članov. Dogovorili so se o bodočih 
nalogah društva, k i jih bodo poslej laže uresničevali, ker imajo svoj dom. Prav gotovo se bodo sedaj 
vključili tudi tisti člani, ki so še zunaj društva. j . 

ODBORNIKI DRUŠTVA IN GOSTJE OB OTVORITVI KLUBSKIH PROSTOROV 

KREPITEV OBRAMBNE 
PRIPRAVLJENOSTI 

Pred dnevi so se pripad
niki partizanskih enot teri
torialne obrambe udeležili 
dvodnevnih vaj. 

Taktične vaje spadajo v 

širši program izobraževanja 
in usposabljanja enot terito
rialne obrambe. Udeležba in 
potek vaj sta pokazala, da se 

pripadniki teh enot zavedajo 
odgovornih nalog, ki so jim 
jih zaupali delovni ljudje in 
občani. 

- j 

Priprave na odkritje spominski 
plošče na ruševinah 
graščine v Špitalieu 

Občani krajevne skupnosti 
Špitalič nameravajo v okviru 
proslav letošnjega občinskega 
praznika postaviti spominsko 
ploščo na del obzidja nekdanje 
graščine. 

V dobi kmečkih uporov so 
se v maju 1635, to je pred 340 
leti, podložniki uprli graščaku 
in napadli grad - nekdanji 
hospital. 

O zgodovini kmečkih upo
rov na Kamniškem je prof. Zika 
v lanskoletnem Občanu št. 3 -
6 prispeval precej gradiva. 

Priprave za to svečanost so v 
teku. Ker je obzidje graščine 
skoraj povsem razpadlo, razen 

enega od vogalov, ki je še precej 
trden, bo potrebno odstraniti 
opuščene ruševine in popraviti 
vogal, na katerega bo pritrjena 
spominska plošča z napisom. 

Občinska skupščina in 
komunalno in cestno podjetje, 
k i gradi tuhinjsko cesto, bosta 
morala občanom pomagati pri 
odstranjevanju ruševin, kar jim 
je bilo obljubljeno že lansko 
leto. 

Vsa druga dela pri ureditvi 
prostora in pripravah za odkrit
je spominske plošče 28. julija 
bodo prizadevni občani s pro
stovoljnim delom opravili sami. 

„Tudi mi v Špitaliču želimo 

pokazati, da nekaj zmoremo! tac 

pravi predsednik krajevne or^ s o 

nizacije SZDL Filip Železni)?"' 
»vendar vsega nismo zmožt|e'' 
opraviti sami, saj ima naša kil11}, 
jevna skupnost na voljo le ma'c'i ! 

denarja." 
Upamo, da se bo naša želji 

dobro voljo Špitaličanov le 
izpolnila. Zato smo po vzglei 
krajevne skupnosti Zg. TuhK 
ki je pred nekaj leti prevze 
organizacijo proslave IV. zboji 
gorenjskih aktivistov, to nalojf 
zaupali občanom Špitaliča. 

Pričakujemo, da jo b o i 
tudi izpolnili. 

Občinska konferenca SZC 

SINDIKALNA ŠOLA 7 
Občinski sindikalni svet 

Kamnik in delavska univerza 
Kamnik sta v maju pripravila 
sindikalno šolo za vodstva iz
vršnih odborov sindikalnih 
organizacij. 

Izobraževalni program je bil 
sestavljen tako, da je zajemal 
vsa področja dejavnosti sindi
katov. Predavatelji pa so ga 
skušali podati tako, da ga bodo 
vodstva sindikatov lahko s pri
dom uporabila pri sestavljanju 

svojih akcijskih programov in 
njihovi uresničitvi. 

Sindikalno šolo je odprl tov. 
Jože Globačnik, generalni se
kretar republiškega sveta ZSS, s 
predavanjem o družbenopoli
tični vlogi in položaju sindika
tov v socialistični družbi. 

Najbolj je bilo obiskano 
predavanje Mitja Švaba o delav
ski kontroli, kjer je bilo prisot
no 90 slušateljev. 

Ob teh so predavali iz repu

bliškega sveta zveze sindikat' 
še Janez Tršan in Tilka Blai 
ter še nekateri domači pre^., 
vatelji. 

Čeprav nam je sindikal 
šola uspela, nikakor ne morei! 
biti zadovoljni z obiskom, 
sebno ob koncu šole, saj imai 
v občini preko 60 osnovi 
sindikalnih organizacij, na z: 
njih predavanjih pa je bilo ji 
šotnih le po 25 slušateljev. 

O SREDNJEŠOLSKEM 
CENTRU JAVNA RAZPRAVA 

Že večkrat je bilo kaj napisanega o gradnji srednješolskega ci 
tra v Kamniku, k i naj bi ga začeli graditi v bližnji bodočnos 
Načrt, ki ga je izdelal BIRO 71 iz Domžal, predvideva, da 
novogradnja veljala okoli 17 milijonov dinarjev, vendar lahko pri 
kujemo, da bo končna vsota mnogo večja. Center bo stal v bliž 
obeh sedanjih šolskih poslopij, tako da bodo vse kamniške šole zi 
skupaj. Zal lokacija vseh kamniških šol na enem mestu ni najb 
posrečena, saj ne upošteva močno stanovanjsko gradnjo na Gn 
nu, v Mekinjah, Vrhpolju, Bakovniku, Duplici in Smarci. Morda 
bilo bolj umestno dokončati osnovno šolo na Duplici in eno izrrj 
kamniških osnovnih šol preurediti v srednješolski center. To 
načrt je tu in odločitev je tudi sprejeta. O načrtu srednješolski 
centra bo javna razprava, kise je kaže udeležiti. 

ZA 
LAČNO 

AFRIKO 

Na poziv republiškega 
odbora Rdečega križa 
Slovenije so se samo
upravni organi Živilske 
industrije ETA odločili, 
da bodo pripravili večjo 
količino gotovih jedi in 
jih poslali lačnim v Afri
ko. Kolektiv Perutnine iz 
Zaloga pri Ljubljani je 
prispeval 2 toni svežih 

.kur, iz tovarne Saturnus 
pa so brezplačno dobili 
pločevinke. V ETI so vse 
kurje meso vložili v plo
čevinke in s primernimi 
dodatki pripravili zelo 
okusno kurjo juho. Sku
pni prispevek vseh treh 
delovnih kolektivov je 
skoraj 100 tisoč dinarjev. 
Štiri tone kurje juhe bo 
te dni posebno letalo 
Inex Adrie prepeljalo v 
Centralno Afriko, kjer 
vse prispevke željno pri
čakujejo. Strokovnjaki, 
k i so poizkusili kurjo 
juho v pločevinkah, so se 
o kvaliteti pohvalno 
izrazili. 

- t j 
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Več gostov v Kamniki 
Po podatkih občinske službe za plan in analize se je lani število noči* 

domačih in tujih gostov v prenočiščih v kamniški občini zelopovečalo. U 
je 22.029 gostov prespalo v naši občini 52.180 noči. Največ gostov seW 
prespi v Kamniku, ki je lani dobil hotel Malograiski dvor. Število nočitev jf 
primerjavi s prejšnjim letom višje za 28 odstotkov. Največ nočitev je bU* 
juliju in avgustu, najmanj pa meseca maja. Med gosti je komaj-vsak enaj 
tujec. In še nekaj velja omeniti, povprečna doba bivanja gostov v Kamniki 
le 2,4 dni, kar kaže, da se gostje bolj malo časa zadržujejo pri nas. Jih pač' 
moremo zadržati, saj sta le hrana in pijača za zahtevnega gosta premalo. 

Zaživel je nov samoupravni 
organ na gimnaziji 
Rudolfa Maistra 

V duhu nove ustave je v OZD gimnaziji Rudolfa Maistra zaživ 
nov samoupravni organ - SVET STARŠEV. Oblikovan je po de 
gatskem sistemu. Starši dijakov vsakega oddelka so na roditeljsk 
sestankih v mesecu februarju in marcu izvolili tričlansko delegacij 
za dobo dveh let. Novi samoupravni organ je takoj začel s svoji 
delom, saj je doslej imel že dve seji. Na prvi, 25. marca, so čl« 
sveta staršev izvolili predsednika - Lojzeta Logarja, obravnav' 
statut gimnazije in naloge sveta staršev ter izvolili petčlansko def 
gacijo v svet gimnazije. Tako se je šola tesneje povezala s starši I 
odločanju v zadevah, k i so širšega pomena. Svet staršev je do' 
pomembno vlogo v nadaljnjem razvoju samoupravljanja 
gimnaziji in oblikovanju mladega samoupravljalca. Najf 
membnejše naloge novega samoupravnega organa so: razpravljati 
dajati predloge k delovnemu načrtu gimnazije, razpravljati in daj: 
predloge k samoupravnim aktom, k i urejajo pravice in dolžno! 
učencev, razpravljati o vzgojno-izobraževalnih problemih in rezj 
tatih ter o vseh drugih zadevah, ki urejajo življenje in delo učenca 

Svet staršev je na drugi seji, 10. junija, z veliko zavzetost 
razpravljal o.učnem uspehu maturantov in sodeloval pri urejati 
nekaterih vzgojnih problemov. 

Tako se je pokazalo, da so starši kot delavci v organizacij1 

združenega dela skupaj z učitelji nosilci naporov pri vzgojno-iZj 
braževalnem delu in oblikovalci uspehov na tem področju. Skup 
družbeni interes je v tem posebej izražen, saj gre za generacije, 
jih vzgajamo ih učimo danes za jutrišnjo ustvarjalnost. 

Svetu staršev želimo še naprej uspešno delo! 
A. 



Pohod — v neznano 
Kamniška organizacija zveze 

Rezervnih vojnih starešin, ki jo 
»odi Jože Pogač ar, je prvo ne
deljo v juniju organizirala orien
tacijski pohod članov. Tokrat 

j so se udeleženci zbrali pri go-
jjstišču „Pod skalo", kjer so pre
jeli podrobno zemljepisno karto 
*n kompas ter opis orienta
cijskega pohoda. Kaj kmalu so 

morali vsi streljati z zračno in 
vse to se je upoštevalo pri sku
pnih rezultatih. Tokrat je bil 
pohod zelo naporen, saj jih je 
pot vodila preko pobočij Sta
rega gradu in le dobro pozna
vanje vojaških veščin je re
zervne starešine vodilo od ene 
kontrolne točke do druge. Pot 
ni bila enostavna, saj so na cilj 

NAPORNO JE BILO, VENDAR KORISTNO 

prihajali kar upehani, vendar vsi 
veseli, da so uspeli premagati 
vse težave. 

Skupaj je sodelovalo 96 
članov organizacije in 20 tabor
nikov, ki so bili razvrščeni v 20 
tekmovalnih ekip. Zmagala je 
ekipa, v kateri so bili Pollak 
Bojan, Krempelj Slavko in 
Letnar Filip, drugo mesto je 
zasedla ekipa v sestavi: Nastran 
Jože, Obreza Franc, Dobrovoljc 
Roman in Kališnik Tomaž; tre
tji pa so bili Jeglič Anton, La-
bignan Brane, Mezga Anton in 
Jeras Milan. Tokrat so rezervni 
oficirji povabili tudi kamniške 
tabornike, ki so se vabilu radi 
odzvali in obljubili, da se bodo 
podobnih tekmovanj radi ude
leževali tudi v bodoče. Pa naj še 
kdo reče, da se s taborniki v 
Kamniku ne da sodelovati. 

Za dobro organizacijo mo
ramo pohvaliti vse organi
zatorje, ki jih pri prireditvi ni 
bilo malo. Prav gotovo je orien
tacijski pohod zelo primerna 
vaja vseh rezervnih vojaških 
starešin, zato smo prepričani, 
da jih bo prihodnjič še več na 
startu. —tj 

Delegat in občinska skupščina 
DELEGACIJA: Izraz izvirnih interesov delavca in občana 

Konec marca smo izvolili delegacije v delovnih in v krajevnih skupnostih. Štiri leta bodo 
delegati sodelovali v delu občinske in drugih skupščin. Z ustavo smo vpeljali nove oblike 
urejanja naših skupnih družbenih zadev. Ker želimo, da bo delovanje novih delegatskih skupščin 
kar najbolj uspešno, moramo čimbolje poznati njihovo sestavo, vsebino in metode dela. Z 
ustavo in občinskim statutom smo postavili temeljne okvire za delo novega skupščinskega 
sistema. Skupna naloga nas vseh pa je, da dokončno izoblikujemo tak način dela delegacij, 
skupščinskih zborov, komisij in drugih teles, da bo povsod, kjer se bo odločalo, prišel do izraza 
izviren interes delovnega človeka in občana. Ta zapis, ki ga bomo objavili v nekaj nadaljevanjih, 
ima predvsem namen seznaniti bralce s temeljnimi vprašanji vsebine in organizacije delegatskega 
sistema v naši občini in opozoriti na vprašanja, ki jih bo treba še urediti, da bodo delegatski 
odnosi res postali sestavni del našega vsakdanjega dela in življenja. 

V naših temeljnih družbeno
političnih in samoupravnih 
dokumentih smo zapisali, da je 
delegatsko načelo izhodišče 
našega družbenopolitičnega si
stema. Po delegatskem načelu so 
sestavljeni delavski sveti, skup
ščine samoupravnih interesnih 
skupnosti in drugi organi samo
upravnega odločanja. Novost, ki 
je v novi ustavni ureditvi med 
najpomembnejšimi, je to, da je 
skupščina kot organ družbenega' 
samoupravljanja in najvišji organ 
oblasti oblikovana po dele
gatskih načelih. Zato so delega
cije temeljnih samoupravnih 
skupnosti (delovnih organizacij 
in krajevnih skupnosti) temelj 
skupščinskega sistema. 

Osnovni smoter delegatskega 
sistema je, da tudi družbene 
odločitve sprejema delovni člo
vek v bistvu v svoji temeljni sa
moupravni skupnosti, preko 
delegatskega sistema pa sodeluje 
na vseh ravneh družbenega do
govarjanja in odločanja. 

Delegacije oblikujejo delovni 
ljudje v temeljnih organizacijah 
združenega dela in v delovnih 
skupnostih, kmetje in obrtniki, v 
JLA ter delovni ljudje in občani 
v krajevnih skupnostih in druž
benopolitičnih organizacijah. 

Kandidacijski postopek opra
vi SZDL skupaj s sindikatom. Pri 
kandidiranju je pomembna vloga 
ZK in drugih družbenopolitičnih 
organizacij. Demokratični kan
didacijski postopki zagotavljajo 

i dejanski vpliv vseh delovnih ljudi 
na sestav delegatskih skupščin. 

Volitve delegacij temeljnih 
samoupravnih skupnosti so 
neposredne. Temeljne samo
upravne skupnosti določajo v 
ojeviru ustave s svojimi samo
upravnimi akti: število članov 
delegacije, ki ne sme šteti manj 
kot pet članov, sestavo, izvolitev 
in odpoklic delegacije. ' Ustava 
določa, da traja mandat dele
gatov štiri leta in da nihče ne 
more biti več kot dvakrat zapo
red izvoljen v isto delegacijo. V 
delegacijo TOZD ne morejo biti 
izvoljeni delavci, ki ne morejo 
biti člani delavskega sveta 
(vodilni). 

V delovnih„ skupnostih, ki 
štejejo manj kot 30 članov, dele
gacije ne volijo, pač pa vsi člani 
sestavljajo delegacijo. 

V naši občini štejejo delega
cije v TOZD od 5 do 15 članov. 
Večje delegacije imajo v tistih 
TOZD, ki združujejo večje 
število obratov, delavnic itd. 
Ustava namreč pravi, da morajo 
biti v delegaciji delegati iz vseh 
delov delovnega prava in da 

mora biti v delegaciji upoštevana 
sestava zaposlenih po kvalifika
cijah, starosti, spolu itd. 

Delegacije v krajevnih skup
nostih pa štejejo od 5 do 24 
delegatov. Največja delegacija je 
razumljivo v Kamniku; ki ima 
eno tretjino prebivalcev občine. 

V delegacijah temeljnih orga
nizacij združenega dela in de
lovnih skupnostih, izvoljenih je 
bilo 48 delegacij, poleg teh pa še 
delegacija kmetov in delegacija 
obrtnikov (skupno torej 50 de
legacij), sodeluje 335 delegatov. 

V 52 delovnih skupnostih, ki 
imajo manj kot 30 zaposlenih, 
pa ima status delegata 427 za
poslenih. 

V delegacijah, ki pošiljajo 
delegate neposredno ah prek 
konference delegacij v zbor 
združenega dela občinske skup
ščine, sodeluje 726 delegatov. 
Med izvoljenimi delegati je 
35,6 % žensk, 16,9 % mladih do 
27 let-in 76,2% neposrednih 
proizvajalcev. 

V 20 delegacijah krajevnih 
skupnosti, vsaka KS ima svojo 
delegacijo, pa je vključenih 179 
delegatov. Med njimi je 15,8% 
žensk, 17,6% mladih in 87% 
neposrednih proizvajalcev. 

V zvezi s sestavo delegacij in 
prek njih tudi občinske skup
ščine je bil glede na dosedanje 
stanje dosežen bistven napredek. 

Delegacije torej imamo, po
glejmo zdaj, kakšne so njihove 
naloge, pravice in dolžnosti. V 
glavnem so zapisane v ustavi in v 
občinskem statutu. Podrobneje 
pa jih bodo morah opredeliti še 
statuti in drugi samoupravni akti 
v TOZD in krajevnih skupnostih. 

Delegacija je mesto, kjer se 
določajo temeljna stališča za 
delo delegatov v skupščini. Pri 
tem pa morajo delegacije upo
števati interese svoje in tudi 
drugih samoupravnih organizacij 
in skupnosti. Med pravicami in 
dolžnostmi delegacije velja 
opozoriti zlasti na naslednje: 

- delegacija določa izmed 
svojih članov delegata za ustre
zen zbor občinske skupščine;-

- obravnava vprašanja, ki 
zadevajo delovne ljudi in občane 
v temeljnih samoupravnih skup
nostih in stališča prek delegata 
posreduje skupščini; 

-• . sproti obvešča delovne 
ljudi in občane o svojem delu in 
o odločanju v skupščini; 

- delegacija ima pravico od 
samoupravnih in drugih organov 

v svoji skupnosti in v občini 
zahtevati vse podatke, mnenja in 
stališča o vprašanjih, ki jih 
obravnava. 

Zato lahko da pobudo za 
sklicanje skupne seje z delavskim 
svetom, svetom krajevne skup
nosti ali kakim drugim organom; 

- delegacija je dolžna obrav
navati vprašanja, ki jih ji predlo
ži delavski svet ali svet krajevne 
skupnosti. Prav tako so ti 
samoupravni organi dolžni raz
pravljati o vprašanjih, ki jim jih 
predloži delegacija. Ta vprašanja 
pa morajo biti našteta v statutu 
temeljne samoupravne skup
nosti. 

Gotovo je zanimivo vpra
šanje, ali mora delegat, ki pride 
na sejo občinske skupščine, za 
vsako ceno vztrajati pri stališču, 
ki ga je sprejela njegova dele
gacija. Ce bi se to zgodilo, po
tem bi bilo delo skupščin one
mogočeno. Delegat ne more biti 
le poštar, ki prenaša stališča in 
predloge delegacije, pač pa mora 
pri svojem delu v skupščini 
upoštevati poleg smernic svoje 
samoupravne skupnosti tudi 
skupne in splošne družbene in
terese. Seveda mora delegat o 
svoji opredelitvi in glasovanju na 
seji zbora poročati svoji dele
gaciji ih pojasniti, zakaj se je 
odločil za drugačno stališče od 
tistega, ki ga je sprejela delega
cija. 

Za delo občinske skupščine 
je zelo pomembna pravica 
delegacij in delegatov zahtevati v 
skupščini obravnavo določenih 
vprašanj, sprejem odlokov, za
htevati odgovore na vprašanja o 
delu izvršnega sveta, upravnih in 
drugih organov. Pobuda za sno
vanje programa dela skupščine 
bo morala izhajati predvsem od 
delegacij, izvršilni organi oz. 
službe pa naj bi te pobude stro
kovno določneje opredelili. 
Program dela skupščine mora 
izhajati iz dejanskih potreb 
občana in delovnega človeka po 
urejanju skupnih zadev in pro
blemov. To načelo moramo 
začeti čimprej praktično uresni
čevati. 

F. S. 

(prihodnjič dalje) 

Krvodajalska 
akcija 

Organizacija krvodajalstva 
sodi med najpomembnejše 
družbene naloge Rdečega križa. 
Krvodajalstvo se je v minulih 
letih izjemno razmahnilo in 
doseglo raven, ki nas resnično 
lahko zadovoljuje. Takšen 
odnos ljudi pri nas je prav go
tovo pogojen z našim družbe
nim sistemom, ker se delovni 
človek vse bolj zaveda, daje od 
njega samega odvisno, kako bo 
živel in kako bo zavarovan v 
primeru bolezni ali nesreče. To 
spoznanje je globoko humano 
in odraz odgovornosti človeka 
do sebe in drugih ljudi, s kate
rimi živi v skupnosti. Da se 
družbeni odnos do krvodajal
stva spreminja, je dokaz, da 
pride letno k odvzemu krvi že 
do 40 odstotkov novih krvo
dajalcev, to je tistih, ki dajejo 
kri prvič v življenju. Vse več je 
tudi mladih ljudi, tako da lahko 
povemo, da se bo v nekaj letih 
struktura krvodajalcev precej 
spremenila. 

Akcije v maju seje udeležilo 
kar 1354 občanov. Tako smo 
izpolnili letošnji plan s 138 
odstotki. 

Rdeči križ se iskreno zahva
ljuje vsem krvodajalcem za 
globoko izkazano humanost, 
zavest do sočloveka in solidar
nost do bolnika, ki je krvi po
treben. 

M. Zagorc 

BIRO 71 
V KAMNIKU 
V Domžalah že nekaj let 

uspešno deluje projektivno 
podjetje BIRO 71. V pogovoru 
s predstavniki skupščine so 
predstavniki izrazili željo, da bi 
odprli svojo enoto tudi v Kam
niku. Izvršni svet občinske 
skupščine je o njihovi nameri 
razpravljal in idejo podprl. 
Seveda občinska skupščina ne 
bo mogla preskrbeti biroju 
prostorov in bo projektivni biro 
moral poslovati pod enakimi 
pogoji kot vsaka druga organi
zacija združenega dela. V 
Kamniku predvidevajo ustano
vitev projektivne skupine pri 
samoupravni stanovanjski skup
nosti, zato je poslovanje takega 
biroja vprašljivo. Omeniti 
moramo, da dosedaj vse urba
nistične dokumente pripravlja 
Ljubljanski urbanistični zavod 
in ne bi bilo umestno sodelo
vanje z njimi prekiniti. Vsa
kršne obljube 6 prispevanju 
sredstev za ustanovitev enote 
BIRO 71 v Kamniku torej ža 
občinsko skupščino niso spre
jemljive. 

v - ž r 

POROČILO 
o zbiranju prispevkov za gradnjo doma v KUMROVCU in za 
KOZJANSKO 

Odbor za zbiranje sredstev za gradnjo doma borcev in mla
dine Jugoslavije v K U M R O V C U ter izgradnjo KOZJAN
SKEGA je ugotovil na svoji zadnji seji dne 23.5.1974, daje 
zbiralna akcija uspela. 

Podjetja v občini so prispevala skupno 149.420,00 din 
Sindikalne podružnice 20.875,30 din 
Družbenopolitične organizacije 4.200,00 din 
Organizaciji ZRVS Kamnik in Tuhinj 2.285,00 din 
10 organizacij ZB NOV 7.622,60 din 
Družbene službe 12.025,00 din 
Gostilničarji, obrtniki in privatniki 5.709,95 din 
Skupaj: 212.933,25 din 
dogovorjena vsota znaša 205.500,00 din 
več zbranega - 7.433,25 din 
Po republiški evidenci pa je zbrano 219.541,25 din 

Razlika je nastala v tem, da so prispevek vplačala podjetja 
s sedežem zunaj občinskih meja, poslovalnice pa imajo v naši 
občini (n.pr. PTT, SPIZ, podr. Ljubljana, Emona, itd.), o 
čemer pa odbor nima evidence. 

Odbor za zbiranje sredstev za gradnjo doma v KUMROV
CU in za KOZJANSKO se vsem, ki so akcijo podprli, iskreno 
zahvaljuje. 

O d b o r 

Delovni upokojenci 
Zadnjo nedeljo v maju so 

imeli kamniški upokojenci svoj 
redni letni občni zbor, ki je bil 
dobro obiskan. Pregledali so 
delo društva v zadnjem letu in 
poslušali poročilo o delu uprav
nega odbora, ki mu je v zad
njem času predsedoval Franc 
Skok. Na zadnjem občnem 
zboru je bil za predsednika 
izvoljen Jože Vrhovec, ki pa je 
na lastno željo med tem časom 
odstopil. Kamniško društvo 
upokojencev šteje 1156 članov, 
vendar moramo pripomniti, da 
vsi upokojenci niso člani dru
štva. Med člani društva je tudi 
673 članov samopomoči. 

Društvo upokojencev je 
največ svoje aktivnosti posve
tilo problemom pokojnin in 
gradnji doma upokojencev v 
Kamniku. Razumljivo je, da se 
upokojenci živo zanimajo za 
probleme pokojninskega var
stva, saj je njihov življenjski 
obstoj v nemajhni meri odvisen 
od pokojnine. Žal niso uspeli v 
vseh prizadevanjih za objektiv-
nejšo politiko usklajevanja 
pokojnin, saj se člani ne stri
njajo s sedanjim načinom zvi
ševanja pokojnin. Življenjski 
stroški rastejo iz dneva v dan, 
vendar višine pokojnin tem 
porastom ne sledijo. Sedanja 
rast pokojnin tudi ni v skladu z 
zakonom o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju, ki 
določa, da se morajo pokojnine 
spreminjati za isti odstotek, kot 
se spreminjajo osebni dohodki 
zaposlenih. Tudi zviševanje 
pokojnin le enkrat v letu upo
kojencem ne ustreza, saj tako ni 
mogoče nikdar ujeti hitrega 
naraščanja življenjskih stroškov. 

Zlasti bo potrebno zagotoviti 
primerne pokojnine tistim z 
najnižjimi pokojninami. 

Lani so kamniški upokojenci 
razvili svoj prapor, ki mu je 
botrovala občinska konferenca 
SZDL Kamnik. Pri razvitju 
prapora, ki se ga je udeležilo 
veliko upokojencev in gostov, so 
sodelovala številna kamniška 
podjetja. 

Upokojenci so pozdravili 
začetek gradnje doma upoko
jencev, ki bo letos že nudil 
streho upokojencem, in novo
ustanovljeni klub, ki je postal 
prijetno zbirališče vseh upo
kojencev. 

Občnega zbora društva 
upokojencev so se udeležili tudi 
predsednik občinske konfe
rence SZDL Fer.lo Cvetko, 
pieusiavmk občinske skup
ščine, Vlado Jašovič, predstav
nica občinskega sindikalnega 
sveta Bogica Mihelič in pred
stavniki sosednjih upokojenskih 
društev. Med gosti je bil tudi 
podpredsednik republiškega 
odbora društva upokojencev 
Jože Jurač, ki je pohvalil de
javnost kamniških upokojencev. 

Ob koncu moramo omeniti, 
da se je kamniško društvo 
upokojencev organiziralo na 
delegatskem principu, saj ga bo 
vodil zbor delegatov iz vseh 
sosesk in vasi, kjer stanujejo 
upokojenci. Zbor delegatov 
šteje 52 članov, ki bodo izmed 
svoje srede izvolili novi upravni 
odbor in druge organe društva. 

Med evidentiranimi kandi-. 
dati za predsednika upravnega 
odbora v prihodnji mandatni 
dobi je Matija Sterle, za tajnika 
društva pa Peter Klavčič. _tj 

Novi izdelki z oznako ETA 
Kolektiv Živilske industrije 

ETA je začel letos pospešeno 
izdelovati gotova jedila z me
som. Vse jedi so konzervirane v 
pločevinkah in sterilizirane. V 
ETI so pripravili devet vrst 
gotovih jedi, in to polnjeno 
papriko, segedinski golaž, pi-
ščančevo obaro, ričet, čufte, 
srbski fižol s kranjsko klobaso. 

sarmo, kislo zelje s kranjsko 
klobaso in srbski fižol s ham-
burško slanino. Vse jedi so pri
pravljene na olju in ustrezajo 
okusu slovenskega potrošnika. 
S pripravo gotovih jedi so v ETI 
obogatili izbiro jedil, ki sodijo v 
stalno zalogo živil za gospo
dinjstvo. Omenjeno zalogo pri
poročajo v primeru naravnih 

nesreč ali nenadnega napada. 
Razvojni laboratorij v ETI 

pripravlja tudi druge vrste kon
zerviranih jedi, ki jih bodo 
začeli izdelovati jeseni. Vse 
kaže, da bo kamniška tovarna 
postala največja slovenska pro
izvajalka vložene povrtnine, 
gotovih jedi in gorčice. 

—r 



PLESNI TEČAJ KONČAN 
Skupina mladih invalidov na 
10. jubilejnem sončnem vlaku 
Republiški sekretar za zdrav

stvo in socialno varstvo tov. 
Zora Tomič je še pred odho
dom na novo dolžnost v Beo
grad presenetila gojence Zavoda 
za usposabljanje invalidne mla
dine v Kamniku s prijetno ve
stjo. Posredovala jim je namreč 
ljubeznivo vabilo predsednika 
komiteja „Sonnenzug" g. Erika 
Engla z Dunaja, ki se z vsemi 
močmi prizadeva to humano 
akcijo razširiti in poglobiti. 
Povabilo je sporočalo, da bodo 
udeleženci najprej dva dni go
stje mesta Dunaja, nato pa 
bodo krenili z vlakom, k i nosi 
simbolično ime „sončni" ? na 
štiridnevno potovanje preko 
cele Avstrije v Liechtenstein in 
majhen del Švice. 

V tej edinstveni akciji sode
lujejo enakovredno vse avstrij
ske humanitarne organizacije in 
društva, ob materialni podpori 
občin, podjetij, ustanov in 
posameznikov ter moralni 
podpori vsega prebivalstva. 

Po skromnih pripravah je 
skupina 15 invalidov, v starosti 
od 13. do 20. leta, z dvema 
spremljevalcema, 11. 6. krenila 
na pot. 

Že na prvi postaji onkraj 
državne meje prijazen pozdrav 
in gostoljubnost članov Avstrij
skega R K , ki seje nadaljeval vse 
do Dunaja. Višek pa je pred
stavljal sprejem na dunajskem 
kolodvoru. Ob svečanih zvokih 
Mestne pihalne godbe so izrazili 
prijazno dobrodošlico predstav
niki komiteja Sončni vlak, 
predsednik R K dunajske po
krajine, zastopniki našega 
predstavništva na Dunaju, 
Tanjugov dopisnik, fantje in 
dekleta s cvetjem in spomin
skim darilcem. 

Z izredno skrbjo in priza
devnostjo so nas nastanili v 
udobnem mladinskem domu. 

A^-, dopoldne je bilo 
namenjeno ogleju ^ïamcnitosti 

mesta Dunaja, nato pa prese
nečenje, kije bilo naznačeno že 
v vabilu. Dunajski župan nam je 
priredil svečano kosilo v re
stavraciji na 252 m visokem 
„Donauturmu", ki se nenehno 
vrti in tako nudi razgled na 
mesto z okolico z vseh strani. 
Po prisrčnem pozdravu župa
novega odposlanca ministra v 
Dunajski deželni vladi-g. Leh-
nerja se je Donavski stolp ne
kajkrat okrenil preden smo se 
znašli spet na trdnih tleh naših 
udobnih sob. 

V četrtek, 13. 6.,je 10. jubi
lejni Sončni vlak krenil na svoje 
veselo popotovanje. V desetih 
vagonih je bilo razmeščenih 
350 invalidov vseh starosti in 
127 spremljevalcev. V poseb
nem sprejemnem vagonu je bil 
improviziran radijski studio, od 
koder so trije napovedovalci 
skrbeli za prijetno glasbo in 
sploh z vsemi resnimi in šalji
vimi obvestili in naročili, želja
mi in zahvalami vnašali sprošče
no vzdušje. Foto reporter, prej 
stalni spremljevalec pokojnega 
avstrijskega predsednika, ni 
zamudil nobene priložnosti za 
zanimiv posnetek. Zbiral je 
namreč material za jubilejni 
album, filmski snemalci pa so 
snemali jubilejni film. 

Iz kraja v kraj je brzel vlak, 
ki je nosil v sebi Človeško gorje, 
k i ga poimenujemo z besedo 
invalidnost; povsod topli po
zdravi prebivalcev, mladih in 
starih, predstavnikov mestnih in 
pokrajinskih oblasti, povsod 
prisrčne besede, stiski rok, cve
tje, skromna in prisrčna darila, 
glasba mestnih pihalnih godb, 
ki so nas presenečale tudi z iz
virnostjo oblačenja, narodne 
noše, pevski zbori, folklorne 
skupine. Povsod isto, pa vendar 
v vsakem kraju na svoj način 
zanimivo in prisrčno. Na vsa
kem sprejemu je bila slovenska 
skupina deležna posebne pozor

nosti, rednih obiskov vseh dele
gacij, dodatnih šopkov in raz
glednic, prospektov in brošur. 
K še večji svečanosti, globljemu 
doživljanju pripadnosti svojemu 
narodu, pa so prispevali pred
stavniki naših odposlanstev v 
Avstriji, k i so nas redno obisko
vali na vsej poti in prinašali 
otrokom rože in slaščice. Pri
srčen pa je bil tudi stik z zdom
ci, ki so nas pričakali na neka
terih postajah. 

Popoldne drugega dne pa je 
nastalo med potniki posebno 
vznemirjenje. Na vrsti je bil 
sprejem pri Liechensteinskij 
princesi. Vse udeležence so z 
avtobusi prepeljali v glavno 
mesto kneževine Vaduz, kjer je 
bila v veliki mestni dvorani 
večerja in nastop folklornih 
skupin. Princesa se je dolgo 
zadrževala v razgovoru z invali
di, našim je podarila ob slovesu 
avtogram. 

Po sprejemu so krenili avto
busi z gosti na švicarsko stran 
nazaj na vlak. 

Četrtega dne popoldne je 
obstal Sončni vlak spet na 
Dunaju. Pozdravilo gaje enako
merno hupanje dolge vrste sa
nitetnih vozil in vesela melodija 
Nasvidenje v Španiji, kamor naj 
bi namreč krenil Sončni vlak 
leta 1975. 

Ljudje, ki jih je usoda ne
srečno zaznamovala, so se raz
hajali. Mnogo toplih nasmehov, 

, komaj rojenega prijateljstva, 
solza slovesa, obljub in doživetij 
se je zrcalilo na teh obrazih, 
predvsem pa globoko spoznanje 
pomoči, solidarnosti, človeč
nosti, ki še živi. 

V meglenem jutru nas je 
pozdravila Ljubljana. Nič veli
kih besed nismo imeli na ustih, 
le v srcih 15 mladih ljudi je bila 
zapisana hvaležnost in ljubezen 
vsem, k i so jim potrdili vero v 
sočloveka. 

M . Mrčela 

Letos pet odličnih maturantov 
Na gimnaziji Rudolfa Maistra v Kamniku so v četrtem razredu zaključili pouk 5. junija. Pred 

vhodom v šolsko poslopje so četrtošolci opravili tradicionalno predajo ključa, kije zdaj prešel iz 
rok 23. generacije maturantov v roke bodoče generacije, ki bo 24. po vrstnem redu. Maturanti 
so oblekli salonske obleke in se postavili s cilindri,dekleta pa so bila v belih bluzah in temnih 
krilih. V dolgem sprevodu so s pesmijo krenili po mestu in vrgli z mosta v vodo simbolično 
krsto z vsemi težavami in nevšečnostmi štiriletnega šolanja. Gaudeamus — veselimo se, ker je 
konec! S pesmijo so se ustavili tudi pred spomenikom generala Maistra, po katerem je poimeno
vana kamniška gimnazija. 

V obeh četrtih razredih je bilo ob koncu šolskega leta 42 dijakov, 21 fantov in 21 deklet. 
Razred jih je uspešno končalo 39 in sicer 5 z odličnim, 4 s prav dobrim, 25 z dobrim in 5 z 
zadostnim uspehom. Dve dijakinji imata popravni izpit, ena pa je zaradi bolezni neocenjena. 
Odlični dijaki Mihaela Humar, Igor Ivanetič, Nada Kodra, Alenka Potnik in Mojca Vrhovnik so 
oproščeni opravljanja zaključnega izpita. O uspehih dijakov na gimnaziji in o maturi bomo 
poročali v naslednji številki Občana. 

L Z. 

ŠOLA V NARAVI 
Osnovne šole kamniške ob

čine so že drugo leto zapored v 
prvih dneh junija pripravile na 
morju za učence četrtih razre
dov šolo v naravi. 

Glede na lanskoletne izkuš
nje, zadovoljstvo staršev in 
otrok so se letos za 10 dni pre
selili na morje skoraj vsi učenci 
četrtih razredov osnovnih šol 
Frana Albrehta, iz Most, Stranj 
in . Toma Brejca in njihovih 
podružnic. V treh izmenah se je 
zvrstilo v počitniških domovih 
na Debelem rtiču in v Savudriji 
360 učencev, doma jih je po 
zdravnikovem nasvetu ostalo le 
nekaj malega. 

Tako šolo resnično lahko 
imenujemo šolo v naravi, saj so 
bili učenci od jutra do večera 
zares na prostem. Učenci so se 
po skupinah takoj po zajtrku 
zbrali pri svojih učiteljicah in 
pridobivali znanje po skraj
šanem učnem načrtu iz glavnih 
učnih predmetov. Spoznavali so 
življenje ob morski obali, se 
pogovarjali o značilnostih mo

rja in njegovih živalih, o pomor
skem prometu, o turizmu in še 
o marsičem. Po pouku so se 
zbrali pri svojih učiteljih telesne 
vzgoje in se učili plavanja. Po 
opoldanskem počitku so šli 
spet plavat in na bližnje izlete. 

Med učenci je bilo precej 
takih, ki so morje v življenju 
videli prvič. Na skrivaj so naj
prej vtaknili prst v vodo, ga 
obliznili in rekli: „Res je, slana 
je!" Nekaj je bilo seveda tudi 
takih, k i so se ob praktičnem 
primeru prepričali, da žive v 
morju tudi morski ježki. Zbrali 
so nekaj bodic v svojih podpla
tih. Drugi med posebneži se je 
hotel med sovrstniki izkazati, 
da je na morju „doma", ni pa 
upošteval, da ima kak kamen 
tudi oster rob. Razumljivo je, 
da so mu zaradi neposlušnosti 
in prenagljenosti morali, ko je 
prišel iz vode, zakrpati kožo na 
bedru. Lepo presenečenje so 
mladim letoviščarjem napravili 
„morski klobuki", ki so jih do 
sedaj videli le na šolskih slikah, 
tokrat pa so se jim pokazali v 

vsej naravni barvni lepoti kar 
blizu obale. 

Hitro so minevali dnevi šole 
v naravi. Žal, da nobeni izmeni 
ni prizaneslo tudi nekaj dni 
slabega vremena in je zaradi 
tega ostalo nekaj., malega učen
cev, k i so bili tik pred tem, da 
bi splavali. 

Vsi udeleženci šole v naravi 
so pohvalili dobro prehrano in 
so o tem učenci sporočali svo
jim staršem že s prvimi pozdravi 
z morja. Pohvaliti pa moramo 
vsekakor vse učitelje, k i so za 
10 dni prevzeli vso skrb za 
najmlajše in jim nadomestili 
starše. 

Poleg razrednikov četrtih 
razredov in učiteljev plavanja so 
skrbeli za normalen potek šole 
v naravi tudi vodje izmen. T i so 
bili na Debelem rtiču Janez 
Mrak z osnovne šole Toma Brej
ca in Slobodan Pavlovič z 
osnovne šole Moste, v Savudriji 
pa Jože Juvančič z osnovne 
šole Frana Albrehta. 

-doko. 

nekaj plesov, ne da bi se jii 
bilo potrebno voziti v Ljublja 
no, kjer je najbližja stalna pleš 
na šola. Povezali so se s spori 
no-plesno sekcijo pri kulturne 
umetniškem društvu Tin; 
Rožanc v Ljubljani in tako I 
prevzel vodstvo tečaja Fredj 
Novak, sicer trener športnd 
plesnih parov pri K U D TIN 
ROŽANC. 
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ALENKA IN FREH V RITMJ 
RUMBE 

Tri, štiri - slow, slow, quick, 
slow.. .slišimo štetje v ritmu 
tanga in koraki so od takta do 
takta bolj vešči. Naj mladince 
ne moti, če jih malo opazujemo 
pri učenju plesov, od tistega iz 
daljne Argentine, pa onega z 
vroče Kube in plesa z dunajskih 
dvorov, nismo pa spregledali 
najmlajšega med njimi, ponov
no priljubljenega „tržačana". 

Člani predsedstva občinske 
konference Zveze mladine v 
Kamniku so sklenili plesa željni 
mladini omogočiti naučiti se NA ENI IZMED PLESNIH VAJ 

ZAKLJUČNI 
KONCERT 

Učitelji in gojenci kamniške 
glasbene šole so ob zaključku 
šolskega leta pripravili koncert, 
na katerem so pokazali rezul
tate svojega dela. V prvem delu 
programa, ki je obsegal dvajset 
nastopov, so sodelovali solisti, v 
drugem pa zbori in ansambli. 
Vsi nastopajoči, od cicibanov 
pa do učencev zadnjega letnika, 

so se zelo potrudili, seveda pa 
gre vse priznanje tudi pedago
gom. Občinstvo je še posebej 
navdušil mladinski pihalni or
kester pod vodstvom tov. 
Mehleta, ki daje dobre obete, 
da bomo v Kamniku po daljšem 
premoru spet imeli svojo pi
halno godbo. 

'. • - j 

Tečaj je bil deset sobot ¡ 
dve uri s pričetkom ob 17. uri 
mali dvorani kina DOM. Ud 
ležba je bila številnejša od p : 

čakovane, saj se je tečaja ud 
ležilo kar 70 mladink in ml 
dincev, kar je omogočilo tuj 
nizko ceno tečaja. To je I 
eden vodilnih namenov, saj i 
želimo čimvečjemu krof 
mladine približati „umetnos ; 

plesa. Naučili so se angleški ¡ 
dunajski valček, fox-trot, ta 
go, cha-cha-cha, polko | 
boogie-woogie. 

Na zaključku plesnega i 
čaja, ki je bil 18. maja, smol 
lahko ogledali, kaj so se udeF 
ženci tečaja naučili. Pomerili1 

se tudi v šaljivem tekmovanj 
plesu okrog stolov, zmagoval 
par pa je bil nagrajen. Kot p 
sebni užitek je bil ogled demó' 
strativnega nastopa, Fredi 
Novaka in njegove saplesalJ 
Alenke Verstovškove. Pokaži 
sta nam, kaj lahko doseže pi 
ki se z ljubeznijo posveti pjesj 
Zaplesala sta nam svoj progra 
petih latinsko-ameriških * 
petih standardnih plesov. Njij 
nastop je bil enkraten. Celoti 
prireditev je odlično povezo\* 
France Pestotnik, k i je „nai 
ma" Frediju in Alenki zažel 
sreče in uspeha na evropske 
in svetovnem prvenstvu. 

Vsa zahvala gre tudi podjet 
„Kamnik", ki nam je odstopi 
dvorano. 

MLADI SO STEBER KAMNIŠKE GODBE •M 

V KMETIJSKE ŠOLE 
Eno osnovnih vprašanj v 

problematiki kmetijstva je, 
kako zadržati ljudi, posebno 
mlade, na kmetijah. V tej smeri 
so bili storjeni pomembni ko
raki, od katerih naj omenim 
samo nekatere. V preteklem 
letu smo dobili . nov zakon o 
kmetijskih zemljiščih, ki ureja 
vprašanja zemljiškega maksi
muma, zakupa in prometa s 
kmetijskimi zemljišči. Zakon o 
dedovanju kmetijskih zemljišč 
pa omogoča prevzem kmetij 
pod pogoji, k i dediča ne obre
menjujejo preveč. Kreditiranje 
nakupa kmetijske mehanizacije 
in gradnje novih objektov je 
doseglo pomemben obseg. Po 
podatkih, ki so na razpolago, 
uporabljajo kmetje v naši obči
ni okrog 300 traktorjev, 100 
samonakladalnih prikolic, 30 
trosilcev hlevskega gnoja, 25 

cistern za gnojevko, v gradnji pa 
je preko 40 hlevov s poprečno 
20 stojišči. V vidnem porastu je 
tudi poraba umetnih gnojil in 
zaščitnih sredstev. 

Razumljivo je, da sodobno 
kmetijsko mehanizacijo, gnojila 
in zaščitna sredstva lahko pra
vilno uporablja le vsestransko 
razgledan in usposobljen kmet. 
Potrebno znanje si pridobi na 
predavanjih, v pogovoru s stro
kovnjaki in naprednejšimi kme
tijskimi proizvajalci, pomemb
no vlogo pa imata tudi tisk in 
radio. Navedeni viri informacij 
so vsekakor koristni, vendar 
dostikrat nepopolni. Popolno 
znanje nudijo šole za kmeto
valce, ki jim bo treba tudi v naši 
občini posvetiti več pozornosti 
in vanje usmeriti čim več kmeč
kih fantov in deklet. Šole za 
kmetovalce so v Šentjurju pri 

Celju, Grmu pri Novem mesti 
Rakičanu, Svečini, Turnišču ' j 
v Novi Gorici. Šole imajo en' , 
ten učni program; pouk traja ] 
leti, v poletnem času pa •' 1 

opravlja praksa. Vse šole ima| 
dijaške domove s popoln i 
oskrbo. 

Doslej je končalo šole \ 
kmetovalce 10 fantov in deklj 
iz naše občine, v letošnjem let 
pa pričakujemo nove kan<t 
date. Sklad za kmetijstvo S1 

Kamnik je namenil denafli 
sredstva za štipendiranje v višif 
oskrbovalnine v dijaških d( 

movih. Število štipendij f 
omejeno, pogoj za pridobit? 
štipendije pa je, da bo kandidr 
po končanem šolanju ostal t 
kmetiji. Prošnjo za štipendijoj* 
treba nasloviti na „SKLAD M 
KMETIJSTVO SO KAMNIK' 
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BATI NE ZA KVARTOPIRCE 

Kar se pri nas dogaja, presega vso 
pamet. Lastnosti našega župana 
Keclja so znane in ne delajo časti 
niti njemu niti občini. Spomnimo se 
samo smrti meščana Cezarja, ki so 
mu ob odhodnici nemškutarskega 
uradnika L. vlivali v usta toliko vina, 
da je potem umrl. Zdaj je župan, ki 
hoče očetovsko skrbeti za nas, kar 
samovoljno izdal neka pravila za 
gostilničarje, krčmarje in žganjarje, 
ki jih morajo pod kaznijo obesiti na 
tak kraj, da jih vsakdo lahko t»re. A 
kdor jih bere, se čudi županovi bi
stroumnosti in sodi gospoda, da je 
bolan na duhu, ker kaj takega člo
vek pri zdravi pameti ne bi mogel 
storiti v našem stoletju. 

Preobširno bi bilo, če bi postregli 
z vsemi pravih o gostilniškem redu, 
zato jih navajamo le nekaj. V od
delku o igrah se glasi, št. 3: Zlasti ne 
sme preprosto ljudstvo in posebno 
tudi rokodelski pomočniki in vsa
kovrstni posli ne smejo igrati nika
kršnih iger s kvartarni in tudi ne 
kegljati za denar na javnih krajih; 
toda ni jim prepovedano, da za svoje 
razveseljevanje igrajo za ceho. Tisti, 
ki zoper to ravnajo, zapadejo te-
pežu, ali pa se jim odvzame pravica 
ali pa se še ostreje kaznujejo, ako so 
trdovratni. Ukaz dvorske pisarne 16. 
julija 1801. 

Tu je vsa modrost! Torej tudi 
batine ali tepež leta 1874 v Avstriji 
pod nemškutarskim županstvom g. 
Ceclja! Ni čuda, ko pravijo, da smo 
za 200 let zaostali za drugimi, ako 
žugajo s palicami. Gospod župan, 
kje ste vzeli modrost, da pretite s 
palico; vprašamo Vas tudi, kaka 
„pravica" se odvzame tistim, ki 
ravnajo proti tej prepovedi? Morda 
igrati ali kali? Izvrstna glavica tisti, 
ki vam je sestavil ta „pravila" in 
pobral zastarane prepovedi, ki že 
davno nimajo veljave. 

Vrhu vsega, bih ste dozdaj hudi 

nemški liberalec in zdaj naenkrat 
dajete ukaze, ki presegajo celo ostre 
cerkvene prepovedi. V petkih in 
sobotah se ne sme plesati in plesi 
pred prepovedanimi dnevi se morajo 
nehati o polnoči pod kaznijo, ki ne 
zadeva samo tistega, ki dopušča 
plesati, marveč tudi plesalce in celo 
godce. V „Lesevereinu" (nemšku-
tarski čitalnici) pa, ki ste mu vi 
predsednik, plešejo v adventu in 
tudi ob sobotah. Res je, da bi bilo 
dobro, če bi se bolj držali policijske 
ure, toda tako, da ne bi merili z 
dvojno mero! G. okrajni glavar je 
baje rekel, naj poberejo ta pravila, 
ker so preneumna, vendar se to še ni 
zgodilo. 

Da je naš župan pri zadnjih vo
litvah strastno agitiral tudi z nedo
voljenimi sredstvi za nemškutar
skega kandidata, mu bo gotovo 
pomagalo k križcu, ki se bo baje v 
kratkem svetil na njegovih prsih. Ali 
so mu tudi gornja „pravila" in velika 
skrb za blagor našega mesta prido
bila križec? (Slovenski narod, 9; 
junija 1874). 

TUfflNJCI SE NISO DALI 
Iz kamniške okolice. Ni znano, s 

kako pravico je kamniški davkarski 
urad pobiral pretekli mesec šolski 
denar. Tudi še ni nihče poročal, s 
kakšno silo so ga izterjavah. Brez 
ukaza od višjega urada so pobirali 
šolnino in grozili s kaznijo. Kmalu 
pa so jim prepovedali pobirati ta 
denar in da bi se oprali zadrege, so 
hoteli kmete uloviti v zanke. Iskali 
so podpise, da niso prejeli denarja 
od njih in nekateri so bih dovolj 
neumni, da so se dali pregovoriti. Pri 
Tuhinjcih pa jim je spodletelo. Zato 
pa jih je davkarski uradnik zmerjal z 
voh in tuhinjskimi biki. „Da ste 
tako neumni',' se je izrazil - „saj 
vidite, da je tukaj vse zapisano, saj 
vas ne moremo goljufati, podpišite 
se vendar in ne bodite osli." Potem 

jih je zlepa obdeloval še g. okrajni 
glavar, seveda brez uspeha. Prego
voriti jih je hotel, da so se le gospo
dje v Ljubljani nekaj sprli, da jim gre 
nekaj navzkriž, zato pa ne pustijo,, 
da bi že zdaj pobirali denar. „Saj je 
vse zapisano, koliko ste dali, saj vas 
nihče noče goljufati, samo podpišite 
se, da nismo nič dobili od vas." 

Tu se zopet vidi na eni strani 
rešibka omika nižjih uradnikov, na 
drugi pa njihovo samovoljno rav
nanje in sleparjenje kmetov. Kmetje 
možje, le trdno in dobro poizvedite, 
za kaj daste denar! 

Tu okoli Kamnika bo letina še 
precej dobra. Krompir, ki ga je huda 
slana 17. maja poparila, se je spet 
obrasel, orehe in še dokaj sadja pa je 
slana pobrala. (Slovenski narod, 10. 
junija 1874). 

ZA MESEC JUNIJ 1974 
Renesančno pritličje 

gradu Zaprice — Muzej 
Kamnik 
Gostujoča razstava Go
renjskega muzeja Kranj: 

„MLINI NA GO
R E N J S K E M " od 1. 
junija do 20. julija 1974. 

M . B. 

Dr. Josip Tomšič 
(1891-1972) je bil v predapril-
ski Jugoslaviji dolgo vrsto let 
okrajni glavar (sreski načelnik) 
v Krškem. Noben režim ga ni 
premeščal, ker je bil vseskozi 
vesten in nepristranski uradnik, 
ki se nobeni vladajoči stranki ni 
dal vpreči v politični voz. Po
znal je samo zakon in enakost 
državljanov pred zakonom. 

Velika nadloga, v krškem 

okraju pa so bili cigani, ki so s 
svojimi vozovi po savski cesti 
stalno prihajali s hrvaške strani 
in nadlegovali prebivalstvo, 
nobene grožnje jih niso mogle 
zadržati. Komaj so jih orožniki 
pognali čez mejo v sosednjo 
Hrvatsko, so bili po drugi strani 
spet nazaj. Končno pa so le 
našli pri ciganih ranljivo točko. 
Njihov ponos so bili bujni ku-
štravi lasje, k i so jih z navaje

nimi kretnjami z glavo poprav
ljali po temenu. Dr. Tomšič je 
nekoč rekel orožnikom: „Po-
skrbite, da ciganov ne bo več 
nazaj!" Pri tem je kot nehote 
šel s prsti skozi lase. Nič ni re
kel in nobenega ukaza ni dal 
zastran las, toda možje postave 
so razumeli. Ostrigli so ciganom 
bujno grivo in poslej jih ni bilo 
več nazaj. 

I. Z. 

Ob dnevu mladosti 
V počastitev dneva mladosti 

in rojstnega dne maršala Tita je 
bila v telovadnici osnovne šole 

Prvi maturantje 
ekonomske 

srednje šole 
v Kamniku 

Pred štirimi leti je delavska uni
verza Kamnik prvič vpisovala sluša
telje v ekonomsko srednjo šolo. 
Vpisalo se je 43 delavk in delavcev 
iz domžalske in kamniške občine. 

Šola je dislocirani oddelek eko
nomske srednje šole iz Kranja, ki bo 
izdala tudi spričevala. 

Danes po štirih letih trdega dela z 
zadovoljstvom ugotavljamo, da 
končuje 4. letnik 27 slušateljev. 
Poudariti moramo, da so vsi sluša
telji zaposleni, večina jih je žensk in 
mater, ki jim lahko čestitamo, da so 
zmogle poleg službe in družine še 
študirati, in to prav uspešno, saj so 
tri izmed njih opravile 4. letnik z 
odličnim uspehom, in jim ne bo 
potrebno opravljati zaključnega 
izpita. A P 

Toma Brejca slovesna akade
mija, na kateri so sodelovali 
pionirski in mladinski zbor 
osnovne šole Toma Brejca ter 
moški zbor delavsko prosvet
nega društva Solidarnost iz 
Kamnika. Vse zbore je vodil 
znani kamniški pevovodja Vik
tor Mihelčič. Pesem iz ust 

mladih in starejših pevcev je 
izzvenela zelo ubrano in lahko 
rečemo, da navdušenja poslu
šalcev ni bilo konca. Seveda gre 
zahvala predvsem neumornemu 
delu Viktorja Mihelčiča, ki je 
posebej za to priložnost uglasbil 
pesem Jerneja Čebulja o Titu. 

- t j 

MLADINSKI ZBOR OSNOVNE ŠOLE TOMA BREJCA 

Povedah smo že, da so obnavljali denar skoro vsako leto, navadno na kak 
praznik ah sejem. Proglasih so tedanji denar za neveljavnega, novi novci pa so 
bili navadno slabši po teži in čistini. Krožeči denar je bil zato vedno manj 
vreden kot stari. Kovnice so na ta način imele vedno dovolj dela s preko 
vanjem denarja, pa tudi precej stroškov. Novčni gospodar je seveda prevalil 
stroške na koristnike, razen dejanskih stroškov pa je iskal še dobiček. 
Omenili smo že svojčas, da so štajerski stanovi dobili od cesarja Friderika II. 
obljubo, da vsaj pet let ne bo zahteval prekovanja denarja. Tako so isti novci 
krožili pet let. (Dr. Vladimir Murko, DENAR, Ljubljana 1943). 

Dober denar, ki je zaradi večje čistine srebra imel tudi večjo vrednost, so 
nekateri pridržali, izvozih čez mejo ah pa prekovali v srebrne okrasne 
predmete. Tako se torej novci, ki so jih kovali v Kamniku, niso ohranili v 
domačem kraju, saj so jih morah po enoletnem kroženju zamenjati za nove. 
Pač pa so se ohranili na Madžarskem, kjer so kot plačilno sredstvo večje 
vrednosti krožili več desetletij. Količina srebra jim je zagotavljala stalno 
vrednost in mnogi imetniki jih niso hoteli zamenjati za slabši domači denar. 
V najdbah še vedno prihaja na dan. 

Kakor smo lahko ugotovili iz številnih primerkov najstarejših kamniških 
novcev, je meranski vojvoda Bertold IV. že okrog leta 1200 zelo pospeševal 
delovanje kovnice v Kamniku. Vendar pa mu vsa kamniška proizvodnja 
denarja ni zadostovala, ker si je leta 1202 izposodil od oglejskega patriarha 
1000 mark pfenigov in mu zato zastavil oba gradova v Kamniku, pa še Lož 
in druga posestva. Morda je potreboval naenkrat toliko denarja za doto, ko 
je svojo hčer Gertrudo dal v zakon madžarskemu kraljeviču Andreju. Nikjer 
ni zapisano, da bi ob smrti leta 1205 bil še kaj dolžan patriarhu v Ogleju, 
zgodovinarjem pa je ostala njegova zadolžnica kot zanesljiv dokument, da sta 
bila v Kamniku dva gradova. Zato je gotovo nesporno, da je bila kovnica na 
Malem gradu. Za kovanje denarja ni bilo potrebno kdovekaj naprav. Že 
dobro urejeno kovaško ognjišče in primerno nakovalo v nevelikem prostoru 
je dobro služilo potrebam takratnega načina kovanja denarja. Na Malem 
gradu je bilo za to ne samo dovolj primernega, pač pa tudi varnega prostora. 

Podoba pa je, da je še v zadnjih letih življenja vojvoda Bertolda IV. koval 
v Kamniku denar tudi njegov sin Henrik. Ker mu je oče že v naprej določil 
kot dediščino vsa kranjska posestva z upravnim središčem v Kamniku, je 
Henrik pridno koval svoj lastni denar. To vidimo na novcih, ki so popisani z 
napisi HENRICUS COMES in pa v raznih spakedranih oblikah kot na primer 
HENICVSCOSNE ah pa v vračajoči se (obratni) pisavi SEMOCSV-IRNEH. 
Ti kovanci izvirajo še iz časa pred smrtjo vojvoda Bertolda leta 1205, ko je 
Henrik še imel naziv comes (knez). Šele po vojvodovi smrti je Henrik postal 
mejni grof Istrski. Torej je Henrik koval še za časa življenja svojega očeta 
Bertolda. Ti Henrikovi novci imajo več inačic (variant), kar priča o živahni 
kovni dejavnosti v Kamniku. Henrikovi novci navadno predstavljajo kneza 
brez brade, v desni roki drži lovsko sulico, v levi pa lilijo ah jastreba. Na 
drugi strani novca pa je cerkveno poslopje kot na mnogih breških denarjih. 
Torej so Henrikovi denarji pravi broški krivokovi. Novce z napisom Henricus 
comes so našli med najstarejšimi primerki kamniškega denarja v Detti in 
Dobrici v Banatu, v Ostrovu v Slavoniji in v Aba Puszti onstran Tise na 
severnem Madžarskem. 

Po razsodbi državnega sodišča z dne 1. junija leta 1195 je bilo prepove
dano protizakonito kovanje breških pfenigov. Čeprav ta prepoved 
krivokovov Kamnika ni zadevala, ker se je nanašala predvsem na sobiograško 
nadškofijo, Kamnik pa je sodil pod oglejski patriarhat, pa nam vendar 
primerjava novcev kaže, kako bi bila tudi za Kamnik taka,prepoved na 
mestu, ker so bih Henrikovi kovanci po teži mnogo lažji od predpisane teže 
1,22 grama. Verjetno pa so bili slabši tudi po odstotku srebra. Cista vsebina 
Henrikovih novcev iz Slovenj Gradca je bila od 0,85 - 0,89 grama, kar kaže, 
da so pri kovanju gledali na čimvečji dobiček. Še bolj pa to lahko trdimo za 
novce iz Kamnika, ki so bili težki povprečno 0,88 - 1,05 grama, torej daleč 
izpod predpisane teže, tako daje dobička žcljnost še očitnejša. 

Iz najdbe v Celju vemo, da je bilo 63 % novcev iz meranskih kovnic. Od 
celokupne najdbe je bilo vsaj 10 odstotkov polovičarjev, to se pravi drobnih 
novcev, ki so bili vredni polovico pfeniga in so krožili po naših krajih kot 
drobiž. Ker je Henrik koval tudi v Slovenj Gradcu in Hrvaškem Brodu 
(Gutenwert), sodimo, da je razvil silno kovno dejavnost zlasti med leti 1218 
do 1228. Leta 1218 je namreč njegov brat Bertold postal oglejski patriarh in 
s tem najvišji cerkveni poglavar v slovenskih deželah južno od Drave. Oba 
brata sta se podpirala in dopolnjevala v oblasti, zato Kranjska ne prej nc 
kasneje ni imela tako enotne in trdne oblasti kot v teh desetih letih. 
Vzajemno sta se tudi podpirala v bojih s koroškim vojvodom Bernardom. V 
tem času je Kamnik najbolj napredoval zlasti zaradi živahnega prometa s 
Slovenj Gradcem, ki se je razvijal skozi Tuhinjsko dolino. Hospitala v Špita-
liču in Kamniku, ki ju je ustanovil Henrik, sta skrbela za udobnost potnikov. 

Na našem prikazu nekaterih novcev iz te dobe nam 14. št. kaže natančno 
narisano glavo vojščaka do beder z mečem v desni in ščitom v levi roki med 
dvema obročkoma, ki ju obdajajo pike, da izpolnijo praznino v prostoru. 
Napis je HEVNRICVSS. Zadnja stran pa je točno posneta po nekem 
kovancu solnograškega nadškofa Ebcrharda in kaže dve križajoči se glavi z 
mitrama (mitra - škofovsko pokrivalo) in dvema križema z obročki. 
Numizmatiki si niso na jasnem, ali naj bi ta Henrikov kovanec prisodili 

Slovenj Gradcu ah Kamniku. Ta krivokov je po dobri risbi in čedni pisavi 
podoben Bertoldovim novcem, ki so jih našli v Gschiessu, vendar pa ni 
nujno, da bi ga zato prisodili kovnici v Slovenj Gradcu. Možno je, da je kovni 
pečat za oba kovna gospodarja izrezal izvežban italijanski mojster rezbar. 
Omenili smo že, da je bila vehka količina izdelanih srebrnih novcev 
namenjena izvozu na Madžarsko. • 

Ko je leta 1228 Henrik umrl brez potomcev, je po oporoki podedoval 
patriarh Bertold Slovenj Gradec, najstarejši brat, meranski vojvoda Oto VII., 
palatinski grof Burgundski, pa vsa kranjska posestva. Oto je brž prihitel iz 
Francije in se za nekaj časa nastanil v Kamniku, kjer sta sprva z bratom 
Bertoldom skupaj podpisovala odločbe in važne listine. Spomnimo se, daje 
v listini o mejah hospitala v Tuhinjski dolini leta 1229 prva omemba o 
kamniških meščanih. To letnico smo tudi mi sprejeh kot osnovo, ko smo 
našemu sestavku dali naslov „750 let mesta Kamnika." Oto je imel trden 
namen ohraniti kranjsko dediščino. Takoj je prevzel naslov istrskega mejnega 
grofa in se postavil za deželnega gospoda. Bil je namreč v hudih denarnih 
zadregah, in je upal, da se bo z bogato andeško dediščino izkopal iz težav. 
Njegov brat patriarh Bertold pa se je pritožil pri cesarju in dosegel, da se je 
moral Oto odreči Kranjske in Istre. Še pred tem pa je Oto poročil svojo hčer 
Nežo (Agnes) s Friderikom Bojevitim, sinom in dedičem avstrijsko-štajer-
skega vojvoda Leopolda Babenberškega. S to pohtično ženitvijo je Neža 
prinesla Babenberžanu v zakon vso andeško kranjsko posest s Kamnikom. 
Tako je bil patriarh pohtično nadigran, Oto pa se je umaknil v Burgundijo, 
da bi svojemu zetu Frideriku napravil prosto pot na Kranjskem. 

Numizmatiki ugibajo, ah je tudi Oto koval denar v Kamniku, čeprav je bil 
le kratko dobo na Kranjskem. Tu bi odgovorili pritrdilno. Kovnice so brez 
dvoma delale naprej, če je bilo na zalogi količkaj srebrne kovine ah že 
izdelane pločevine. Vendar pa pripisujejo Otonu novec, ki ga ima Luschin 
označenega v svojem prikazu s številko 131. Na prednji strani novca je 
namreč upodobljen lev zraven orla. Orel je bil simbol andeškega, leva bur-
gundskega groba. Potemtakem bi dal Oto za kamniški kov napraviti nov 

kovni pečat z levom in orlom, kakor sta upodobljena na popravljenem grbu 
zadnjih dveh meranskih vojvodov in burgundskih palatinskih grofov Otona 
VII. in njegovega sina. Tako bi bil sporni novec kovan leta 1229. Kaj pa če 
bi bil kasnejšega izvora in bi ga dal kovati vojvoda Friderik Bojeviti po svoji 
ženitvi z Nežo, saj so imeli tudi Babenberžani v grobu leva in bi oba živalska 
lika pomenila zvezo med babenberško in andeško rodbino. Seveda pa je 
napačno, ko Luschin pripisuje novec z levom mejnemu grofu Henriku, ki 
pač ni imel nobene zveze z Burgundijo. Morda bodo tudi v tem primeru 
kake kasneje najdbe prinesle nove razloge. 

Živahno kovno dejavnost je v Kamniku nadaljevala tudi Neža, že takoj 
prva leta po možitvi s Friderikom Babcnberškim, še bolj pa po ločitvi leta 
1236. Ohranjenih je več različnih primerkov Nežinih novcev. Eden prvih, če 
ne celo prvi Nežin novec predstavlja na prednji strani stoječo kneginjo z 
dvignjenimi rokami, nad vsako roko pa je šesterokraka zvezda, ob nogah pa 
na vsaki strani roža. Na drugi strani je kupola cerkve. Izrez kovnega pečata 
spominja na oglejske novce, izdelava pa na breške novce. 

Po svoji zakoniti ločitvi od Friderika leta 1243 (od leta 1236 zakonca 
nista več živela skupaj) je Neža postala spet edini lastnik kranjskih andeških 
posestev, dokler se leta 1248 ni ponovno poročila z Ulrikom Spanheimskim, 
ki je 1256 po smrti svojega očeta Bernarda postal koroški vojvoda. Iz časov 
pred možitvijo z Ulrikom je tako imenovani Nežin slonov kov, ki je enak 
breškemu kovu. Na prednji strani je v dvojnem krogu upodobljen slon, na 
njegovem hrbtu pa je stolp med polmescem in šesterokrako zvezdo. Pravi 
stolp s kamniškega grba! Na nasprotni strani novca je med krogoma obraten 
napis A. G. N. E. I. +, v sredi pa je šesterokraka zvezda med štirimi obročki. 
Napis nedvomno pomeni AGNE (S), to je Neža. Numizmatiki so najprej 
brali A kot R, in niso znali razložiti napisa. Nepomembni I pa je kot sorodni 
simbohčni znak v zvezi s križem in zvezdo. Na kamniški izvor pa opozarja 
oblika stolpa s polmescem in zvezdo. O tem pa bomo govorili, ko bomo 
prikazali nastanek kamniškega grba. Kar zadeva upodobitev slona, moramo 
ugotoviti, da se v 13. in 14. stoletju pojavljajo na avstrijskih in štajerskih 
denarjih kakor tudi na hturgičnih vratnih ah okenskih podbojih slon, caplja 
(gos), orel in zmaj kot prispodobe pod orientalskim vplivom. 

Nežin je tudi kov, ki predstavlja stoječo postavo s krono in plaščem, v 
vsaki roki pa drži palico s križem na koncu. 

Na drugi strani je upodobljen krilati lev, preseneča pa ozki napis ob robu 
z razločnimi črkami AGNETIS, kar je latinska oblika od Agnes (Neža). Ta 
kov je prosti posnetek nekega .kovanca iz Št. Vida na Koroškem. Krilati lev 
je običajni pojav na mlajših meranskih kovancih, vendar pa ni zanesljivo, ah 
so ga kovali v Kamniku ali v Hrvaškem Brodu. (Luschin št. 262). Še en Nežin 
novec poznamo (Luschin št. 292). Na izredno finem kovnem pečatu 
italijanskega izvora razpoznamo spakedran začetek napisa AGNE, konec pa 
spominja na STEIN. Tu gre za dobo 1256 do 1269 vojvode Ulrika, ki na 
novcu imenuje svojo ženo Nežo bodisi še za časa njenega življenja ali pa po 
smrti leta 1262. 

V času vojvode Friderika Bojevitega je kamniška kovnica prav tako 
delala. Že najstarejša najdba novca, ki ga hranijo na Dunaju, kaže na prednji 
strani troje stolpov, med katerimi je srednji najvišji. V polju je na desni ptič 
(jastreb? ) z zaprtimi krili, na levi pa sedemkraka zvezda in nad njo majhen 
križ. 

Ostanki nerazločne pisave seveda niso kazah, da bi to utegnil biti novec iz 
kamniške kovnice. Šele ko je Baumgartner našel v budimpeštanskem muzeju 
dva skoro enaka primerka, smo zvedeli tudi za izvor dunajskega novca, ki so 
ga dotlej šteli med nepoznane breške pfenige. Omenjena kamniška novca sta 
upodobljena pod št. 24 in 25. Oglejmo si najprej novec št. 24! Prednja stran 
predstavlja vojvoda z mečem in ščitom v rokah. Ob desnem boku mu na 
pasu visi nožnica. Na levo razvrščeni napis STAIN- R je zelo razločen. 
Predzadnja črka je izbrisana in se ne da ugotoviti. Po prejšnjih napisih sodeč 
jc lahko samo E. (Kaj pa če bi bil to C in bi CR pomenilo Kranjsko? ) Na 
drugi strani pa je na vrhu hišnega strešnega čela stolp z raztegnjeno 
dvokapno streho, ob strani pa sta dva zobčasta nadzidka. V trikotniku 
hišnega čela je glava s kodrastimi lasmi. To bi bila tudi lahko glava Frideri-
kove žene Neže, ki pa je na drugih novcih večinoma upodobljena s krono na 
glavi. Tri primerke takega novca nam je prinesla najdba Ostrovo, njihova teža 
pa je le 0,87 - 0,93 gr. Naslednji novec, ki ga imamo upodobljenega pod št. 
25, nam spet kaže vojvoda z mečem in ščitom. Koraka v levo, glava pa je v 
profilu. Napis STAN, v drugih variantah pa STE in STA zanesljivo kaže na 
Kamnik. Ostali napis na prednji strani pa je težko razvozljati. Morda DONV 
pomeni Dominus in gospod Kranjske. To je naslov, ki ga je prevzel Friderik 
Bojeviti po svoji ženitvi z Nežo. S teh predlog so lahko neoporečno ugotovili 
kamniški izvor podobnih novcev. Kovni rez vseh teh novcev kaže sicer itali
janski vpliv, zlasti slika stolpa z nadzidkoma, vendar pa je izdelava podobna 
kot pri vseh breških novcih. Dodelitev vojvodu Frideriku, ki je bil kot 
Nežin soprog od leta 1229 „Dominus Carniolas in gospod Kranjske", je tako 
enostavna kot tudi zanesljiva. V Aba Puszti so ti novci med najmlajšimi, ki 
so jih zakopali pred navalom Mongolov leta 1241. 

(nadaljevanje sledi) 



Obisk pri kamniških miličnikih 

3.842 m visoki Aiguille du Midi 

Ko smo presmučali zgornji 
del V A L L E E BLANCHA, smo 
se ponovno povzpeli na G A R E 
HELBRONNER - 3466 m 
visoki vrh, ki je že na italijanski 
meji. Spet nas je čakala 3 km 
dolga smuka. Ko smo se usta
vili, se je pred nami razprostiral 
ledeniški travnik v čudoviti 
zeleno-sivi barvi, lesketajoč se v 
dopoldanskem soncu. Ledene 
skale so bile visoke tudi do 20 
metrov in pojavljati so se priče
le, posebno spodaj, že razpoke. 
Te so bile ponekod široke tudi 
do pet metrov. Nikoli v življe
nju tako resnično nepotrebuješ 
teptanja, pluga in pa telesnih 
skokov kot tu. Tu ni šale, in 
kdor se ustraši in ne odskoči 
pravočasno in odločno, se mu 
ne obeta kaj lepega. Prav na 
kraju, kjer se je nekaj dni pred 
nami ubil neki Japonec, se je 
tudi nam pripetila nesreča. 
Nemški učitelj je prepozno 
odskočil, priletel v rob razpoke 
in obvisel v njej. Za njim se je 
prekmalu spustil neki Avstrijec; 
ko je videl, kaj se je zgodilo, se 
je zaustavil, vendar je padel in 
se pošteno potolkel. Tudi eden 
od naših se je zapletel tik pred 
razpoko. Razen prask ni bilo 
nič hudega. Spravil pa je v strah 
še Aleša in mene. Ker ga ni bilo 
za nama, sva zaustavila in odšla 
pogledat, kaj se je zgodilo. Ker 
se je zaradi tega kolona pretr
gala, smo takoj zavili v napačno 
smer, ker se smučine v živem 
ledu ne poznajo. Morali smo se 
vrniti skoraj sto metrov po 
živem ledu navzgor in prav nič 
prijetno ni bilo. Za utrujenost 
pa ni bilo časa. Po dveh urah 
vožnje po kozjih stezah med 

0 partizanih 

Odbor Slandrove brigade, 
ki tudi po tolikih letih uspeš
no deluje, si prizadeva med 
mladino širiti in krepiti tra
dicije narodnoosvobodilnega 
boja. Zato so se člani odbora 
odločili, da bodo letos po
vabili k sodelovanju učence 
osnovnih šol iz kamniške in 
domžalske občine, ki naj bi 
sodelovali s svojimi literar
nimi in likovnimi prispevki. 
Pionirji, ki bodo napisali 
prispevek iz zgodovine parti
zanskega gibanja, morajo 
opisovati resnične dogodke 
iz NOB. Seveda jim bo pri 
pisanju pomagal razgovor z 
bivšim borcem ali aktivistom 
ah pa bodo uporabili kate
rega izmed številnih doku
mentov. Partizani Slandrove 
brigade bodo tudi veseli, če 
bodo učenci opisah delova
nje svojih vrstnikov med 
vojno. 

Tudi učenci, ki želijo svoj 
prispevek narisati ali obliko
vati kako drugače, morajo v 
svojih delih predstaviti 
tematiko iz narodnoosvo
bodilnega boja. 

Odbor Slandrove brigade 
se je odločil, da bo najboljše 
prispevke nagradil z diplo
mami in knjižnimi nagra
dami. Prav tako bodo bivši 
borci podelili posebna pri
znanja šolam, ki bodo po
slale največ kakovostnih del 
na natečaj. Prispevke bodo 
zbirali do sredine novembra, 
nagrade pa bodo podelili na 
slavnostni prireditvi ob 
dnevu JLA ? torej 22. decem
bra. 

-tj. 

S smučmi čez 
montblanški ledenik 

ledeniškimi skalami in razpo
kami smo le prišli do vznožja 
zgornjega dela ledenika. Toda 
prišli smo s smučmi, kar je bilo 
glede na toplo poletje prava 
redkost. Prijazni Japonec Ito 
nam je povedal, da smo presko
čili 38 razpok in obšli 150 
usekov (ozki prehodi med le
denimi skalami, podobni ogra
ji). Rekel je, da se sedaj brez 
skrbi sprostimo, najemo ter 
posušimo, ker je za nami že več 
kot pol poti (8 km). 

Po enourni malici in son
čenju v kopalkah (drugo obleko 
je bilo potrebno osušiti zaradi 
znoja), smo nadaljevali pot. 
Sneg je postajal vse težji, 
mehkejši. Po dveh kilometrih 
smuke smo pripeljali pred neko 
,kotanjo, ki smo jo krstili kar 
„smučarsko kopališče." Ko so 
prvi zapeljali čez to kotanjo, so 
se ustavili in hiteli opozarjat 
druge. V kotanji je tekla prava 
rečica, široka pet metrov in 
globoka tudi do pol metra. 
Kdor je pripeljal naravnost in s 
polno hitrostjo, je ravno še 
prišel čez moker malo nad ko
lenih Bil sem na srečo med 
prvimi. Tisti, ki pa so med 
vožnjo več zavijali ali pripeljali 
počasi, so se zapeljali do srede, 
potoka, tu pa so potonili ali pa 
se zvrnili. Nasmejali smo se do 
solz, ko smo gledali to nepro
stovoljno potapljanje s smučmi 
in vse vrste padcev. Posebno 
zanimivi so bili padci tistih, ki 
so pripeljali v vodo s strani. 
Verjetno bi bili prizori v čast 
vsakemu cirkusu klovnov. Ta 
zabava nas je seveda prisilila, da 
smo se ponovno sušili. Nekateri 
so bili povsem mokri. Nabili 
smo dpozorilno tablo drugi 
skupini, da bi j i prihranili to 
zabavo. 

Prehod preko spodnjega 
ledenika je bil lažji, vendar 
neprijeten, ker je po ledu tekla 
voda, in kdor je padel, se je še 
enkrat skopal. Zelo mučno je 
bilo "zapeljati na sneg, ker nisi 
vedel, ali je spodaj led ali pa 
luknja. Eden izmed Norvežanov 
je plačal tako neprevidnost z 
zvinom. Na srečo so imeli fran

coski vodiči s seboj tri zložljive 
akije. Zlomljena roka, odrgnine 
in zvin so bili naša bilanca ob 
dnu ledenika. Na srečo resnej
ših poškodb ni bilo. Bili smo 
zadnji, ki smo šli to pomlad čez 
ledenik, kajti naseldnjega dne je 
bila proga zaprta in napis: 
„Smrtno nevarno za smučarje!" 

Ko smo se ob vznožju sušili, 
smo si res pošteno oddahnili. 
Bili smo na suhih tleh v dolini 
L A V A N C H E R . Čeprav nas je 
čakalo še 8 km peš poti čez 
gozdove, nas dobra volja ni 
minila. Naš „šnops" je pomagal 
sušiti. 

Ko smo ob štirih popoldne 
prišli v Chamonix, smo že 
mislili, da vidimo fata morgano. 
Na koncu smo imeli noge kot, 
„če bi se kakšen Kranjec šel 
fakirja", ker smo morali večino 
poti prehoditi v nogavicah, ker 
nismo imeli rezervnih čevljev. 

Ko smo bili zvečer zbrani ob 
obilni večerji, druga skupina je 
prišla za nami čez dve uri, smo 
vsi ugotovili: „ENKRATNO 
DOŽIVETJE, K E R DRUGIČ 
GOTOVO NE BI VEČ ŠLI, ČE 
BI POZNALI R A Z M E R E ! " 

Vseeno pa je bilo resnično 
doživetje, ki ga znajo nuditi le 
gore: strah, užitek, napor in 
veselje, ko si na vrhu in v dolini. 

Zadnje dni smo imeli na 
sporedu spoznavanje francoske 
šole in tehnike smučanja in 
skandinavske tekaške šole. 
Vadba na pobočjih 3275 m 
visokega LES GRANDS 
MONTES je bila za nas res do
živetje. Poskusili smo se tudi v 
tekih, vendar sta višinski zrak in 
V A L L E E BLANCHE le pustila 
posledice na naši kondiciji. ' 

Zadnji dan smo morali za
ključiti predčasno. Neurje s 
snegom nas je napotilo domov. 
Seveda pa so nam oči še enkrat 
ušle na Mont Blanc in na nižji 
dvoglavi A l G. DU MIDI. S 
seboj smo odpeljali kup lepih 
spominov in doživetij. Za hribe 
pa smo kar vsi po vrsti precej 
trdno sklenili: „Samo tja, 
kamor pridejo krave, gremo 
tudi mi brez skrbi!" (Konec) 

-srn— 

IZOBRAŽEVANJE 
DELEGATOV 

Izvolili smo prek 900 delegatov, od katerih pričakujemo, da 
bodo skupno z drugimi zavestnimi dejavniki na čelu boja za pre
obrazbo naše samoupravne družbe. 

Če bodo delegati zavzeti za delo pri izpolnjevanju interesov 
delavskega razreda in za to delo usposobljeni, bomo uspešno 
uresničevali ustavo. Taka vodila in naloge so delegatom namenili 
delovni ljudje, pa so se odločili za delegatski sistem, za uveljavitev 
položaja delavca v naši družbi ter neposrednega gospodarjenja s 
sadovi njegovega dela. Da bo delegat lahko izpolnjeval te dolžnosti, 
bo moral znati bogatiti svoje dosedanje izkušnje, znanja in spo
sobnosti, izobraževati se in spoznavati življenjske probleme delov
nih ljudi, JO katerih bo moral odločati. 

Da bodo delegatska razmerja resnično zaživela, so družbenopo
litične organizacije in delavska univerza pripravili za delegate pro
gram izobraževanja. 

Splet problemov, ki sestavljajo program izobraževanja delegatov, 
je zelo obsežen in pester. 

Vsak delegat mora poznati družbenopolitično in ekonomsko 
ureditev, temelje delegatskega sistema, zakonitosti družbenega 
dogovarjanja in samoupravnega sporazumevanja ter odnosov v 
delegatskem sistemu. 

Delegati v TOZD in drugih oblikah organizacij združenega dela 
pa bodo morali dopolniti svoje' znanje še o oblikah in načinih 
samoupravljanja v OZD, o pogojih za delo delegatov in delegacij v 
OZD. 

Delegati iz krajevnih skupnosti bodo v dopolnilnem programu 
poslušali še teme o samoupravljanju v krajevnih skupnostih, uresni
čevanju potreb v krajevnih skupnostih, statutih krajevnih skupnosti 
ter o osnovah za delovni program KS. 

Tako želimo dati delegatom znanje, ki ga bodo ob svojem stro
kovnem in političnem delu bogatili in dopolnjevali. 

Čeprav gre za velik obseg potrebnega znanja in zelo zapletena 
ekonomska in družbena vprašanja, bomo skušali govoriti preprosto 
in zanimivo. Ne želimo pa, da bi bil delegat v tem izobraževanju 
objekt izobraževanja in pasiven sprejemnik, temveč sodelavec in 
ustvarjalec politične aktivnosti. Vse te obširne akcije ne bomo 
mogli izpolniti preko noči. Za politične delavce, ki bodo sodelovali 
z delavsko univerzo pri organizaciji in izpolnjevanju programov, bo 
to trdo in dolgotrajno delo. 

Še to: bodimo pozorni, da bo izobraževalna akcija zajela vse 
delegate, ne le nekatere „izbrance", ki bi po ,,naših načrtih" hodili 
v občinsko, republiško skupščino itd. Razlik med delegati ne sme 
biti. 

A . P. 

Ob 30-letnici ustanovitve od
delka za zaščito, ustanovljen je 
bil 13. maja 1944 z odlokom 
vrhovnega komandanta NOV in 
POJ maršala Jugoslavije Josipa 
Broza-Tita je skupina učencev 
dveh kamniških osnovnih šol 
obiskala postajo milice v Kam
niku. 

in tisti, ki bi se morebiti po 
zaključnem šolanju na osnovni 
šoli vključili v kadetsko šolo. 

Mlade goste sta sprejela 
komandir postaje milice Jože 
Kalan in njegov pomočnik 

Aldo Beč. Ob praznovanju 
pomembne obletnice so jima 
poklonili šopek nageljnov ih z 

bonbon! 

tehničnimi pripravami za delo 
in z delom na sploh. Najzani
mivejša so bila teleprinterska 
obveščanja med Kamnikom, 
Ljubljano jn Domžalami. Ka
sneje so jih odpeljali v razne 
kraje naše občine, kjer so se, 
razdeljeni v skupine, med seboj 
na daleč pogovarjali po radiu. 
Pokazali so jim tudi radar in 
kako z njim ugotavljajo hitrost 
vožnje ter uravnavajo cestni 
promet. 

- k o 

C 

OB KONCU OBISKA SE SLIKA ZA SPOMIN 

Povabljeni so bili predvsem 
dobri šolski prometni miličniki, 
ki skrbe za varnejši prehod svo
jih mlajših sošolcev čez cesto 
ob prihodu in odhodu iz šole, 

nekaj prijetnimi besedami za
želeli uspešno delo v prid var
stvu občanov. 

Postaja milice je mlade 
seznanila s svojimi zanimivimi 

P R I M E R E N Z A 

otroke 
športnike 

kadilce 

b o n b o n 

a b c 

Odbor za medsebojna razmerja delovne organizacije 
TOVARNE USNJA KAMNIK 

R A Z P I S U J E Z A Š O L S K O L E T O 1974/75 
S T E P E N D I J E Z A S T U D U N A : 

- fakulteti za naravoslovje in tehnologijo - oddelek za kemijsko tehnologijo 
- ekonomski fakulteti 
- na višji Soli obutvene industrije 

ZA Š O L A N J E : 

- na tehnični srednji Soli usnjarske, konfekcijske, čevljarske in kemijske 
smeri 

- na ekonomski srednji šoli 
- na administrativni srednji šoli 

E N U O N A M E S T A Z A : 

- strojne ključavničarje 
- obratovne elektrikarje * 

Prijave pošljite na obrazcu D Z S 1,65 (prošnja za štipendijo) in priložite prepis zad
njega šolskega spričevala, za učna mesta pa še zdravniško spričevalo in rojstni list. 
Prijave sprejema kadrovsko socialna služba do 31. julija 1974. 

Kdo bo stanoval v domu upokojencev ? 
Če bo šlo vse po sreči^bo že 

septembra vseljiv novi kamniški 
dom upokojencev v Mekinjah. 
Resnici na ljubo moramo zapi
sati, da za dokončanje gradnje 
in opremo potrebujejo še nekaj 
denarja, ki ga bodo morali za
ložiti za končna dela. Prav 
gotovo bo potrebno postaviti 
transformatorsko postajo, ure
diti dohode k domu, urediti 

okolico in čimprej regulirati 
Nevljico, k i ob hujših nalivih 
tudi poplavlja. 

Društvo upokojencev že 
sprejema prijave upokojencev, 
ki bodo želeli stanovati v 
novem domu. Na razpolago je 
122 postelj in med upokojenci 

je gotovo še večje zanimanje, 
zato se res ni treba bati, da bo 
dom prevelik. 

V domu bo zaposlenih 
veliko strežnic, kuharsko oseb
je, zdravstveno osebje in drugi. 
Teh bodočih uslužbencev še 
niso izbrali, že sedaj vabijo 
kandidate, da se pozanimajo za 
zaposlitev. Upokojenci tudi 
želijo, da bi se za ta dela prija
vili ,tudi bodoči stanovalci. 

V Kamniku spet dirke 
Napak ste pomislili, da bodo 

v Kamniku spet motoristične 
dirke, kjer bi sodelovali pravi 
dirkači-športniki. Tokrat pri
reja svoje zasebne dirke mladi 
nadoburnež v „super športnem 

fičku" oranžne barve in ima 
r e g i s t r s k o š t e v i l k o 
LJ-117-689 . Prav gotovo ga 
poznate, saj divja po mestu, 
kadar se mu zljubi. Vstopnine 
za njegovo zasebno dirko ni, 

Stop za motoma vozila 
Ob gradnji stanovanjskega 

naselja na Zapricah so otrokom 
namenili manjšo zelenico, ki je 
postala otroško igrišče. Tik ob 
živi meji igrišča pa je speljana 
ozka asfaltirana cesta, ki pove
zuje Kranjsko in Ljubljansko 
cesto. Na obeh straneh vhoda v 
naselje je postavljen prometni 
znak, ki opozarja, da je cesta 
namenjena izključno lokalnemu 

prometu. Zal le malokateri 
voznik motornega vozila 
upošteva izrecno prepoved, in 
ozka cesta postaja vse bolj 
prometna. Seveda promet skozi 
naselje močno moti stanovalce; 
ker pa je speljana cesta ob 
otroškem igrišču, je nevarnost 
za nesrečo toliko večja. Že 
večkrat je bilo govora, da bodo 
na sredini postavili betonski 

steber, ki bo onemogočil vož
njo vsem motornim vozilom, 
vendar je ostalo le pri obljubah. 
Sedaj, ko bodo vseljiva stano
vanja v novem bloku . ob 
Kranjski cesti, bodo urejali 
otroško igrišče. Ob tem bi 
kazalo postaviti- betonski steber 
in starši bodo bolj brez skrbi 
puščali otroke na otroško igriš
če, -tj 

zato pa vsi, k i smo ob takem 
času na cesti, z grozo pričaku
jemo, kdaj bo počilo. Toda žal 
samo čakamo, ali smo res 
nemočni. 



Dnevi varstva okolja in čistoče Zakaj Občana ne 
prejemajo vsa 
gospodinjstva 
v Kamniku? 

Uredništvo Kamniškega občana in občinska konferenca SZDL 
prejemata v zadnjem času pritožbe nekaterih občanov iz Kamnika, 
ki neredno prejemajo časopis na dom ali pa ga sploh ne prejemajo. 

V želji, da bi bila vsa gospodinjstva v občini seznanjena z novi
cami, ki jih prinaša Občan, smo na odboru krajevne organizacije, 
SZDL povprašali, kako je z organizacijo razdeljevanja glasila, in 
zvedeli za težave, ki jih odbor ne more urediti sam. Najbolj pereča 
sta problema: pobiranje članarine in razdeljevanje občana. 

Za zbiranje članarine, ki znaša za člana letno 3 din, odbor ne 
more dobiti vestnih pobiralcev članarine. Pobiralec prejme 20 % 
provizije oziroma 60 par za člana. 

Ker znesek letne članarine ni visok, je tudi provizija razmeroma 
nizka. Pred nekaj leti so članarino pobirali nekateri člani odbora in 
pri tem obupali, saj so imeli izredne težave z nekaterimi člani, ki ne 
želijo plačati članarine, češ da nimajo denarja ali čemu plačevati 
članarino, če od tega osebno nimajo koristi ipd. 

Poizkušali smo in prosili nekatere še sposobne upokojence, da bi 
nam pomagali, vendar prošnji niso ustregli. 

Lansko leto so dijaki III. razreda gimnazije pobrali članarino le 
pri 1500 članih in tako v nekaterih mestnih predelih članarina 
sploh ni bila pobrana. 

Ob takšnih neuspešnih akcijah je število članov naše organizacije 
nizko in tudi sredstva, ki naj bi jih imel odbor na voljo, niso visoka. 

Enkrat mesečno delimo 2200 izvodov Občana. Raznašalcem 
plača odbor po 1 din za vsak časopis, kar znese letno 2640 din. 

Kljub temu da je odbor pripravljen plačati tudi to provizijo, pa 
ne moremo dobiti stalnih raznašalcev za nekatere mestne predele. 
Zato tudi nekateri deli mesta, kot so Šutna, Kidričeva in Streliška 
ulica ter središče mesta, ostanejo brez časopisa. 

Ker gospodinjstva ne prejemajo občana, se pritožujejo in nego
dujejo, kar je tudi razumljivo. 

Odbor razpravlja o možnosti uspešnejšega pobiranja članarine in 
razdeljevanja Občana, tako da bi za vsako ulico izvolili le po dva 
poverjenika, enega za pobiranje članarine, drugega za razdeljevanje 
Občana. 

Kako urediti omenjena problema? 
Začne se torej pri pobiranju članarine in konča pri občanu, ki 

se pritožuje nad neaktivnostjo odbora krajevne organizacije. 
V ta namen bomo pripravili sezname občanov po ulicah in 

zbrali potrebna potrdila o plačani članarini. Že v naprej vemo, da 
bo takšen predlog sprejet, vendar, koliko bo občanov, ki bi to 
nalogo prevzeli? 

Če ta predlog ne bo uspel, bomo ostali pri istih težavah, kot 
smo jih imeli doslej. 

Zato pričakujemo predloge in nasvete, predvsem pa priprav
ljenost ljudi pomagati članom odbora kot tudi sebi. 

Tako bi naša krajevna organizacija SZDL lahko še naprej uspeš
no delovala. Občani bodo poravnali svojo članarino, redno preje
mali svoje glasilo na dom in končno bi bili z malo truda iri dobre 
volje posameznikov lahko zadovoljni vsi volilci in odbor krajevne 
organizacije. 

F. C. 

ŽIVILSKA INDUSTRIJA -
KAMNIK 

• potrebuje v mesecu avgustu, septem-
• bru in oktobru več delavk za obrezo-
• vanje in čiščenje povrtnin. 

Nudimo možnost dodatnega zaslužka upokojenkam in 
gospodinjam. 

Interesentke vabimo, da se javijo v kadrovskem od
delku podjetja, kjer dobijo vsa potrebna pojasnila. 

Napredek znanosti in tehni
ke je stopil človeku v glavo, da 
se ima za gospodarja narave, ki 
jo v svoji pijanosti nebrzdano 
izkorišča in kvari. Človek po
zablja, daje tudi sam del narave 
in v najboljšem primeru le njen 

-upravljalec. Človek pogosto ne 
upošteva, da je njegov obstoj 
odvisen od čistega zraka, pitne 
vode, plodne zemlje, rastlinstva 
in živalstva, ne nazadnje tudi od 
sočloveka. Človek meni v svoji 
brezobzirni kratkovidnosti, da 
je narava tu zato, da mu je na 
voljo ta trenutek, in se ne briga 
za soseda, za prihodnje rodove. 

Ena od poti iz stiske sodob
nega človeka je ideja o varstvu 
narave. Ideja je sicer stara, do
življa pa danes svojo renesanso. 
Danes jo pojmujemo širše kot 
nekoč. Pri tem ne gre le za 
zaščito redkih rastlin ali živali, 
naravnih spomenikov ali narod
nih parkov. 

Turistično društvo v 
Kamniku je tudi letos — kot že 
prejšnja leta — organiziralo in 
pripravilo v občini Kamnik 
široko zasnovano akcijo 
„DNEVI V A R S T V A OKOLJA 
IN ČISTOČE". 

Davek iz skupnega 
dohodka občanov 

in dodatnega davka 
za leto 1973 

Kakor vsako leto je davčna uprava tudi letos izvršila obračun davka iz 
skupnega dohodka občanov in dodatnega davka za leto 1973. Letos je na
povedalo skupni dohodek 2.100 zavezancev. 

V mesecu juniju bodo vsi občani, ki so napovedali skupni dohodek za 
leto 197 3, dobili odmerno odločbo, iz katere bo razvidno koliko znaša nje
gova obveznost za leto 1973, koliko je plačal akontacije, koliko znaša razli
ka za doplačilo oziroma preplačilo davka in višino predpisanih akontacij za 

;leto 1974. Skupno z odločbo bodo prejeli tudi ciklostirani obrazec ,,zahte
vek za vrnitev davka". 

V kolikor za leto 1973 niste bili dolžni napovedati dohodek, oziroma če 
ste prejeli negativno odločbo, ste pa plačali akontacijo za leto 1973y izpol
nite zahtevek in ga dostavite na davčno upravo. Vsem ostalim, ki imajo 
odmero davka iz skupnega dohodka občanov, bomo poslali I. in II. akon
tacijo skupaj. Na položnici pa bo upoštevana tudi obveznost doplačila 
oziroma preplačila za leto 1973. 

Kot vsako leto vam tudi letos posredujemo seznam občanov Kamnika, ki 
so prejeli v letu 1973 več kot 60.000 din, skupnega dohodka. 

Skupni dohodek samostojnih obrtnikov bomo objavili, ko bo končana 
odmera davka iz dohodka od opravljanja samostojne obrtne in intelektualne 
dejavnosti. 

D. U. 

ING. KARL KUMER IZČRPAN 
PO ZMAGI V GOZDNEM 
TEKU NA 10 KILOMETROV 

V lahki atletiki je bil ing. 
Kari Kumer prvi Kamničan, k i 
je dosegel uspehe in naslov 
državnega prvaka. Bil je med 
pionirji, ki so začeli orati ledino 
slovenskega lahkoatletskega 
športa še v težkih razmerah, ko 
so bili tekmovalci prepuščeni 
svoji iznajdljivosti, pridnosti in 
volji do uspehov. Gimnazijo je 
študiral v Kranju od 
1917-1925. Takrat je bil za 
kamniške dijake določen šolski 
okoliš v Kranju; in se niso mogli 
drugod vpisati v gimnazijo. Že 
zgodaj se je navdušil za šport in 
je predvsem treniral teke na 
srednjih progah. Ko je hodil 
domov na počitnice, je večkrat 
vso razdaljo iz Kranja v Kamnik 
pretekel v obeh smereh, brat 
Ivo pa ga je pogosto spremljal s 
kolesom. Še kot dijak je v 
Kranju veljal za najboljšega 
tekača. Po maturi je šel študirat 
gozdarstvo na univerzo v Za
greb, kjer se je vpisal v atletski 
klub Marathon. Postal je eden 
izmed najbolj priljubljenih 
zagrebških športnikov, prvak 
Zagreba v tekih na srednjih 
progah in v gozdnem teku. 

Kari Kumer je dosegel prvi 
večji uspeh 4. oktobra 1925 v 
Ljubljani na proslavi 15-letnice 
Primorja. V borbi z najboljšimi 
slovenskimi in hvatskimi atleti 
je osvojil drugo mesto v tekih 
na 800 in 1500 metrov. Na 
mednarodnem lahkoatletskem 
mitingu Primorja leta 1927 v 
Ljubljani, na katerem so sodelo
vali tudi atleti K A C iz Celovca, 
je Kari Kumer zmagal najprej 
na 1000 metrov z izredno 
dobrim časom 2.44,6 pred 
avstrijskim državnim prvakom 
Lebanom, ki je s tem tekom 
postavil z 2.46 nov koroški 
rekord. JUTRO piše (5. julija): 
„Marathonec Kumer je prese
netil s svojim lepim uspehom na 
1000 metrov, medtem ko smo 
do sedaj poznali samo njegove 
uspehe na dolge proge." Kumer 

K sodelovanju je društvo 
povabilo tudi vse šole, da bi 
učenci v tem času pisali tudi 
naloge v smislu te akcije. 

Priznati je treba, da je bil 
odziv učencev zelo lep in spon
tan. Društvo je prejelo številne 
sestavke, iz katerih je razvidno, 
da so učenci dojeli pomen te 
široke zasnovane akcije. Iz 
dobljenih nalog naj povzamemo 
samo nekaj misli: — Danes je 
narava zelo onesnažena. Zrak je 
poln izpušnih plinov in reke 
odpadnih voda. V naših nekdaj 
tako bistrih potokih in rekah je 
izumrlo življenje in naša ušesa 
redko slišijo ščebet naših 
drobnih prijateljic ptic. Vsi se 
zavedamo tega, toda podjetjem 
je verjetno še vedno bolj škoda 
denarja za čistilne naprave, 
kakor bi ohranili naravo. Mladi 
pri tem ne moremo prav nič 
pomagati, lahko pa čistimo in 
lepšamo svojo bližnjo okolico. 
Pionirji in mladinci na naši šoli 
smo postavili dežurne učence, 
ki opozarjajo nepazljive „pa-
pirčkarje". Mi pa pazimo, da 
papirja ne odmetavamo po tleh. 
Sklenili smo tudi, da bomo 

pobrali ves papir v okolici šole. 
Kljub številnim opozorilom in 
plakatom po mestu pa ljudem 
še vedno ni prišla v zavest po
treba, da bi varovali naravo... 

Tatjana Repanšek, 8.a osn. 
šole Fr. Albrehta, Kamnik 

— Nazaj k naravi! To geslo je 
v zadnjih letih spet vse bolj 
živo. A l i bomo res živeli samo 
med štirimi stenami, med 
samim železom in betonom? 
Mesto s svojo okolico se vedno 
bolj širi kakor pajek, ki prede 
svojo mrežo. Rastejo nove to
varne, dimniki pa noč in dan 
bruhajo črne saje. Avtomobil
ska cesta je kot mravljišče. Po 
njej drvijo avtomobili vseh vrst 
in puščajo za seboj oblake stru
penih plinov. Seveda mravlje ne 
delajo kaj takega. To dela le 
človek, ki naj bi bil gospodar, 
narave. A l i bomo čez nekaj let 
res hodili po mestu z maskami, 
toda ne samo ob pustu - vsak 
dan? Tako vztrajno uničujemo 
sami sebe. Kdaj se bo to kon
čalo? Bernarda Antoni, 8.a. 
osnov, šole Toma Brejca, 
Kamnik. 

DNEVI V A R S T V A OKOLJA 
IN ČISTOČE 

i 
Naša okolica je že precej 

onesnažena, zato bi bilo korist
no, če bi jo očistili. Onesnažena 
narava škoduje zdravju, seveda 
pa je izraz človekove malomar
nosti. Dandanes človek že 
množično uničuje naravo, ne 
samo lep videz okolja. V reke, 
ki so bile pred nekaj leti še 
polne rib, spušča industrija vse 
mogoče odpadke. In večkrat 
beremo v časopisih, koliko rib 
je poginilo zaradi zastrupitve 
reke. V Pšati najdemo vsemo
goče odpadke, tako da težko 
najdemo ribe. Ljudje, namesto 
da bi peljali smeti v odpadno 
jamo, jih enostavno zvrnejo v 
Pšato. Ne zavedajo se, kolikšno 
škodo povzročajo navsezadnje 
samim sebi. Če bomo uničili 
naravo, bomo sčasom propadli 
tudi m i . . . Barbara Vidmar, 8.b 
osn. šola Komenda—Moste. 

Naj ne bi ostala ta naša akci
ja samo pri besedah. Naj bi bila 
začetek splošnega spoštovanja 
narave, da bi nam bila prihod
nost lepša! 

S. A . 

inga KARL KUMAR 
je v Ljubljani zmagal tudi na 
5000 metrov. Na državnem 
prvenstvu v Zagrebu, 28. 
avgusta 1927. pa je osvojil na 
1500 metrov naslov državnega 
prvaka pred rekorderjem Pre-
daničem. 

V letih od 1926 do 1932 je 
Kari Kumer dosegel svoje naj
večje uspehe. Na klubskih, 
mestnih in medklubskih tekmo
vanjih, na državnih in na med
državnih tekmovanjih je zbral 
nad 70 priznanj, kolajn, poka
lov in plaket. V tem času je bil 
brez dvoma eden najbolj cenje
nih in priljubljenih športnikov v 
Zagrebu. V časopisih najdemo 
polno pohval, ki ga poveličujejo 
kot idealnega športnika in 
postavljajo drugim za vzgled 
zaradi požrtvovalnosti, skrom
nosti in resnega odnosa do tre
ninga. Lahek način teka, izvirna 
tehnika in taktika so mu zago
tavljali uspehe na tekmovanjih. 
Več let je bil prvak Zagreba v 
tekih na srednjih in dolgih pro
gah in v gozdnem teku. Z res
nim treniranjem je skozi vse 
leto vzdrževal dobro telesno 
pripravljenost za tekmovalne 
nastope. V počitnicah je treni
ral v Kamniku. Pod Zapricami 
si je na dobro izhojeni poti, ki 
je vodila v Podgorje (zdaj je tam 
drevesnica), uredil tekmovalno 
stezo za teke na 400 in 800 
metrov. Vzdolž zida smodniš-
nice pa je vadil tek na 1500 
metrov. Na zidu je bila ozna
čena razdalja 750 metrov za tek 
v obe smeri, da so točno ugoto
vili čas. Tretja tekmovalna 
proga pa je bila na levem bregu 
Bistrice med Perovim in Du
plico, kjer je bila prijetna ko
lesarska pot v tovarno pohištva. 
Proga je bila dolga 1500 me
trov, ravna in označena z 
vmesnimi razdaljami, tako da so 
atleti lahko vadili tudi teke na 
400 in 800 metrov. 

V začetku je Kari Kumer 
vadil sam. Imel je vedno dosti 
občudovalcev, med katerimi so 
se našli tudi posnemovalci. To 
so bili predvsem Karlov brat 
Ivo, Nace Vidmar, Jože Bručan, 
Miran Ogrin, Slavko Gregorc in 
Jože Kotnik. Vsi so dosegli v 
lahki atletiki lepe uspehe in so 
več let predstavljali steber slo
venskega lahkoatletskega 
športa. 

„Karl Kumer nam je pri 
treningih vedno dajal koristne 
nasvete in nas vzpodbujal. Po 
pravljal je držo pri tekih, opo
zarjal na pravilno dihanje, meril 
čas in vodil naše napredovanje 
k uspehom," se še zdaj spo
minja Nace Vidmar. Tako ima 
Kari Kumer poleg osebnih 
uspehov, ki jih je dosegel v 
lahki atletiki, tudi velike za

sluge za vzgojo mladih tekmo
valcev. Brez njegovega vzgleda 
in nesebične pomoči bi se 
Kamničani v takem številu 
gotovo ne ' posvetili lahki 
atletiki. 

Naštejmo zdaj še nekaj 
uspehov, ki jih je dosegel Kari 
Kumer. Leta 1928 je na držav
nem prvenstvu v Ljubljani 
zasedel v teku na 1500 m drugo 
mesto za rekorderjem Preda-
ničem. Na proslavi petnajstlet
nice Marathona v Zagrebu je 
dosegel dve lepi zmagi. Na 5000 
metrov je bil prvi pred takrat
nim državnim prvakom Kore
nom, na 1500 m pa pred držav
nim rekorderjem Predaničem. 
Na mitingu Gradjanskega v 
decembru v Zagrebu je v teku 
na 3000 m med 7 tekmovalci 
zasedel prvo mesto. Športni list 
piše: Kari Kumer, danes naj
boljši tekač na dolge proge, je 

zmagal s časom 12 minut. Leta 
1929 je bilo za Karla Kumra 
spet leto velikih uspehov. V 
februarju je zmagal na prven
stvu v Zagrebu v gozdnem teku 
(krosu) na 10 kilometrov. V 
avgustu je bil velik državni 
miting Concordije v Zagrebu. V 
zagrebškem Športnem listu 
beremo z velikimi črkami 
senzacionalno novico: Predanič 
premagan! Doslej nepremagani 
državni prvak se je v „najlepši 
točki tekmovanja" moral za
dovoljiti z drugim mestom. 
Premagal ga je Kari Kumer s 
časom 4.20,6. Kumer je zmagal 
tudi v teku na 10 kilometrov 
pred Ilirijanom Špornom iz 
Ljubljane s časom 37.34. 
„Druga pomembna zmaga od
ličnega Kumra" piše Športni 
list. V septembru je bil v Ljub
ljani lahkoatletski dvoboj Ljub
ljana: Zagreb. Predanič se je 
maščeval za poraz v Zagrebu in 
je zmagal na 1500 metrov, na 
drugo in tretje mesto pa sta se 
uvrstila brata Kari in Ivo 
Kumer. 

Potem zaradi odsluženja 
kadrovskega roka Kari Kumer 
dlje časa ni nastopal na tekmo
vanjih. Le 14. avgusta 1931 je 
na državnem prvenstvu v Za
grebu tekel v balkanski štafeti 4 

x 400 metrov (Ferenščak, 
Kumer, Boranič in Žingerlin), 
kije zasedla drugo mesto. 

Tudi po diplomi na gozdar
ski fakulteti zagrebške univerze 
je Kari Kumer še naprej ostal 
član Marathona in nastopal za 
njegove barve. V Kamniku pa je 
bil načelnik smučarske sekcije 
kamniškega športnega kluba. 
Nazadnje je bil v službi v Ljub
ljani pri banski upravi, oddelek 
za regulacijo hudournikov. 
Spomin na njegovo delo v_ 
domačem kraju je regulacija" 
Nevljice v Potoku v Tuhinjski 
dolini in v Nevljah, kjer je tudi 
zgradil Mamutov most. S 
Ferdom Šmucom je sodeloval 
tudi pri načrtu za kamniško 
smučarsko skakalnico. 

Ko se je ing. Kari Kumer po 
osvoboditvi vrnil kot partizan
ski borec v domači kraj, se je 
vneto lotil dela, da bi spet 
oživeli in organizirali športno 
delo v Kamniku. Pomagal je 
obnoviti smučarsko skakalnico 
in organizirati telovadno dru
štvo, pri katerem je bil najsta
rejši delovni član in prvi po
vojni načelnik. V prvih letih je 
organiziral več uspelih telo
vadnih nastopov, pa tudi lahki 
atletiki je ostal zvest. Leta 1949 
je osvojil trajno zlato fizkultur-
no značko. Ing. Kari Kumer je 
umrl 11. marca 1950, ko še ni 
dopolnil 45 let (rojen je bil 7. 
junija 1905). V zgodovini jugo
slovanske in še posebej sloven
ske lahke atletike bo ostalo 
njegovo ime kot svetel vzgled 
idealnega atleta in nesebičnega 
požrtvovalnega športnika, 
športnega delavca in vzgojitelja. 

I. Z. 

UPOKOJENCI 
NA IZLETIH 
Kamniško društvo upo

kojencev že več let zelo 
uspešno prireja izlete v razne 
kraje Slovenije in tudi v 
zamejstvo. Letos so že pri
redili tri izlete in to ob Savi 
do, Krškega, v Rogaško Sla
tino in Haloze, ter pred 
nedavnim v Škocjanske jame, 
Lipico, To maj in Novo Go
rico. Izleti so vsi polnošte-
vilno obiskani in tudi cena ni 
pretirana, saj je veljal izlet 
med 60 in 70 dinarji. Ob 
nedavnem izletu so tudi 
obiskali rojstno hišo Srečka 
Kosovela. 

Društvo upokojencev bo 
letos priredilo še štiri izlete 
in to v Beneško Slovenijo, na 
Slovensko Koroško, v Rezijo 
in kanalsko dolino, ter v 
Radence in Moravče. Vsi, ki 
želijo iti na izlet.se morajo 
pravočasno prijaviti v pisarni 
društva upokojencev. 

-tj 

http://izlet.se


8. STRAN 

Zeleno je zeleno... Mladi usnjarji v Kamniku 
Pred nekaj leti je bil človek 

srečen, če je imel v žepu zele
nega (tistega za pet dinarjev), 
danes pa je srečen, se bolj kot 
takrat, če ima v denarnici zele
nega (tistega, k i smo mu dali še 
dve niču). No, včasih, smo bili 
srečni, če so na maturantskem 
plesu zeleni (tretješolci) prisko
čili na pomoč, pomagali pri 
strežbi, delali v garderobi in 
poskrbeli za vsa tista dodatna 
dela, k i so potrebna, da se 
maturantski ples normalno 
odvija, da so maturantje lahko s 
svojimi izvoljenkami, da se za
vrtijo s starši, svojimi profe
sorji . . . Teh zelenih tretješol-
cev na kamniškem matu
rantskem plesu ni več; najprej 
jim tega niso dovolili profesorji, 
tokrat pa se je tistim, ki so se 
najprej odločili, da bodo prispe
vali svoj delež pri čimboljšem 
poteku plesa, najbrž za malo 
zdelo, da bi bili v recepciji, v 
garderobi in morda še kje. 

Pa najbrž ne bi bilo slabo, če 
bi se plesa udeležila vsaj dele
gacija srednješolcev, samouprav
no in demokratično izbrana, 
delegacija, ki bi znala oceniti, 
kaj lahko in česa ne smejo 
„zagrešiti" na svojem plesu. 

Tistega aprilskega večera 
(zaradi obveznosti v teh mese
cih so maturantje pripravili ples 
že pred zaključkom šolskega 
leta) je tudi pred športno halo v 
Domžalah kar prijetno deže
valo. Povabljeni smo bili za ob 
osmih zvečer, toda neusmiljeni 
vratar nas kljub dežju in kljub 
temu, da smo si za ta večer 
omislili nove, zlikane plesne 
obleke in čevlje, pa še lak za 
lase, ki je občutljiv za vlago, ni 
hotel spustiti v dvorano. Čeprav 
smo imeli vabila . . . 

Vrata je odprl šele tik ob 
koncu „akademske četrti". In 
vsi povabljeni, ki so navajeni 
točnosti, so morali čakati pod 

milim nebom in biti na voljo 
sleherni nepovabljeni kaplji 
dežja. 

Čemu? Razumljivo: pevci in 
člani ansambla so imeli še 
zadnjo vročo vajo! Najbrž 
nujno potrebno, da so lahko še 
zadnjič dokončno „fiksirali" 
ojačevalce na največjo možno 
jakost. 

Je bilo to potrebno? Tako 
se je spraševal marsikdo, ki se 
tudi v najbolj oddaljenem 
kotičku športne dvorane ni 
mogel normalno pogovarjati 
niti si ni mogel pri pogovoru 
pomagati z rokami, ker jih je 
včasih moral položiti na ušesa. 

Res je, da je to ples matu
rantov, toda še nikoli ni bil to 
ples le za maturante, kot jih na 
primer pripravljajo nekateri 
srednješolci v Ljubljani. V 
Kamniku je namreč navada, da 
je maturantski ples namenjen 
tudi staršem, profesorjem, 
znancem, ki radi vidijo sina ali 
hčerko svoje prijateljice z na
geljnom na prsih. Atlantik, tako 
se je imenoval ansambel, pa 
očitno ni navajen starejših ljudi; 
hotel je pregnati vse, k i niso 
najbolj navdušeni za glasbo 
današnjih šestnajstletnikov. 
Samo pogled na ravnatelja 
gimnazije, ki je ves zamišljen 
sedel za mizo, je povedal do
volj: kljub temu da razume 
mlade, pa jih najbrž prav na 
tem plesu ni mogel povsem. Pa 
tudi mnogi drugi ob takšnem 

# razbijanju niso imeli kaj storiti; 
le da so potožili drug drugemu, 
kako jih bolijo ušesa. 

Pa pustimo kvahteto in spre
govorimo še nekaj besed o 
kvantiteti. Pokroviteljstvo je 
nadvse moderno, vsaj v zadnjem 
času, pa so se zato maturantje 
odločili za svojega pokrovitelja. 
Bila je to ena od večjih kam
niških tovarn in z njo so se 
dogovorili, da jim bo plačala 

glasbo. To je vedno največji 
izdatek na plesu. In ker so se 
dogovorili, potem ni bilo treba 
veliko razmišljati, ali bo nasto
pilo pet ali petnajst pevcev in 
glasbenikov ali pa bo igral samo 
gramofon. Ker maturantje niso 
plačilni, so se odločili za pester 
izbor nastopajočih: omenili 
smo že ansambel Atlantik s stal
nim pevcem Petrom Kunaver-
jem, bila je še pevka Majda 
Jazbec in „za popestritev" 
večera še kvartet Ultra 4. Kar 
številčna zasedba, kajne; saj 
tako sploh ni pomembno, ali 
zapoje vsak le tri ali štiri pesmi 
v vsem večeru (noči) . ' 

In da na koncu rečemo še 
besedo o naslovu. 

Navada je, da maturantje 
pripravljajo ob vhodu košarico, 
kjer se zbirajo prostovoljni 
prispevki. Še nekaj let nazaj so 
bili srečni, če so dobili vsaj 
toliko denarja, da so pokrili 
najnujnejše stroške, če se je 
zbralo vsaj nekaj zelenih ali 
plavih, rdeči med njimi so bili 
redki. Res je, da vrednost 
dinarja pada, toda videti je, da 
žal v obratnem nesorazmerju 
raste nj v inos do dinarja, saj 
menda.niso bili redki zeleni, ki 
so se pomešali med nekoliko 
manjšimi-rdečimi. 

Zeleno obstaja zeleno2 to ve 
vsak pameten človek. Četrto-
šolci pa niso ostali zelenci, saj 
so to pokazali z nekaj uspeš
nimi „potezami", in jim bo 
tako ostalo tudi po rratu-
rantskem plesu okoli 3 nove 
tisočake, kolikor so baje zbrali 
ob vhodu. Najbrž so pričakovali 
manjšo vsotico, saj si niso pri
voščili niti šopka, k i bi ga 
postavili na mizo, za katero so 
sedeli profesorji. 

Je zeleno zeleno? To najbrž 
ne drži vedno? ! 

T. S. 

OB OBISKU UČENCEV IZ OSNOVNE ŠOLE TOMA BREJCA 

Obveščenost delavcev v Titanu 

V tovarni Titan je zapo
slenih okoli 1.300 delavcev. 
Obvestiti vse te delavce je 
zelo težko delo. 

Kolektiv nima tovar
niškega glasila. Glasilo je 
pred leti še izhajalo, nakar 
so ga zaradi težav ukinili, 
vendar glasilo spet načrtu
jejo, kajti zanimanje delav
cev za to vrsto obveščanja 
vedno bolj narašča. Posle
dica tega je, da se v podjetju 
bolj oprijemljejo drugih 
načinov obveščanja. Delavce 
pismeno obveščajo o sklepih 
delavskega sveta in drugih 
organov preko oglasne 
deske, k i je postavljena v 
vsakem obratu v tovarni. 
Največjo pozornost posve
čajo ustnemu informiranju, 
k i ga imajo zelo dobro orga
niziranega. Delavci so 

obveščeni preko delovnih 
skupin, to je skupin delav
cev, ki ima svojega vodjo. 
Vodje posameznih skupin pa 
sestavljajo novo delovno 
skupino. Teh skupin je v 
podjetju nad 120. Naloge 
teh skupin niso le informi
ranje delavcev, temveč tudi 
obveščanje vodstva o pro
blemih, k i tarejo delavce. 

Vsak delavec v tovarni 
ima pravico zastaviti vpra
šanje o tem, kar ga zanima 
in delavci morajo na svoja 
vprašanja v določenem roku 
dobiti ustrezne odgovore. V 
nasprotnem primeru to 
pomeni, da je za to zadol
žena oseba kršila deloVno 
disciplino. Tako je določeno 
v tovarniškem statutu. 

Med delavci vlada veliko 

zanimanje za sklepe samo
upravnih organov in tudi 
delavci sami dajejo zelo 
veliko predlogov. Delavce 
zanima zlasti razvojni načrt 
tovarne, zanima jih, kdaj bo 
odpravljeno nočno delo 
žensk, za koliko se bo 
povečal osebni dohodek, 
skrbe jih stanovanjski pro
blemi tovarne in še mnoge 
druge stvari. 

Večina delavcev je z 
obveščenostjo zadovoljna. 
Nekateri izmed njih pogre
šajo tovarniško glasilo, 
vendar vse kaže, da bo tudi 
tem v bližnji prihodnosti 
zadoščeno. Potem bodo vsi 
delavci lahko zatrdili, da je 
obveščenost v podjetju na 
najvišji ravni, kar pa lahko 
trde tudi že zdaj, ko tovar
niško glasilo ne izhaja. 

Simšič Samo 

obrtno in montažno podjetje 

Komnik, Mekinje, Molkova pot 5 
O B J A V L J A NASLEDNJE ŠTIPENDIJE: 

• 1 na strojni tehnični srednji Soli 
• 1 na strojni fakulteti I. ali II. stopnje 
• 1 na pravni fakulteti I. ali II. stopnje 

IN PROSTA MESTA ZA V A J E N C E : 

• 5 stavbnih ključavničarjev 
• 1 monterja klimatizacijskih naprav 
• 2 instalaterja centralne kurjave 
• 1 vodovodnega instalaterja 
• 1 pleskarja 

POGOJ: opravljena osemletka. 

MED ZBOROM MLADIH USNJARJEV 

Leto dni po I. zboru mladih 
samoupravljavcev usnjarske in 
usnjarsko predelovalne, indu
strije v Slovenskih Konjicah se 
je 18. maja 1974 zbralo v 
Kamniku na drugem delovnem 
srečanju 80 mladih družbenih 
delavcev iz 16 mladinskih akti
vov. Poleg delegatov so se II. 
zbora udeležili tudi številni 
gostje. 

Organizatorji I. zbora so 
navzoče seznanili, kako so 
mladinski aktivi uresničevali 
sklepe; vsi so se trudili izpolniti 
obveznosti, ki so jih sprejeli na 

1. zboru, v različnih okoljih in 
na različnih delovnih področjih 
pa so se rodili boljši ali slabši 
uspehi. 

Največ je bilo storjenega na 
športnem, kulturnem in še na 
nekaterih drugih področjih. 

Zelo malo časa in denarja pa 
je bilo porabljenega za družbe
nopolitično izobraževanje 
mladih, za spreminjanje oblik 
dela mladinske organizacije v 
zvezi s povezovanjem in dejav
nostjo mladih. Čutiti pa je bilo 
tudi prešibko povezanost mla
dinskih organizacij z 

družbenopolitičnim življenjem 
OZD. 

V nadaljevanju zbora se je na 
podlagi predloženega gradiva, 
poročila o poslovno tehničnern 
sodelovanju usnjarske in usnjar
sko predelovalne industrije ter 
o izobraževanju mladih razvite 
dokaj živahna razprava. Pou
darjenih je bilo precej stvarnih 
predlogov, mišljenj in ugotovi
tev. 

Uradni del zbora mladih 
samoupravljalcev so delegati 
zaključili s soglasnim sprejetjem 
zaključkov in imenovanjem MA 
UTOK za sklicatelja konference 
mladih samoupravljavcev 
usnjarske industrije, k i bo v 
prihodnje kot stalno telo pove
zoval posamezne večje skupne 
akcije mladinskih aktivov. 

Sklepi nalagajo mladinskim 
aktivom kopico novih nalog, 
zato si je njihovo uspešnost 
moč zamisliti le ob trdnejši 
povezanosti z družbenopoli
tičnimi organizacijami in samo
upravno skupnostjo OZD. 

Uspeha zbora ni mogoče 
oceniti že danes, to bo mogoče 
šele na naslednjem srečanju. Ob 
pozitivni oceni bomo upravi
čeno želeli novih podobnih, 
tematsko opredeljenih delovnih 
srečanj mladih. V . P 

Dobili smo prvo republiško 
nagrado — zlato plaketo 

Po poteh partizanske Ljubljane 
Pionirji zgodovinarji smo že četrtič sodelovali na natečaju v okviru Jugoslovanskih pionirskih 

iger. Letos smo tekmovali na temo MOJ K R A J MED NOB. 
K sodelovanju smo morali pritegniti vsaj 20 odstotkov pionirjev od 4. do 8. razreda. Od 

obveznih aktivnosti so morali sodelovati zgodovinarji in literati, za tretje področje pa smo lahko 
izbirali med likovniki in fotografi. 

Težišče dela je bil zgodovinski krožek. Naša naloga je bila, da bi ob primerih živih prič 
obdelali pojem ilegalnega dela. Tema nam je nudila veliko možnosti za obdelavo dejavnosti, 
n.pr. terenskega dela OF ali samo odbora gospodarske komisije, komisije za propagando in tisk 
itd., akcije aktivistov OF, delo in akcije pripadnikov VOS, terenskih delavcev, delo zdravnikov 
med NOB, ilegalnih tehnik in tiskarn - vzročno in posledično povezanost tega dela, ilegalnih 
bunkerjev, njihove funkcije, povezanost med partizanskimi enotami in ilegalnimi oblikami 
dejavnosti, delo mladincev in pionirjev v ilegali, listkovne in napisne akcije in drugo. 

Smisel naše naloge je bil, da bi učenci globlje doživeli ilegalnost, česar pa seveda ne morejo 
odkriti knjige, pač pa naša iskanja in srečanja z živimi ljudrri, saj je pojem ilegale, ilegalnega 
delavca in ilegalne dejavnosti pomemben sestavni del odpora naših narodov proti okupatorju in 
njihovim sodelavcem. 

Literarni krožek je pomagal zgodovinskemu krožku, tako daje izdal šolsko glasilo s sestavki 
učencev nižjih razredov, v katerih so učenci starosti primerno čustveno obravnavali dogodke iz 
NOB. 

Likovniki so imeli na voljo vse izrazne tehnike in oblike, brez predpisanega formata, zajeti pa 
so morali tematiko iz NOB. Naloga ni bila lahka, zato smo se je morali lotiti takoj po razpisu 
natečaja. \ 

Najtežji je bil začetek. Poizvedovati smo pričeli o ljudeh, k i so bili aktivisti med NOB. O njih 
nam je vedel največ povedati tovariš Mirko Štirn. 

Z magnetofonom smo se najprej napotili k Rakovim v Stolnik, k tovarišu Kregarju, kije bil 
eden prvih aktivistov v Smodnišnici, k tovarišu Prelesniku, predsedniku OF v Stranjah, in 
tovarišu Poldetu Starovasniku, ki je bil najprej kurir v partizanski tiskarni, nato pa obveščevalec 
VOS. O partizanski bolnišnici nam je veliko vedela povedati partizanska bolničarka tovarišica 
Jožica Štirn, o mladinski in pionirski organizaciji pa aktivistka Jožica Golob iz Godiča. 

Zbrano gradivo smo skrbno pregledali in uredili v obsežen elaborat, ki smo ga skupaj z 
likovnimi izdelki in šolskim glasilom poslali v Ljubljano, kjer je bilo 7. in 8. junija 1974 V . 
republiško srečanje zgodovinarjev, na katerem je sodelovalo 70 šol iz vse Slovenije. 

Program srečanja je bil zelo pester. 
V petek, 7. junija 1974, smo se zbrali na osnovni šoli Toneta Čufarja, kjer smo imeli vsi 

udeleženci kosilo. Po kosilu smo pionirji odšli k svojim gostiteljem - ljubljanskim pionirjem, s 
katerimi smo preživeli dva nepozabna dneva. 

Popoldne smo si udeleženci srečanja in naši gostitelji ogledali v M G L Borove Raztrgance. 
Zvečer so odprli v atriju Magistrata razstavo zbranega gradiva in podelili plaketo; nato pa je 

narodni heroj Drago Flis-Strela, predsednik skupščine Ljubljana-Center, sprejel mentorja 
mladih zgodovinarjev. 

V soboto, 8. junija, smo si v dopoldanskih urah ogledali znamenitosti Ljubljane, ob 11. uri 
pa je bila svečanost v počastitev žrtev belogardizma pri spominskem obeležju na Urhu pri 
Ljubljani. 

Naša naloga je bila sad večmesečnega dela zgodovinskega, literarnega in likovnega krožka. 
Trud ni bil zaman, saj smo za svoje delo prejeli 1. republiško nagrado - zlato plaketo PO 
POTEH PARTIZANSKE LJUBLJANE. 

ZGODOVINSKI KROŽEK OSNOVNE ŠOLE STRANJE 

Mladi poznajo prvo pomoč 
11. maja 1974 je občinska 

organizacija Rdečega križa v 
sodelovanju z občinsko Zvezo 
prijateljev mladine in občinsko 
konferenco ZMS organizirala 
tekmovanje. 

Tekmovanja so se udeležile: 
- 4 ekipe prve pomoči RK 
osnovne šole Frana Albrehta, 
- 3 ekipe prve pomoči RK 
osnovne šole Toma Brejca, 
- 2 ekipi prve pomoči RK 
osnovne šole Stranje. 

Tekmovanje je obsegalo 
teoretični in praktični del iz 
znanja prve pomoči. 

Prvo in drugo mesto sta 
osvojili ekipi osnovne šole 
Frana Albrehta, tretje mesto pa 
osnovna šola Stranje. Vsi 
tekmovalci so prejeli spominske 
diplome, prve tri zmagovalne 
ekipe pa tudi praktične nagrade 
za posameznike. 

Junija se bo zmagovalna 
ekipa udeležila II. republiškega 

tekmovanja ekip prve pomoči 
mladih članov R K v Gradcu v 
Beli krajini. Tekmovanje bo 
vezano tudi na osrednjo prire
ditev ob 30-letnici ustanovitve 
RKS, ki bo pod pokrovitelj
stvom Mitje RIBIČIČA, v 
Gradcu v Beli krajini. 

Vsem sodelujočim bo orga
nizator občinskega tekmovanja 
omogočil ogled republiškega 
tekmovanja. 

M. ZAGORC 



Seznam občanov, ki so 
imeli v letu 1973 skupni 

letni dohodek 
nad 60.000 dinarjev 

1. Aitiček Daniel, Kamn. zasav. odr. 7 A 
2. Benkovič Karol, Novi trg 41 
3. Boltar Alfonz, Stiasnyjeva 6 
4. Bratina Alojz, Lobodova 4 
5. Briški Matija, Kamn. zas. odr. 7 
6. Bukovec Milena, Zupanova 5 
7. Caric Ivo, Kamn. zas. odr. 9 A 
8. Cebulj Albert, Medvedova 28 
9. Cebulj Mila, Medvedova 28 

10. Debeljak Božo, Šutna 1 
11. Kirn dr. Milan, Levstikova 18 
12. Doplihar dr. Aleksander, Kovinarska 7 j 
13. Erjavšek Slavka, Kamn. Bistrica 9 
14. Gobec Vinko, Stiasnyjeva 4 
15. Grčar Ivanka, Jeranovo 9 
16. Gregorčič Simon, Kranjska 4 / č 
17. Ivanko Štefan, Kovinarska 33 
18. Janša Franjo, Bakovnik 
19. Jenko Matija, Prvomajska 11 
20. Jerman Miha, Duplica 43 
21. Jevšenak Ludvik, Maistrova 22 
22. Justinek Ivan, Bevkova 1 
23. Juteršek dr. Albert, Podgorje 96 
24. Kadunc Franc, Zg. Tuhinj 52 
25. Keber dr. Janez, Medvedova 23 
26. Kern Ivan, Duplica 23 H 
27. Keržič Kazimir, Kam. zas. odr. 3 A 
28. Kleindienst Alojz, Kranjska 4 b 
29. Klembas Ferdinand, Kettejeva 12 
30. Kobav Mirko, Kovinarska 7 t 
31. Kocijančič Franjo, Rožičeva 14 
32. Kolarič Branko, Streliška 2 a 
33. Kolovič Anton, Duplica 49 
34. Kolovič Dragica, Duplica 49 
35. Koncilja Cveto, Jeranovo 7 b 
36. Konda Alojz, Ljubljanska 3/c 
37. Korat Alojz, Smolnikarjeva 3 
38. Kordaš dr. Ivo, Aškerčeva 1 
39. Kosirnik Jože, Streliška 17 
40. Kozole Miha, Jenkova 6 
41. Kralj dr. Milan, Keranikova 1 
42. Kranjc Franc, Medvedova 22 
43. Krašovec Franc, Cankarjeva 18 
44. Kratochwill Božo, Medvedova 5 a 
45. Krstič Drago, Bevkova 7 
46. Kržin Vladimir, Lobodova 2 
47. Lah Anka, Koželjeva 1 
48. Lah Miha, Podgorje 1 
49. Lemič Zvonimir, Kovinarska 3 
50. Logar Alojz, Ogrinčeva 5 
51. Majcenovič Janez, Kovinarska 23a 
52. Mayer Ferdo, Zupanova 7 
53. Marcijan Stane, Rozmanova 6 
54. Marčič Jože, Kidričeva 14 
55. Matjašič Janez, Kidričeva 10 
56. MikKč Francka , Žpbljarska 19 
57. Mikuš Peter, Podgorje 52 
58. Mišic Viljem, Sutna 8 
59. Novak Franc, Vrhpolje 13 
60. Oblak Franc, Podgorje 3 l 
61. Omrzu Ladislav, Olševek 1 
62. Pečnik Ivan, Rožičeva 19 
63. Petere Miro, Kebetova 15 
64. Peterlin Peter, Križ 41 A 
65. Petrič dr. Marija, Titov trg 8 
66. Piki Ferdinand, Kregarjevo 2 
67. Pivk Ignac, Petruškova 1 a 
68. Pogačar Franc, Žale 2 a 
69. Polajnar Hugo, Medvedova 23 
70. Potočnik Ivan, Neveljska 6 

,71, Prezelj Alojz, Smolnikarjeva 9 
72. Pucelj dr. Franc, Titov trg 8 
73. Romih Alojz, Kranjska 4 a 
74. Rostan Drago, Neveljska pot 11 
75. Rot Srečko, Bevkova 9 
76. Somec Vlado, Duplica 32/a 
77. Semprimožnik Jože, Motnik 17 
78. Simšič Stane, Mlakarjeva 10/a 
79. Slekovec Roman, Novi trg 43 A 
80. Stare Dušan, Usnjarska 12 
81. Steklasa Vladimir, Trg talcev 8 
82. Stražar Ivan, Podgorje 12 • 
83. Stražar Viljem, Miklavčičeva 7 
84. Sušnik Franc, Neveljska 2 
85. Svetelj Franc, Ljubljanska 1 
86. Šavelj Jože, Kettejeva 19 
87. Sek Avgust, Kovinarska l/a 
88. Škarja Ferdinand, Lobodova 6 
89. Škrinjarič Zvonko, Duplica 32/a 
90. Slegl Bojan, Ljubljanska 3/b 
91. Šon Karel, Tunjiška 2/a 
92. Štefula Dušan, Trdinova 6 
93. Šuštar Julijana, Duplica 46 A 
94. Ulčar Anton, Cankarjeva 32 
95. Urh Marjan, Kovinarska 7 j 
,96. Uršič Branko, Kovinarska 7 i 
97. Uršič'Mihael, Kersnikova 3 
98. Vadnav Marjan, Medvedova 7 
99. Verbič Vid, Suhadole 57 

100. Verstovšek Zvone, Ogrinčeva 1 
101., Vizovišek Vinko, Rozmanova 1 
102. Vogrinc Franc, Kettejeva 23 
103. Vrabec Jože, Vrhpolje 1 B 
104. Wahl Ludvik, Pot M. Vere 7 
105. Zobavnik Stane, Šmarca 29/a 
106. Zore Franc, Kidričeva 17 
107. Zorman Milan, Ogrinčeva 2 
108. Zule Mirko, Žebejarska 1 
109. Zupan Franc, Kebetova 11 
110. Železnik dr. Mira, Župančičeva 1 
111. Hafner Horst, Tunjiška 2/a 
112. Hočevar Milan, Duplica 17c 
113. Hozjan Jože, Komenoa 4b A 
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V NEKAJ VRSTAH-V NEKAJ VR 

V eni izmed prihodnjih številk bomo objavili tudi podobne po
datke o zasebnih obrtnikih v kamniški občini. 

Podatke nam je posredovala 
Davčna uprava skupščine občine 

Kamnik 

POTREBNO OBNOVE -
Pred leti smo ob 100-letnici roj
stva kamniškega pesnika Anto
na Medveda postavili na Grabnu 
lep spomenik. Tudi okolico so 
takrat uredili. Žal pa danes 
pročelje hiše, ki stoji za spome
nikom, propada, in Kamni-
čanom gotovo ni v ponos. Pro
čelje bi bilo potrebno obnoviti, 
saj mora biti Medvedov spo
menik postavljen v primernem 
okolju. 

SMETIŠČE POD CESTO -
Nebodigatreba, ki stanuje v 
Kamniku, žal mu ne vemo 
imena, je pred nedavnim vrgel 
star štedilnik pod Ljubljansko 
cesto blizu Viatorjevih garaž. 
Prepričani smo, da občinski 
sanitarni inšpektor ni dovolil 
odpreti novega smetišča, zato 
prosimo spoštovanega lastnika, 
naj svojo nesnago odpelje na 
pravo smetišče. 

POTOK SPET V SVOJI 
STRUGI - Pred nedavnim so 
temeljito razširili in poglobili 
strugo potoka Tunjiščice, ki se 
je ob lanskem neurju razlila po 
polju med Lazami in Šmartnim. 
Takrat je uničila nekatere njive 
in travnike ob strugi ter dlje 
časa tekla po polju. Sedaj 
upamo, da tudi ob velikih po
vodnjih hudourniška Tu-
h*B*č»a ne bo več delala pre
glavic. 

CVETOČA VEJICA - Člani 
literarnega krožka osnovne šole 
Toma Brejca so izdali drugo 
številko svojega glasila Cvetoča 
vejica. Povedati moramo, da so 
se člani literarnega krožka, ki 
ga vodi mentorica Ivica Ogo-
revc, zelo potrudili, saj nam je v 
prijetno branje. Glasilo je to
krat tiskano in opremljeno z 
ilustracijami, izšlo pa je v 600 
izvodih. 

KOLIKŠNA JE VREDNOST 
STANOVANJSKIH HIŠ? - Iz
vršni svet občinske skupščine 
Kamnik je imenoval posebno 
komisijo, ki bo ugotavljala vred
nosti stanovanjskih hiš in stano

vanj. Imenovanje komisije je 
predvidel poseben republiški 
zakon. Komisijo vodi Ogrinec 
Jože, člana pa sta Ivan Jamšek 
in Pavle Jerman. Popis vred
nosti stanovanjskih hiš in stano
vanj mora biti končan še letos, 
pri delu, pa bodo pomagali 
upokojenci in študentje. 

N O V A KOMISIJA Z A LOV
STVO - Izvršni svet občinske 
skupščine je imenoval komisijo 
za lovstvo, ki jo sestavljajo 
predstavniki lovskih družin in 
zavod Kozorog. Komisijo, ki bo 
zasledovala vse probleme lov
stva v kamniški občini, sestav
ljajo: Ivan Šmit, Nande Vode, 
Franc Hribar, Martin Pogačar, 
Vinko Kvas, Evgen Sila, Milan 
Kemperle in Jože Sašelj. 

ZA VZDRŽEVANJE CEST 
VEČ DENARJA - Izvršni svet 
je predlagal, da naj bi za vzdrže
vanje in obnovo mestnih ulic 
letos namenili 200.000 dinar
jev. V prvotnem predlogu pro
računa cestnega sklada je bilo 
predvideno, da naj bi za mestne 
ulice potrošili le 90.000 dinar
jev. Na račun zvečanja denarja 
za vzdrževanje bo seveda manj 
ostalo za novogradnjo kamniške 
obvozne ceste. Vse kaže, da bo 
investitor nove obvozne ceste, 
ki bo potekala na levem bregu 
Kamniške Bistrice, Komunalno 
podjetje Kamnik. 

PIKNIK NA KRIŽU -
Osnovna sindikalna organizacija 
Živilske industrije ETA je pri 
Lovski koči na Križu priredila 
vsakoletni sindikalni piknik. 
Prijetno okolje in obilica dobre 
volje vseh članov kolektiva so 
pripomogli, da je srečanje vseh 
zaposlenih uspelo. Prav gotovo' 
bi kazalo, da bi vse naše sindi
kalne organizacije organizirale 
srečanje svojih članov na pikni
ku ali izletu. 

NOVA KIOSKA - Časopis-
no-založniško podjetje DELO iz 
Ljubljane je ob Ljubljanski cesti 
in na Duplici postavilo dva lič-

Kako naj se 
izognemo hrupu 

Vedno hujša motorizacija, ki se ni ognila Kamniku, nam iz dne
va v dan povzroča večje preglavice. Vozniki motornih vozil s svo
jimi vozili ogrožajo pešce in vedno teže je najti skrit kotiček, 
kamor ne bi pripeljal avtomobil. Kamnik ima žal le eno pomembno 
cesto, ki povezuje severni del mesta z južnim in velik del prometa 
se odvija po njej. Občani, ki imajo svoja stanovanja ob Kidričevi in 
Ljubljanski cesti, so resnično prizadeti, saj morpjo ves dan poslušati 
že skoraj nevzdržen hrup, ki ga povzročajo motorna vozila. 

V Kamniku že dalj časa pripravljamo in načrtujemo gradnjo 
obvozne ceste, ki bo potekala po levem bregu Kamniške Bistrice. 
Gradnja nove obvoznice in mosta čez Kamniško Bistrico.bo veljala 
veliko denarja, zato ne moremo pričakovati, da bo gotova v nasled
njih dveh, treh letih. Vendar bi se kljub temu dalo nekaj storiti. S 
ceste je treba odstraniti vsa vozila, ki prehudo zasmrajajo ozračje, 
in tista, ki so preglasna. Za tak ukrep obstajajo zakoni in morali bi 
jih spoštovati. Mar res moramo poslušati ropot vsakega motornega 
kolesa, k i brez izpušne cevi hrumi po mestu? Al i ni nikogar, ki bi 
prepovedal vožnjo avtomobilu, ki tako močno ,,kadi", da kaj hitro 
pomislimo na umetno meglo? 

na kioska, k i ju je izdelalo 
kamniško podjetje Alprem. V 
kioskih je možno kupiti vse 
vrste časopisov in revij, proda
jali pa bodo tudi cigarete in 
drobno galanterijo. Zamisel 
sodelavcev D E L A moramo 
pozdraviti, saj v tem delu 
Kamnika prodaja časopisov ni 
bila najbolje urejena. Vse tra
fike ljubljanskega Tobaka so 
namreč v mestu in še to zelo 
skupaj. 

ŠE VEČ A S F A L T A -
Delavci gradbenega podjetja 
nadaljujejo z urejanjem odseka 
Tuhinjske ceste od križišča 
ceste na Menino do odcepa k 
vasi Liplje. Nov odsek bo dolg 
okoli 400 metrov, in bo po
trebno opraviti številna zemelj
ska dela, saj je tod zemljišče 
močvirno. Ukrotiti pa morajo 
tudi potok, ki teče ob cesti. 
Cesto bodo letos tudi asfaltirali. 

ŠTEVILNA UDELEŽBA -
Ob nedavni fluorografski akciji, ki 
jo je organizirala občinska 
skupščina se je na poziv odzva
lo kar 14.402 občana, kar je 
več kot so organizatorji priča
kovali. Akcija je bila za vse 
obvezna, vendar se vedno najde 
kdo, ki je ob času slikanja pljuč 
izven kraja bivanja. Nekateri 
občani se slikanja niso udeležili, 
ker so bili bolni ali oslabeli. 
Omeniti moramo, da je slikanje 
potekalo v redu in ni bilo za-
petljajev. 

DENAR ZA OPREMO NO
V E G A V R T C A - Upravni od
bor sklada za razvoj družbenih 
služb, ki ga vodi Stane Marci
jan, je na predlog izvršnega 
sveta občinske skupščine na
menil 1 milijon dinarjev za 
nakup opreme in dograditev 
otroškega vrtca na Bakovniku, 
ki bo zgrajen še letos. Seveda 
sklad ne bo imel zato nič več 
denarja, saj bo za omenjeni 
znesek osiromašena postavka za 
gradnjo srednješolskega centra. 

MANJŠI PROMET NA 
KAMNIŠKI PROGI - Lani so 
kamniška podjetja bolj malo 
uporabljala železniške usluge na 
kamniški progi. Promet se je v 
primerjavi z letom poprej 
zmanjšal, :saj je bilo lani nalo
ženih in razloženih le 3.804 
vagonov ali za 20 odstotkov 
manj,, kot so planirali. Od leta 
1970 se je število naloženih in 
razloženih voz zmanjšalo za 
1000. Seveda morajo vsi korist-
niki plačevati mnogo višje voz-
nine kot na drugih progah. 
Torej kamniško in domžalsko 
gospodarstvo vzdržujeta tovorni 
promet na kamniški progi. 

OBVEZNICE SO KUPILI -
Občinska skupščina je po skle
pu izvršnega sveta kupila za 

-zr 

Splošno gradbeno podjetje »GRADITELJ« 
Kamnik, Maistrova 7 
9 Priporoča svoja kvalitetna gradbena dela, 

ki jih opravlja hitro, solidno in poceni! 

Akcija zbiranja oblačil, 
obutve, posteljnine 

in pohištva 

30. maja je bila akcija, kije trajala 2 uri. V tem kratkem času so 
občani v Kamniku oddali 400 kg oblačil, obutve, 6 postelj in tri 
omare. Z zbranim blagom Rdeči križ pokriva potrebe občanov, 
občasno pomaga tudi delavcem iz drugih republik, ki so zaposleni v 
našem kraju. 

V akciji je sodelovalo: 
- 2 avtomobila (podjetje Kamnik in Svit Kamnik) 
- 8 aktivistov Rdečega križa (odraslih oseb) 
- 30 mladih članov Rdečega križa. 
Vsem, ki so sodelovali v akciji kot darovalci ali zbiralci, se za

hvaljujemo za pomoč, občane, ki so take pomoči potrebni, pa 
prosimo, da se zglasijo v pisarni RK - Kamnik. 

V mesecu maju so bili tudi sprejemi prvošolcev med mlade člane 
Rdečega križa. 

M . ZAGORC 

189.000 dinarjev obveznic fede
racije. Denar so namenili iz 
rezervnega sklada, obveznice pa 
veljajo za leto 1974 in so pri
spevek k umirjenejši stopnji 
inflacije pri nas. 

Z A VARNOST PROMETA 
- Po zadnjem močnem deževju 
so se s strme stene Starega gra
da sprožile tri manjše skale 
(največja ima premer 40 cm) in 
zgrmele na cesto med hišama št. 
3 in 4 v Novem trgu. Na po
bočju Starega grada nad cesto 
bi morali skrbeti za gosto rast 
grmovja, ki. bi zadržalo ka
menje. Prepovedati bi morali 
tudi vsako sekanje grmovja. Ta 
ukrep bi bil zelo umesten v 
zvezi z gradnjo obvozne ceste 
po levem bregu Bistrice. 

VRTNICA R E K O R D E R K A 
- Rdeča vrtnica, ki raste ob 
zidu Jakelčeve hiše št. 9 v Nev-
ljah, je najbrž najvišja v našem 
okolišu, saj sega nad okna v 
prvem nadstropju. Pri vrtnicah 
plezalkah to ni nič takega, toda 
ta vrtnica ni plezalka. 

OGROŽENI MALI G R A D 
- Na vzhodnem zidu našega 
najdragocenejšega kulturnega 
spomenika na Malem gradu že 
več let raste škodljivo grmovje, 
ki v navpičnem zidu s svojimi 
koreninami razjeda omet med 
kamenjem. Najvišje grmovje 
sega že od polovice zidu do 
krožnega hodnika spodnje 
kapelice. Da ima grmovje v zidu 
dovolj hrane, dokazuje bujna 
rast. Zdaj je že zadnji čas, da ga 
odstranimo. 

SREČANJE Z IZSELJENCI 
- Izseljenska matica, podruž
nica Domžale-Kamnik, bo 
organizirala vsakoletno srečanje 
z izseljenci v soboto, 20. julija. 
Srečanje bo spet v Kamniški 
Bistrici ob 15. uri. Pri kul-
turno-zabavnem programu 
bodo poleg godbenega ansam
bla sodelovali tudi pevci iz 
Radomelj in folklorna skupina 
iz Kamniške Bistrice. Srečanja z 
izseljenci so postala zelo pri
ljubljena in so vedno lepo 
obiskana. 

BOLJŠA R A Z S V E T L J A V A 
- Pred klavnico so namestili 
dve svetilki na visokih železnih 
drogih. Svetilki sta prav taki, 
kot so po mestu. Nedaleč od 
klavnice, nasproti vhoda v to
varno Utok, pa sta na dvoram-
nem drogu tudi dve svetilki. Ta 
prometni okoliš je bil zares prav 
slabo osvetljen, tako pa je zdaj 
dovoz na novotrški most osvet
ljen z dveh strani. 

J . Z . 

Vidmarja 
ni vež . . . 

Dne 31. maja popoldne 
smo se za vedno poslovili na 
podgorskem pokopališču pri 
Kamniku od dobrega to
variša in aktivista v času 
NOB Petra VIDMARJA. Bil 
je naše gore list, rojen v 
Podgorju 28. 1. 1895. 

Ker je sin Jože, čeprav še 
zelo mlad, odšel v partizane, 
hčerko Marijo pa je gestapo 

zaradi dejavnosti za NOB 
aretiral in odgnal v zapor 
Aichach, zato so tudi Petra 
in njegovo ženo odgnali z 
domačije v Nemčijo. 

Domov so se vsi štirje 
kljub prestanemu trpljenju 
srečno vrnili Peter Vidmar 
je imel v Podgorju malo 
posestvo, ki ni zadostovalo 
za, preživljanje družine. 
Zaposlen je bil pri železnici, 
in je lahko pomagal prenesti 
prenekatero pošto. 

V nedeljo, 26. maja, je že 
zelo izčrpan v ožjem krogu 
svojcev praznoval zlato 
poroko. Petdeset let skupne
ga življenja z ženo Ano je 
potrjevalo 50 nageljnov, ki 
so mu jih poklonili njegovi 
najbližji, ki niso pričakovali, 
da je to uvod v zadnje slovo. 

B. M. 



Trgovsko podjetje »KOČNA« 
Kamnik 

S P R E J M E V U K 

30 UČENCEV ZA PRODAJALCE 

in sicer: 

10 ZA ŽIVILSKO STROKO 
8 ZA OBLAČILNO STROKO 
1 ZA KNJIGOVODSKO in 
1 ZA GALANTERIJSKO STROKO 
3 UČENCE ZA VRTNARJE 

v obratu sadna drevesnica in vrtnarija 
POGOJI: 

— uspešno dokončana osemletka, 
— zdravstveno sposobnost za trgovsko stroko, 
— učenec ne sme biti starejši kot 18 let. 

Pismene ponudbe sprejema splošni sektor podjetja do 
10. julija 1974. 

Košarkarski klub slavi 15-letnico delovanja 

Splošno gradbeno podjetje 

»GRADITELJ« - KAMNIK 

K U P U J E 
• zaradi nadomestitve kmetijske obdelo-

• volne površine ob širjenju svojih obra-

• tov v Stranjah PRIMERNO 0BDEL0VAL-

• NO ZEMLJIŠČE KJERKOLI NA OBMOČJU 

• GODIČA. 

• Interesenti naj pošljejo svoje ponudbe 

• na upravo podjetja. 

Priporočam se cenjenim strankam za delo v splošnem krov-
stvu. 
Opravljam vsa splošna krovska dela. 
Milan Stipič 
Gmajni ca 25 
61218 Komenda 

REZERVNIM 
STAREŠINAM 

Vse rezervne starešine občine Kamnik obveščamo, da 
imajo pri Bundru na Grabnu vsak četrtek od 16. ure naprej 
na voljo poseben prostor, kjer se sestajamo in v obliki disku-
sijskih večerov obravnavamo problematiko naše organizacije. 
Na ta način pa se bomo med seboj tudi bolje spoznali in 
popestrili naše družabno življenje. 

Prepričani smo, da se boste naših razgovorov radi udele
ževali. 

Občinski odbor ZRVS Kamnik 

Sprejem pionirjev 
• v Z M S -

V občini Kamnik se je število članov ZMS povečalo za 400 
mladincev. 23.. maja so bili učenci sedmih razredov osnovnih šol 
slovesno sprejeti med člane ZMS. V razgovoru z njimi sem izvedel, 
da so izredno ponosni na to, ker bodo postali mladinci. V uvodu v 
slovesnost jim je Franc Kladnik, predsednik OK ZMS Kamnik, 
govoril o pomenu ZMS danes in o nalogah ter odgovornosti, k i j ih 
sprejemajo kot člani ZMS. Za konec pa so si ogledali prijetno 
risanko Pero—Detel. , 

F. P. 

»VELETEKSTIL« 
T R G O V S K O IN PROIZVODNO PODJETJE 

T0ZD trgovine na debelo -
Ljubljana, Masarvkova 17 
# v a b i predstavnike trgovskih organizacij, da si 
# ogledajo izbiro tekstilnega blaga, še posebej sorti-
# mcnt preprog in talnih oblog. , 

K K Kamnik slavi letos 
15-letnico svojega delovanja. 
Sedanji klub je pričel z delova
njem leta 1959 v okviru TVD 
„Partizan". Košarko so v 
Kamniku pričeli igrati že pred 
približno 20 leti in to v tedanji 
višji gimnaziji. Leta 1959 pa je 
bil ustanovljen klub, ki od tedaj 
redno tekmuje v ligaškem tek
movanju. Tega leta je bilo orga
nizirano republiško prvenstvo 
ekip T V D „Partizana" v pri
pravah na zlet „Partizana" v 
Beogradu. Kamničani so bili 
sicer prijavljeni za tekmovanje v 
odbojki, pa so zaradi napake v 
administraciji namesto na od
bojkarsko zašli na košarkarsko 
igrišče v Ljubljani (odbojka je 
bila na Jesenicah). Čeprav so 
vzbujali smeh, ko so se ogrevali 
z odbojkarsko žogo, so ognjeni 
krst preživeli uspešno. Pre
magali so Medvode z rezulta
tom 24:23, ko je Bojan Rode 
zadel oba prosta meta pri rezul
tatu 22:23 za Medvode, sodni
ka pa odpiskala konec tekme. 

Ta zmaga je navdušila Kam-
ničane in pričeli šo z rednimi 
treningi na peščenem igrišču 
dvorišča pri osnovni šoli Toma 
Brejca. Košarkarska zveza 
Slovenije je klubu pomagala s 
prvim trenerjem za dobo šestih 
mesecev. To je bil Peter Zule, 
takrat maturant kamniške 
gimnazije. Ekipo so sestavljali: 
Potrato Karel, Palčič Tone, Lap 
Jure, Rode Bojan, Vrbole 
Tomaž, Nežima Marjan, Trtnik 
Tedi, Podjed Peter, Prosen 
Viktor, Škrlec Vojko in Maleš 
Janez. 

Vključili so se v ligaško 
tekmovanje ljubljanske pod-
zveze, kjer so Uvta zasedali 
mesta v sredini lestvice. Tekmo
vali so z ekipami: Jezice, Lo
gatca, Ribnice, Vrhnike, Kočev
ja, Jarš, Zelene jame, Medvod, 
ljubljanske Svobode, Zagorja in 
drugimi. V klub so prihajali 
novi mladi igralci iz Kamnika, 
pa tudi trenerji so se menjali. 
Med drugim je Kamnik treniral 
tudi nekdaj proslavljeni Janez 
Škrjanc - „Škore", k i je v 
sezoni 1961 oblekel tudi dres 
Kamnika. V tistih letih je ko
šarka postala v Kamniku zani
miva športna panoga, čeprav se 
je igralo na peščenem igrišču, 
na katerega so igralci znosili še 
in še hektolitrov vode v borbi 
proti prahu, precej kilogramov 
apna za začrtanje igrišč in 
potrošili precej metrov „drete" 
za šivanje takrat še usnjenih 
žog. Odbor kluba so sestavljali 
igralci sami. Delali so z veliko 
mero zavzetosti in resnosti. 

Poleg rednih tekmovanj v ligi so 
vsako leto organizirali tekmo
vanje v okviru proslav ob občin
skem prazniku in leta 1961 je 
Kamnik gostil takrat še oba 
zvezna ligaša Olimpijo in Ljub
ljano. Lahko bi rekli, da je klub 
uspešno životaril do jeseni leta 
1964, ko je delo v klubu za
časno zamrlo in se sprovedlo le 
na treninge brez tekmovanj do 
leta 1966. Kamnik seje vključil 
v redno tekmovanje ponovno 

ligaškem tekmovanju ter ekipo 
Old boyev, ki igra košarko za 
rekreacijo. 

Klubu je s pravo politiko 
gospodarjenja uspelo urediti 
igrišče, razsvetljavo in nuditi 
igralcem osnovne pogoje za 
trening in tekmovanje (razen v 
zimskem času, ko čuti pomanj
kanje prostora v telovadnicah). 
Vsako leto klub organizira festi
val pionirske košarke, na kate
rem sodelujejo pionirke in 

delovnem mestu. Klub skušj 
vzgajati zdrav mladi rod, pra 
člane naše družbene skupnos 
in lahko se pohvali, da ima 
svojih vrstah 11 članov Z K . 

Klub se zahvaljuje vsem, | , 
so kakorkoli pripomogli, <F>! 

lahko praznuje 15-letnic>ri 

obstoja, da se je klub obdržal j N ' 
da napreduje ter da je košarl«iSnJ 
postala ena izmed priljublje! 
nejših športnih panog v KarreP' 

ALI JIM BO USPELA UVRSTITEV V I. KOŠARKARSKO LIGO? 

leta 1966, ko je treninge prev
zel Vlado Šerbel, k i trenira 
kamniško prvo ekipo še danes. 
Pogoji za delo so se bistveno 
izboljšali. Košarkarji so dobili 
asfaltno ploskev, čeprav mini
malnih dimenzij. Klub se je 
vključil kot samostojen v 
ObZTK. Že leta 1966 sije klub 
zadal nalogo priti v višjo ligo, 
kar mu je po večkratnih 
poizkusih tudi uspelo v letu 
1971, ko se je po kvalifikacijah 
uvrstil v II. slovensko ligo — 
center. Od generacije iz leta 
1959 je takrat igral le še Maleš 
Janez, ostali pa so prenehali z 
aktivnim igranjem in se vključili 
v ekipo Old boyev. Klub je imel 
takrat poleg prve ekipe tudi 
mladinsko in žensko ekipo, ki 
pa zaradi pomanjkanja finan
čnih sredstev ni sodelovala v 
ligaškem tekmovanju. 

Preko tov. Iskre je klub 
navezal stike z moštvom Magi
strata in SSVW iz Celovca, s 
katerimi že nekaj let izmenjuje 
gostovanja. 

Klub ima danes tri ekipe: 
moško, mladinsko in pionirsko 
ekipo, ki tekmujejo v rednem 

pionirji kamniških osemletk. 
Ugotavljamo, da je ena asfaltna 
ploskev za tako število mladih v 
Kamniku absolutno premalo, 
saj je obstoječa ploskev zase
dena od jutra pozno v večerne 
ure. Nove asfaltne površine bi 
nudile možnost mladini šport
nega udejstvovanja, klubu pa 
večjo izbiro perspektivnih igral
cev. Potrebno bo še okrepiti 
vrste trenerjev in sodnikov, 
kajti cilj kluba je, da z lastnimi 
kadri zagotovi kvaliteten vzpon 
košarke v Kamniku, da vzgoji 
mlajše, ki bodo lahko stopili na 
mesto starejših članov in da ne 
bo imel problemov, kot jih ima 
večina slovenskih klubov s 
podmladkom. Tako je klub iz 
lastnih vrst regrutiral nekdanje 
igralce, ki prevzemajo dolžnost 
trenerjev mladincev in pionirjev 
(Okorn Jože, Drčar Matjaž, Lah 
Srečo). 

Potrebno je omeniti, da je 
klub dosledno upošteval dolo
čila pravil, k i si jih je sam 
napisal in sprejel. V pravilih je 
določeno, da klub podreja 
uspehe na športnem polju 
uspehom v šoli in uspehom na 

leni 

| t 

I 

%n< 
irip 
rak 

niku. Zahvala gre ObZTK, igraj?^ 
cem, trenerjem in odbornikom Q_J 
kakor tudi zvestim navijačeniia 

ki so skozi vsa leta športnL 
bodrili in vzpodbujali igralce. l l Q 

V letošnjen/letu ima klufrsi 
možnosti, rd i / se uvrsti v višj*°f 
ligo, saj voVina lestvici II. SKf Č 
- center /ž\dvema točkanf m 

prednosti/To bi bila za klur". 
največja nagrada ob jubileju. r u ' 

Dosedanji predsednil. 
kluba: Klavčič \ Petf*1* 
1959-1962 (v okviru TV(° V 

Partizan), Maleš Jane-?v' 
1962-1964, 1966-1969, F P 
1973-1974, Frbežar V e k o s l « 
1969-1971, Jančar Toma!« 
1971-1972, Danilo CerkveniF c 

1974. k l r 

Kapetani I. ekipe: Male*en 

Janez 1959-1971, Benkovip* 
Janez 1971-1973, Trobentf e i 

Boris 1973. l o ° 
Trenerji: Zule Peter, Škrjanj 

Janez, Lap Jure, Maleš Jane^ 
Šerbel Vlado, Okorn JožJ 
Okorn Anča, Drčar Matjal 
Sitar Tone, Lah Srečo in Trcf 
bentar Boris. 
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»v.w . Olovec 77:40 
V zelo lepi in dinamični 

tekmi je ekipa ŠD Komenda na 
igrišču v Mostah premagala 
goste iz Celovca. Prav razvese
ljiv je razpredek sistematskega 

dela z mladimi ter vzorno sode
lovanje med ŠD in osnovno 
šolo. Z dograditvijo košarka
škega igrišča v Komendi pa se 

bo zanimanje za košarko prav je poznala naporna pot. fe^ 
gotovo še okrepilo. veseljem pa smo sprejeli pov< *?: 

D . . . . .. . . . . bilo ŠK S. V . W., naj se udelC" 
Pn domačinih zasluzijo ž i m 0 turnirja v Celovcu, 

pohvalo prav vsi, gostom pa se 
Ti 

Cai 

Tudi Kamničani bodo šli na Himalajo 

Na straneh Kamniškega občana smo v zadnjem času večkrat 
brali o velikih uspehih naših alpinistov, članov alpinističnega 
odseka planinskega društva Kamnik. Zato ni čudno, da so se 
tudi Kamničani prijavili za peto jugoslovansko himalajsko od
pravo (V. JAHO). Ta odprava, ki bo letos jeseni, je vsejugoslo-
vanskega pomena, udeleženci zanjo so bili izbrani izmed 
prijavljenih alpinistov iz cele Jugoslavije. Ker v alpinizmu ne 
obstoja formalno svetovno prvenstvo ali olimpijske igre, je taka 
odprava enakovredna udeležbi na svetovnem prvenstvu v kate
remkoli športu ali pa udeležbi na olimpijskih igrah. Uspehi 
dosedanjih jugoslovanskih himalajskih odprav kažejo, da se 
lahko v Himalaji tudi Jugoslovani kosajo z mnogo večjimi in 
bogatejšimi narodi. 

Za Kamnik je ta odprava še posebno zanimiva, zato, ker se je 
po devetih letih spet zgodilo, da v njej sodelujejo tudi člani 
alpinističnega odseka planinskega društva Kamnik, kar je po
sebno priznanje ne samo za planinsko, ampak tudi za celotno 
športno dejavnost v Kamniku. Odprava se bo poskusila povzpeti 
na 7.902 m visoki Kangbačen (trenutno drugi najvišji neosvo

jeni*, vrh na svetu) v pogorju Kagčengdženge. Odprava šteje 17 
članov: vodjo, 12 alpinistov, 2 zdravnika, T novinarja in enega 
snemalca za RTV. Vodja odprave je Tone Škarja, član AO PD 
Kamnik, drugače pa doma iz Mengša. Druga dva člana AO PD 
Kamnik pa sta Bojan Pollak in Tone Trobevšek. Ostali člani 
odprave so iz Ljubljane, Medvod, Radovljice, Bohinjske Bele, 
Mojstrane in Nove Gorice. Na pot bodo odšli v začetku avgusta 
1974. 

Prvi del priprav za odpravo je bil zaključen v začetku maja, 
večji del opreme in hrane (7 ton - približno) že pluje z ladjo 
„Triglav" proti Indiji. Naj tu omenim, da so tudi nekatera 
kamniška podjetja: TITAN, SVIT, UTOK, ETA, SVILANIT, 
KOČNA, M E T A L K A , ŽELEZNINA, prispevala svoj delež k tej 
odpravi, druga pa upamo, da še bodo. 

Drugi del priprav pa se ravno sedaj odvija z zbiranjem še 
preostale opreme, hrane in finančnih sredstev. Denar se zbira 
tudi s prodajo „pozdravnih razglednic": Vsak, k i plača samo 20 
N din, bo dobil barvno razglednico iz Nepala, poleg tega pa ima 
tudi možnost, da bo izžreban za večdnevni izlet v Katmandu ob 
koncu novembra. - b . p. 



Republiško tekmovanje industrijskih 
gasilskih društev usnjarske, čevljarske 

in gumarske industrije 

12. maja 1974 so se na sta-
onu prijateljstva v Mekinjah 

lCrri Kamniku zbrale desetine 
dustrijskih gasilskih društev 

!

Unjarske, čevljarske in gumar-
ke industrije Slovenije. To 
epubliško tekmovanje je bilo 

Posvečeno 50-letnici delovanja 
idustrijskega društva. 

Dan prej je bila ob navzoč-
psti najvišjih predstavnikov 
odjetja, samoupravnih organov 
'r predstavnikov občinske ga-
ilske zveze slavnostna seja 
ruštva. Predsednik društva 
-ojze Kleindinst je med drugim 
ejal, da moderna doba poleg 
obrin, k i j ih ponuja človeku, 
tinaša tudi veliko zla. Tehnič-

napredek in izpopolnitve 
apadalnih orožij zahtevajo od 
ssilcev ne le pripravljenost 
sevati in ukrepati pri požarih, 
mveč sodelovati tudi v vse-

udski obrambi naše domovine, 
e naloge zahtevajo od gasilcev 

lenehno krepitev gasilske služ-
e in požarne varnosti v podjet-

ter skrb za tehnično oprem-
enost. 

Po slavnostnem govoru sta 
ektor podjetja ter predsednik 

osnovne organizacije sindikata 
»ripela na prapor spominske 
•akove. Predsednik občinske 

Jasilske zveze Janez Pregled pa 
1 izročil 10 članom značke za 
1/0-letno delo, trem članom pa 
ja 20-letno sodelovanje. Cast-
•emu članu Slavku Zaleteju je 
uročil odlikovanje predsedstva 

upsilske zveze Slovenije I. 
sj*°pnje. 
0 Gasilci iz Utoka so ob svo-
ifm prazniku izdali tudi pose-
Jen bilten, ki predstavlja delo 
Truštva od ustanovitve. 

Vse prijavljene tekmovalne 
'kipe so se 12. maja zbrale pred 

rjovarno usnja; nato je krenila 
g>ovorka po mestu na tekmoval-
$i prostor. V povorki je bilo 27 
praporov, 90 gasilcev v parad-
ajih uniformah, 110 gasilcev v 
jjelovnih oblekah ter 19 gasil-
kih avtomobilov. V pozdrav

i m govoru se je pokrovitelj 
il-ečanja Stane Simšič zahvalil 
#em gasilcem za dolgoletno 
lobo ob vseh akcijah v podjetju 

in zunaj njega. Zahvala je bila 
namenjena vsem, k i so neustra
šeno branih družbeno lastnino 
pred uničenjem. Prav gasilska 
organizacija je vedno vzgajala 
poštene, narodno zavedne 
državljane, kar je zlasti po
membno v današnjih dneh, ko 
tuji pohlepneži spet grabijo po 
naši zemlji. Taka srečanja kre
pijo pripravljenost in sposob
nost organizacije, omogočajo 
tesnejše sodelovanje in izmenja
vo koristnih izkušenj. 

Žal se nekatere desetine 
tekmovanja niso udeležile in 

tako ni bila zastopana celotna 
usnjarska industrija Slovenije. 

Najbolj so bili uspešni gasilci 
izT" Tovarne usnja Šoštanj I. 
Kamničani so bili drugi; med 
gasilkami pa so bile edine 
tekmovalke dekleta iz Kam
nika. 

Republiško tekmovanje je 
pod tehničnim vodstvom kam
niške občinske gasilske zveze 
uspelo in desetine so se razšle v 
upanju, da se bodo drugo leto 
zbrale na podobnih srečanjih še 
v večjem številu. 

D. H . 

GASILCI - USNJARJI SO KORAKALI SKOZI KAMNIK 

PRIZADEVNI * 
V KOMI 

»•O. 
ENII 

RTNI 
>l 
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I V Komendi je veliko športni
kov, zato so na njihov o pobudo 
anuarja 1974 ustanovili šport
no društvo Komenda, ki ima 
feč športnih sekcij - šahovsko, 

/ (Aogometno, košarkarsko, 
odbojkarsko, hokejsko, smu
čarsko in namiznoteniško. 

rj Med vsemi ima najdaljšo 
Tradicijo šahovska sekcija, k i 

luje že od leta 1945. Šah je v 
omendi zelo priljubljen in ima 
ied vsemi športnimi panogami 
ajveč pristašev. Komenški 

;ti vseskozi dosegajo lepe 
spehe, tako na občinskih kot 
a republiških tekmovanjih, 
ied člani so v republiki na 
smem mestu, v občini pa na 
>rvem. Tudi najmlajši šahisti ne 
zaostajajo za starejšimi kolegi -
fehistke - pionirke so na po
dročnem tekmovanju v Ljublja
ni dosegle prvo mesto, šahisti -
pionirji pa drugo. Na občin
skem prvenstvu so pionirke 
osnovne šole Komenda—Moste 
dosegle prvo, pionirji pa drugo 
mesto. Lepe uspehe so dosegli 
Judi najmlajši pionirji in pionir
ke. Za pokal Kočevskega 
medveda so šahisti Komende 
med desetimi slovenskimi eki
pami zasedli lepo peto mesto. 

Od kod taki šahovski uspehi 
"a tem področju zlasti med 
mladimi? Predvsem so mladim 
fcgled starejši člani šahovske 
tekcije, poleg tega pa imajo v 
Komendi šahovsko šolo z 
Uftnim načrtom. Za šahovski 
klub je moralno in materialno 

veliko prispevala občinska 
skupščina Kamnik. 

Poleg šaha je v Komendi 
najbolj priljubljen nogomet. 
Športniki nogometne sekcije so 
silno prizadevni in zato imajo v 
ŠD tudi svojo sekcijo. Ljubitelji 
okroglega usnja so si v Komendi 
kar sami uredili lepo nogo
metno igrišče. Ker imajo nogo
metaši vse pogoje za resen tre
ning, si močno želijo igrati v 
občinski ligi že v sezoni 
1974/75. Zaenkrat so to le 
skrite želje, vendar pa jih bodo 
komenški nogometaši z marlji
vim delom lahko dosegli. 

Tudi košarkarji v Komendi 
so marljivo začeli z delom, zla
sti odkar imajo novo igrišče in s 
tem tudi pogoje za boljši tre
ning. 

Odbojkarji zaenkrat gostuje
jo na igrišču v Mostah. Odkar 
pa imajo v Komendi novo ko
šarkarsko igrišče, bodo tudi 
odbojkarji trenirali na novem 
terenu. 

Hokejisti zaradi pomanjka
nja ledu letos skorajda niso 
igrali. Tako kot drugi si tudi 
igralci namiznega tenisa zelo 
prizadevajo, da bi v svoji disci
plini dosegli čimveč. 

V športnem društvu 
Komenda je, kljub temu da je 
društvo še zelo mlado, včlanje
nih že štiristopetdeset športni
kov, kar je za tako majhno 
področje zelo veliko. Ob občin
skem prazniku občine Kamnik 
bo športno društvo Komende 
priredilo nogometni turnir, 
šahisti pa bodo priredili brzo-
turnir. 1 J . K . 

Družabna srečanja 
za starejše občane 

Letos so bila srečanja organizirana v naslednjih osnovnih organi
zacijah Rdečega križa: 

v Motniku, Špital&u, Zg. Tuhinju, na Lokah, v Palovčah, 
Mostah, Komendi, v Kamniški Bistrici bo srečanje junija. 

Starejši občani radi prihajajo na taka srečanja in jih spremljajo z 
velikim zadovoljstvom. Mnogim je ta drobna pozornost članov R K 
vzbudila čut, da se jih tudi v jeseni življenja spominjamo in jim 
skušamo pomagati po svojih močeh. 

M . Z . 

20 LET MARLJIVEGA DELA 
KAMNIŠKIH STRELCEV 

Kamniški strelci praznujejo 
20-letnico ustanovitve strelske 
družine v Kamniku. Ob tem 
jubileju naj na hitro preletimo 
njihovo delo in rezultate. Z 
marljivim in načrtnim delom so 
prišli tudi dobri - odlični rezul
tati. Ljubitelji strelskega športa 
so s prostovoljnim delom zgra-

. dili dva objekta, ki ju sedaj s 
pridom uporabljajo. Prvo so 
zgradili strelišče za malokaliber-
sko puško na Zapricah, to je 
bilo v letih 60/62. V uporabo 
so dobili kletne prostore v kinu 
Dom in jih preuredili v lepo 
strelišče za zračno puško, to je 
bilo v letu 72. Strelska zveza 
Slovenije je kamniškim strelcem 
podelila več priznanj za njihovo 
marljivo delo. 

Na VŠTK v Ljubljani je 
opravil Podgornik Ivan tečaj za 
trenerja. Svoje znanje prenaša 
na mlajši rod, ki že kaže solidne 
rezultate. 

Preglejmo nekaj pomembnih 
rezultatov v letošnji sezoni: 

Republiško prvenstvo v stre
ljanju z malokalibersko puško 
za mladince in mladinke 3 x 20 

ter pionirje in pionirke 3 x 10 
in 3 x 30 strelov leže. 

Mladinke ekipno: MK puška 
serijske izdelave 3 x 20, posa
mezno: 1. K O Z J A K 481, 2. 
REISNER 456, pionirji: MK 
puška serijske izdelave 30 
strelov leže, Ekipno: 2. Kamnik 
723 krogov, posamezno 1. 
PODGORNIK Janko 253 
krogov, pionirji: MK puška 
serijske izdelave trojni položaj 3 
x 10, ekipno: 1. KAMNIK 645 
krogov, pionirke posamezno: 1. 
CIPOT 199 krogov. 

IMedobčinsko strelsko 
tekmovanje z M K puško v 
počastitev ob 50-letnici zloma 
fašistične Orjune v Trbovljah. 
Nastopilo je sedem članskih 
ekip iz Slovenije 

Ekipno: 1. K A M N I K 1004 
krogov 

posamezno: 2. REPIČ 262, 
3. BERTONCELJ 258, 4. 
PODGORNIK I V A N 255 
krogov, 17. PODGORNIK 
J A N K O (pionir) 229 krogov. 

V Ljubljani je bilo nočno 
streljanje z vojaško puško na 

300 m na predvečer rojstnega 
dne tovariša Tita. Sodelovalo je 
265 članskih ekip iz Slovenije s 
795 strelci. 

Kamničani v postavi Podgor
nik Ivan, Šunkar Florjan, Paršin 
Ivan so zasedli odlično drugo 
mesto. Kljub temu da nimajo v 
Kamniku možnosti za trening 
na 300-meterskem strelišču. 

Medobčinsko tekmovanje z 
zračno puško v počastitev 
25-letnice strelske organizacije 
v Kranju. Sodelovalo je 5 ekip. 

Ekipno: 1. K A M N I K 1421 
krogov, 4. Burja 356, 5. Drolc 
355, 8. Rihter 349. 

Republiško prvenstvo v stre
ljanju z vojaško puško. 

Vojaška puška^ hitro stre
ljanje - posamezno člani: 

5. PODGORNIK 10/61 
(zmagovalec je dosegel 10/75) 

M K puška revijske izdelave 3 
x 20, člani : 

5. Podgornik 491 (zmago
valec je dosegel 509 krogov) 

Gjurin Božidar 

Industrijsko podjetje ALPREM Kamnik 

Priporoča svoje izdelke in usluge: 
— izdelovanje in montaža oken, vrat, vetrolovov 
— pregradnih sten, fasad itd. iz aluminija 
— opremo za samopostrežne in klasične trgovine vseh vrst 
— stavbno ključavničarstvo 

Pokal podjetju »Kamnik« 
Sobota in nedelja;25. in 26. 

maja, sta bili prizorišče kam
niških kegljačev in kegljačic v 
Ljubljani na kegljišču „Maksa 
Perca". 16 kamniških osnovnih 
organizacij sindikata je sodelo
valo s 27 ženskami in 133 
moškimi v okviru sindikalnih 
športnih iger za diplome in dva 
prehodna pokala, ki jih daje 
občinski sindikalni svet najbolj
šim posameznikom, parom in 
ekipam. Doseženi so bili nasled
nji rezultati: 

Ženske posamezno: 
1. Zupan Anka (Stol) 388 

lesov; 2. Križnik Helena (Sob) 
368; 3. Janežič Urška (Kamnik) 
366; 4. Korošec Mojca (Svila-
nit) 349; 5. Nada Lotrič (SOb) 
338 itd. 

Ženske ekipno: 
1. Stol 1 (Zupan, Kem, 

Grabnar) 1010 lesov; 2. SOb 
(Križnik, Lotrič, Grden) 968; 
3. Svilanit (Korošec, Špende, 
Filip) 965 itd. 

Moški posamezno: 
1. Maks Šimenc (Kamnik) 

458 lesov; 2. Zamljen Franc 
(Kamnik) 455; 3. Žlebir Franc 
(Svilanit) 449; 4. Kern Janez 
(Alprem) 446; 5. Leben Drago 
(Zarja) 433 itd. 

Moški - pari: 
1. Kržin-Zamljen 874 lesov; 

2. Gorjan-Šimenc (vsi Kamnik) 
872; 3. Urh -Kem (Alprem) 
853; 4. Ravnikar-Šavelj (Gra
ditelj) 833, 5. Griljc-Sitar 
(Svit) 826 itd. 

Moški ekipno: 
1. Podjetje I. 2494 lesov; 2. 

Alprem I. 2422; 3. Stol I. 2360 
itd. Tekmovanje je vzorno orga
nizirala kegljaška sekcija Svila
nit pod vodstvom tov. Šuštarja. 
Upajmo, das bomo bodoča 
prvenstva Kamnika že lahko 
organizirali na kegljišču v 
Kamniku, saj interes za to 
športno panogo narekuje čim 
prejšnjo izgradnjo takega objek
ta, ki bo obenem velikega 
pomena za rekreacijo in raz
vedrilo kamniških občanov. 

M . J. 

Iščem frizersko vajenko 
Gjurin Iva 
Šlandrova 24 
Kamnik 

Sprejmem takoj ali po do
govoru instalaterja central
nih kurjav. Prav tako sprej
mem fanta, ki delno pozna 
dela pri instalacijah. 
Delovni in plačilni pogoji so 
dobri. 
Vinko Petek 
instalater centralnih kurjav 
in vodovoda 
Križ 24/a, . 
Komenda 

Kamniška krnili ka 
POROKE: 

Marjan Dolinšek iz Kamnika, delavec, star 23 let, in Tere
zija Eslh iz Dobovca pri Rogatcu, delavka, stara 19 let; 

Vid Kadunc iz Zg. Tuhinja, kmet, star 25 let, in Ivana 
Korošec iz Hruševke, kmečka delavka, stara 19 let; 

Alojzij Kosec iz Mengša, avtoklepar, star 23 let, in Branka 
Mali iz Kamnika, prodajalka, stara 22 let; 

Marjan Kranjec iz Duplice, monter stavbnega pohištva, 
star 22 let, in Nežka Letnar iz Jeranovega, prodajalka, stara 
21 let; 

Miroslav Kropivšek iz Vrhpolja pri Kamniku, orodjar, star 
23 let, in Danica Novak iz Vrhpolja, študentka, stara 21 let. 

Vladimir Mišja iz Bišč, šofer, star 27 let, in Danica Grgič 
iz Komende, delavka, stara 22 let; 

Mirko Pirš iz Cirkus, kmet, star 23 let, in Frančiška 
Novak iz Zg. Tuhinja, delavka, stara 18 let; 

Franc Sušnik iz Zirovš, zidar, star 34 let, in Cecilija Jenko 
iz Gmajnice, kmečka delavka, stara 29 let; 

Slavko Zabret iz Komende, ključavničar, star 26 let, in 
Angela Lavrič iz Podgorja, delavka, stara 19 let; 

Dragutin Žinič iz Most, mizar, star 23 let, in Majda 
Zalokar iz Žej pri Komendi, uslužbenka, stara 21 let. 

SMRTI: 
Agata Giossini iz Zg. Tuhinja, gospodinja, stara 72 let; 
Neža Golob iz Kamnika, osebna upokojenka, stara 81 let; 
Franc Jenko iz Podgorja, osebni upokojenec, star 56 let; 
Jernej Kramar iz Starih Sel, kmetovalec, star 65 let; 
Andrej Martine iz Kamnika, osebni upokojenec, star 73 

let; 
Alojz Semprimožnik iz Bele, kmečki delavec, star 21 let; 
Uršula Sodnik iz Klanca, družinska upokojenka, stara 76 

let; 
Ludvik Vavpetič iz Podgorja, osebni upokojenec, star 78 

let; 
Frančiška Osolnik iz Hruševke, prevžitkarica, stara 83 let; 
Miro Vidmar iz Kamnika, uslužbenec, star 26 let; 
Peter Vidmar iz Podgorja, osebni upokojenec, star 79 let; 
Janez Zadrgal iz Komende, osebni upokojenec, star 66 

let. 



POGOVOR S ŠPORTNIKOM 

Vlado in košarka 
Ime Vlado Šerbelj je te

sno povezano z uspehi 
kamniških košarkarjev, ki te 
dni slavijo 15-letnico usta
novitve kluba in začetek 
košarke v Kamniku. Skro
men in požrtvovalen je Vla
do skoraj vsak večer pod koši 
na igrišču pri osnovni šoli 
Toma Brejca, k i je postalo 
zbirališče vseh kamniških 
športnikov. Trenira prvo 
ekipo, k i ima letos vse 

nikdar prazno. Poleg tega ne 
ustreza predpisom, saj ni 
dovolj veliko. Res ne vem, 
kdo je dovolil zgraditi tako 
asfaltno ploščo, saj je moč 
dobiti mere košarkarskega 
igrišča v vsakem učbeniku 
telesne vzgoje. Zato želimo 
košarkarji? da bi čimprej 
odobrili lokacijo za novo 
igrišče, saj smo sami priprav
ljeni prispevati za ureditev 
tudi denar. 

SEDAJ ME PA LE POSLUŠAJTE! 

možnosti, da se uvrsti v prvo 
slovensko ligo. Zanimalo nas 
je, kaj meni o košarki in 
zakaj sije ta dinamični šport 
izbral za svojega konjička. 

Koliko časa si že košar
kar? 

— KoSarko sem začel 
igrati, star komaj 9 let, pri 
mariborskem Braniku, Ta
krat so z igro pod koši začeli 
tudi Daneu, Kandus, Bajec, 
in drugi. Z njimi sem dolgo 
časa igral, saj me je ta šport 
vse bolj navduševal. Ko sem 
se preselil v Kamnik, sem 
začel trenirati in mlade 
Kamničane vodim že sedem 
let. 

Kakšni pa so v Kamniku 
delovni pogoji? 

- Kaj naj povem? Ima
mo le' eno igrišče, k i je za
sedeno ves dan. Tu igrajo 
učenci in dijaki vseh kam
niških šol, zvečer pa se zbe
rejo še košarkarji. Vsakdo se 
lahko prepriča, da igrišče ni 

Pozimi je treningov 
manj? 

- Kamnik ima le dve 
telovadnici, ki sta zelo za
sedeni, tako da imajo tre
ninge le enkrat tedensko; to 
pa je premalo. Naša neui-
granost nas vedno moti v 
pomladanskem delu prven
stva, kajti takrat izgubimo 
več tekem. Tako veliko 
mesto, k i ima močno indu
strijo in veliko športnikov, 
potrebuje večjo dvorano. 
Samo v Zagorje je treba iti 
in si ogledati, kaj vse je 
mogoče narediti z ne preve
likimi denarji. 

Kaj pa meniš o igralcih? 
- Dovolj dobrih košar

karjev imamo, ki se bodo 
lahko uvrstili v višje tekmo
vanje. Vso pozornost posve
čamo pionirjem in mladin
cem, saj se v klubu zave
damo, das bo le z množič
nostjo mogoče doseči tudi 

kakovost. Pionirji iz Most in 
Stranj vedno bolje igrajo in 
za naraščaj se nam ni treba 
bati. Imamo premalo vadi
teljev, vendar bosta letos dva 
člana obiskovala višjo tre
nersko šolo v Ljubljani, kar 
bo izboljšalo kvaliteto vad
be. Igralci so dovolj marljivi, 
žal pa sta dva pri vojakih in 
prideta šele jeseni. 

Kamniška košarka je bolj 
amaterska, kako pa bo v 
naprej? 

— S skromnimi denarji, k i 
nam jih daje temeljna teles
no kulturna skupnost, se le 
težko prebijamo, zato števil
ne izdatke poravnavamo kar 
iz svojega žepa. Na gosto
vanje se vozimo s svojimi 
avtomobili, ker je to najce
neje, za klub seveda. Tudi 
vsi trenerji smo amaterji, k i 
nas navdušuje košarka. Tako 
bo tudi, če se bomo uvrstili 
v slovensko ligo, le da bo 
potrebno več denarja za 
priprave igralcev. 

Na nedavnem občnem 
zboru je bil izvoljen novi 
upravni odbor. A l i pomaga 
pri delu? 

— Moram reči, da je novi 
upravni odbor trenerjem in 
igralcem v veliko pomoč, 
zato moram izreči Danilu 
Cerkveniku, Janezu Malešu, 
Petru Podjedu in drugim jav
no zahvalo. Če bo delo upra
ve kluba še naprej takšno, se 
nam res ni treba bati večjih 
težav. V upravi kluba delajo 
skoraj vsi nekdanji igralci, ki 
tudi pridno trenirajo v ekipi 
„01d boys". • Mislim, da smo 
prav z rekreacijsko košarko 
pritegnili številne starejše 
igralce. V vsakem športnem 
klubu so nekdanji igralci 
zaželeni kot funkcionarji. 

Ob koncu še osebno vpra
šanje, kako družina prenaša 
tvoje pogoste treninge in 
pota na tekme? 

— Kar dobro, saj tudi 
sama hodita gledat tekme in 
tudi na številnih treningih 
sta. Veš, človek se vsega 
navadi, tudi moža, k i je 
navdušen košarkar, mar ne? 

-tj 

Utok zmagovalec Usnjariade 74 fr\ 

Odlične pionirke - šahistke 
Že v prejšnji številki je bilo 

objavljeno^ da so se kar tri 
ekipe OS Kornenda-Moste 
uvrstile na medkrajevno prven
stvo ljubljanskega področja. 
Tekmovala je tudi četrta, tj. 
ekipa starejših pionirjev, ker 
ekipe OŠ Frana Albrehta na 
tekmovanje ni bilo. Tako starej
ši kot mlajši pionirji so zasedli 
drugo mesto s pol točke zao
stanka za prvo uvrščenima eki
pama. Starejše in mlajše pionir
ke pa so si brez resnejše konku
rence priborile prvi mesti in se 
tako uvrstile v finale sloven
skega prvenstva. 

Najboljši igralci so se uvrstili 
v finale posameznikov, ki so ga 
organizirali Hrastničani; tja so 
prišli kar trije pionirji OŠ 
Komenda-Moste. Med mlajšimi 
pionirkami je Rozi Poglajen 
zasedla 13. mesto, pri mlajših 
pionirjih je Marjan Znidar do
segel 11. mesto, Branko Maren 
pa med starejšimi pionirji 12. 
mesto v Sloveniji. 

Ekipno prvenstvo Slovenije 
je potekalo v Kranju. Mlajše 
pionirke, Vilma Lap, Rozi Po
glajen, Darja Pavšek, Milena 
Bremšak, Mira Maren, so osvo
jile drugo mesto, z eno in pol 
točko zaostanka za ekipo 
Žalmana. Najbolj izenačen boj 
za prvo mesto je potekal v ka
tegoriji starejših pionirk. Na 
koncu tekmovanja sta imeli 
najboljši ekipi Hoče in Komen
da—Moste enako število točk. 
Medsebojni dvoboj se je končal 
neodločeno, proti tretje uvršče
ni ekipi pa je imela ekipa Hoč 
boljši rezultat, in je osvojila 
prvo mesto. Drugo uvrščeno 
ekipo so sestavljale: Marija 
Jagodic, Olga Grilc, Alenka 
Zadrgal in Slavka Zlobko. 

Za vse te uspehe sta najbolj 
zaslužna mentorja Rudi Ocepek 
in Ciril Križelj. Ob vsem tem 
velja omeniti, daje letos tekmo
valo preko 50.000 pionirjev 
šahistov iz skoraj 300 slo
venskih osnovnih šol. 

S. L . 

Š A H 
Na aprilskem brzotur-

nirju Solidarnosti v 
Kamniku je bilo 12 ude
ležencev, ki so dosegli 
naslednje rezultate: 1. 
Bavčar 10,5, 2. Troha 9, 
3.-4. Marjan Iskra in 
Bine Štrajhar, 5. Anton 
Čorp, 6. Ludvik Matoh 
itd. 

Na majskem nagrad
nem brzoturnirju so so
delovali tudi člani drugih 
sekcij kamniškega občin
skega šahovskega odbora. 
To pot je premočno 
zmagal Rudi Ocepek iz 
Komende, ki je izgubil 
samo eno partijo in remi-
ziral dve. Sledili so 2. 
Bine Štrajhar 11, 3.-4. 
Žarko Bračič in Križelj 
10,5, 5. Troha, 6. Peter 
Zupančič iz Domžal, 7. 
in 8. pa Bavčar in Peli
kan. 

V soboto, 15. junija, seje na 
športnih igriščih v Kamniku in 
okolici pomerilo 480 športni
kov iz 14 slovenskih podjetij 
usnjarske predelovalne industri
je na V I . USNJARIADI. 

Organizator in pokrovitelj 
tekmovanja je bila Tovarna 
usnja Utok, k i je letos proslav
ljala 50-letnico svojega obstoja. 

Delavci -« športniki so se 
pomerili v streljanju, namiznem 
tenisu, kegljanju, šahu in malem 
nogometu, športnice pa le v 
streljanju z zračno puško. 

Letošnje tekmovanje je bilo 
zelo izenačeno, kar je še pove
čalo zanimivost tekmovanja. 
Kljub obilici tekem, pa je 
organizatorju uspelo z odlično 
organizacijo ob pomoči neka
terih kamniških športnih de
lavcev, izvesti tekmovanje v 
enem dnevu v splošno zado
voljstvo vseh nastopajočih. 

Končni zmagovalec je po
stala ekipa Tovarne usnja 
Kamnik, ki je v skupni uvrstitvi 
le za točko uspela premagati 
lanskega zmagovalca ekipo 
Planike iz Kranja. 

V posameznih disciplinah so 
bili doseženi naslednji rezultati: 

Streljanje z zračno puško za 
ženske; ekipe: 

1. U T O K - K A M N I K (DUJA-
KOVIC, PIRŠ, PODGORNIK) 
408 krogov 

posameznice: 1. Leskošek, 
Tovarna Šoštanj 139 krogov 

Streljanje - moški: Med 
ekipami je zmagala tovarna 
usnja Slovenj Gradec (Saleznik, 
Škrabelj, Rotovnik, Bricmap) 
995 krogov. 

Frelih I. iz Planike pa je 
zmagal med posamezniki in je 
zadel 268 krogov. 

Kegljanje: Med ekipami je 
zmagala Planika iz Kranja (Kav
čič, Puškovec, Fende, Zater, 
Jereb, Vidic) 2441 kegljev, med 
posamezniki v kegljanju pa je 
zmagal Jereb prav tako iz Pla
nike 445 kegljev. 

Mali nogomet: 1. Jordan 
Ciciban 

Namizni tenis: ekipe: 1. 
Utok Kamnik (Fišer, Repanšek, 
Sušnik, Baloh) 

Šah; ekipe: Utok Kamnik 

(Krivorotov, Kregl, Andrejlf 
Najgek, Tišler, Šuštar) 44 to 

Končni vrstni red in poka 
pripadel ekipi Utoka iz Ka 
nika. ^ 

Končni vrstni red: 0 r j 

' 1. UTOK K A M N I K 56 to( V s e 

2. P L A N I K A K R A N J 55 t o i * 
3. IUV V R H N I K A 46 točk 
KONUS SLOVENSKE K O h 5 6 

CE 43 točk, 5. TOJkr 
DOMŽALE 40 točk, 6. PEI « a t 

TRŽIČ 40 točk, 7. T O V A R N z b ( 

USNJA SLOVENJ GRADI 
36 točk, 8. T O V A R N A U S N . n e 

ŠOŠTANJ 33 točk, 9. J O P " 
D A N CICIBAN - MIREN 
točk, 10. ALPINA ŽIRI 
točk, 11. TRIO TRŽIČ 
točk, 12. KOTEKS TOBUS 
točk, 13. INDUSTRIJA OB 
T V E NOVO MESTO 8 tol 
14. TLO ŠENTJUR 5 točk. 

Po tekmovanju je b i l a i ^ 
dvorani kina Dom v Kamni p n 

svečana razglasitev, kjer ^ 
najboljše ekipe prejele diploi 0b, 
in pokale. r g p 
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Tekmovanje za pokal 
OK ZMS Kamnik 
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Maj, mesec mladosti, je 
za nami. Tudi letos so se 
mladi pomerili v športu za 
pokal OK ZMS Kamnik. 
Tekmovali so v naslednjih 
panogah: šahu, streljanju, 
namiznem tenisu, rokometu, 
košarki, nogometu, odbojki 
in teku. Sodelovale so žen
ske in moške ekipe. Tri leta 
je pobiral odličja mladinski 
aktiv Stola, letos pa so 
presenetljivo zmagali mla
dinci iz Svilanita. Končni 

vrstni red: 1. Svilanit, 2. 
ZUIM, 3 Nevlje, 4. Tovarna 
usnja, 5. skupnost študentov 
itd._ 

Žal letošnje tekmovanje 
ni bilo najbolj uspešno, ker 
nekateri mladinski aktivi 
niso poskrbeli za dobro 
organizacijo. Kljub prepirom 
in muhastemu vremenu 
imamo novega občinskega 
prvaka. V tekhiovanjih se je 
znova pokazalo, da imamo 
premalo športnih objektov, 

kot so rokometna, košar
karska in odbojkarska igri
šča. Tako je žal nemogoče 
organizirati kakršnokoli 
širšo rekreacijo mladih. V 
Kamniku imamo lep in lepo 
urejen stadion, k i je „poje-
del" veliko milijonov, pa žal 
služi le nekaj nogometašem, 
ko bi takrat znali razpolagati 
z denarjem, bi imeli v Kam
niku tudi druge športne 
objekte. 

F. Pestotnik 
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STAREJŠI OBČANI IZ PALOVC, KI SO SE UDELEŽILI DRUŽABNEGA SREČANJA V PALOVCAH 

Kamnik: Domžale 38:42 
Množična srečanja šahistov 

so bila prva leta po osvoboditvi 
zelo pogosta, zdaj pa že več let 
ni bilo nobene podobne prire
ditve. Zadnje množično sreča
nje na 40 desk je bilo med 
Kamnikom in Kranjem že pred 
desetimi leti. Konec maja pa so 
se v Kamniku srečali šahisti 
kamniške in domžalske občine 
na dvokrožnem dvoboju na 40 

deskah. Borba je potekala 
izenačeno, končno pa so od
nesli zmago domžalski šahisti s 
tesnim rezultatom 42:38. Na 
prvi deski sta se pomerila moj
strska kandidata Ivačič in 
Karnar, ki je igral za Kamnik. V 
obeh partijah je zmagal domžal
ski zastopnik. Zanimanje za 
prvi množični nastop med 

obema sosednjima občinama, 
bilo veliko, zlasti ker je šahflj 
ski klub Domžale postal leti 
novi prvoligaš. Povratni dvo^ 
bodo odigrali v Domžala! 
Srečanje med Domžalami j 
Kamnikom je v zadnjih lev* 
prvi primer množičnosti Jj 
hovskih prireditev, zato | 
morda služilo za vzgled \ 
pobudo tudi drugim krajem. 

K AMNIŠKI OBČAN, glasilo SZDL občine Kamnik - Ureja uredniški odbor - Glavni in odgovorni urednik Tomaž Jančar - Tehnični urednik 
Jana Lazar — Izhaja enkrat mesečno — Uredništvo in uprava: Občinska konferenca SZDL Kamnik, Ljubljanska 1 (zdravstveni dom), telefon 
831-315 - tekoči račun 50140-678-57156 - Tiska tiskarna Ljudska pravica v Ljubljani. 
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